
سیزدهمین جلسه رسیدگی به اتهامات متهم ردیف اول پرونده 
فساد نفتی دیروز در شعبه 15 دادگاه انقلاب و به ریاست قاضی 

صلواتی برگزار شد.
بابک زنجانی در ابتدای سیزدهمین جلسه رسیدگی به این پرونده 
برای قرائت ادامه دفاعیات در جایگاه حاضر شد و در خصوص پروژه 
ایران زمین گفت: مبلغ ثبتی این پروژه 703 میلیارد است و 8هزار 
میلیارد واگذار شده است. باید بگویم کارشناس ملک ایران زمین را 

پس از معرفی به وزارت نفت به مبلغ 703 میلیارد اعلام کرد و من 
اعتراض کردم که تراکم آن 9هزار متر نیست و لذا به کارشناسی 
مجدد فرستادند و من 8هزار میلیارد تومان آن را از آقایان خریدم تا 
بدهی بنده در ایران تسویه شود. متهم نفتی در پاسخ به سوال قاضی 
مبنی بر اینکه در خصوص اس تی تی بنکرز دوبی و ایران توضیح 
دهید گفت: وقتی امکان ثبت و داشتن خط سوئفیت وجود داشته 

باشد پس اس تی تی بنکرز وجود داشته است ...

مدیر حج و زیارت استان قم با اشاره به برنامه های این سازمان 
برای اعزام زائران قمی به مراسم اربعین حسینی گفت: طبق تقسیم 
بندی که ستاد مرکزی اربعین انجام داده زائران استان قم تنها از 

مرز مهران راهی سفر عتبات می شوند.
اکبر رضایی د، با اشاره به برنامه های این سازمان برای اعزام 
زائران به مراسم اربعین حسینی اظهار داشت: ثبت نام زائران اربعین 
از طریق سامانه اینترنتی »سماح» انجام می شود که در آن جا 
از زائران اربعین می خواهد که یکی از دفاتر زیارتی مجاز تحت 

پوشش سازمان حج و زیارت رابرای دریافت ویزامعرفی کنند.
مدیر حج و زیارت قم افزود: زائران مدارک خود را به دفتر 

زیارتی که انتخاب کردند تحویل می دهند ...

 مدیرعامل شرکت مخابرات ایران از اجرای مرحله نخست 
تغییر ساختار مخابرات تا پایان امسال خبر داد و گفت: این ساختار 
پیشنهادی حدود ۶ ماه در شرکتهای مخابرات استانی اجرا می شود. 
سید اسدالله دهناد ، با بیان اینکه با توجه به تغییر ماهیت 
مالکیت شرکت مخابرات ایران از دولتی به خصوصی، طبیعتا 
شرکت  ساختار  جدید،  شرایط  با  متناسب  داشت  ضرورت 
مخابرات نیز مورد بازنگری قرار گیرد اظهار داشت: به  عنوان 
بنگاهی اقتصادی برای ورود به بازار رقابت، به ارکان مهمی چون 
مشتری مداری و پاسخگویی نیاز داریم. وی با بیان اینکه در زمان 
دولتی بودن مخابرات، رقیبی برای این شرکت وجود نداشت و این 

شرکت تنها اپراتور مخابراتی کشور محسوب می شد....

انتخابات دهمین دوره مجلس با موافقت شورای نگهبان ۷ اسفند سال جاری برگزار می شود و زمان ثبت نام نامزدها از ۲۸ 
آذر ماه به مدت یک هفته آغاز خواهد شد.

با نزدیک شدن به روزهای انتخابات، تلاش نامزدها برای جلب آرای مردم نیز جدی تر شده و هر روز خبرهای بسیاری در 
راهروهای مجلس درباره انتخابات آتی شنیده می شود. اما در این میان بعضی از نمایندگان خانه ملت در سخنرانی ها و مصاحبه 

های شان با صراحت و یا تلویحا موضوع انصراف و عدم  کاندیداتوری خود در انتخابات مجلس آینده را مطرح کرده اند...
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کدام نمایندگان در انتخابات 94 نامزد نخواهند شد؟

غایبان  احتمالی 
مجلس دهم

 رییس سازمان بازرسی کل کشور:

ریگی را به کشور بازگرداندیم، خاوری عددی نیست

هشدار به زائران ایرانی: 

به هیچ وجه سوار خودروهای شخصی نشوید

ادعای طلب 10 میلیاردی متهم نفتی از وزارت نفت :

بابک زنجانی طلبکار شد!

آخرین مهلت متقاضیان اربعین برای ثبت نام
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مدیر حج و زیارت استان قم عنوان کرد:

 سفر زائران 
استان قم به عتبات 

تنها از مرز مهران

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران خبر داد؛

تغییر ساختار 
مخابرات تا آخر سال

8

اتمام به موقع جنگ
بهترین کار عمرم  بود

 سخنگوی قوه قضاییه اظهار داشت: اگر مجوز برای برگزاری همایشی وجود دارد، کسی حق ندارد متعرض 
همایش ها بشود.

حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای در هشتاد و هشتمین نشست خبری قوه قضائیه گفت: هفته بسیج 
یادگار امام و خیر و برکت است و امام فرمود بسیج لشکر مخلص خداست. وی با بیان اینکه در همین ماه گذشته از 
یک کامیونی ۲ هزار کیلو تریاک و 350 کیلو هروئین کشف شد، گفت: این حجم از مواد مخدر می  توانست خانواده های 
بسیاری را چه در ایران و چه در کشورهای دیگر نابود کند. وی در ادامه از رئیس نیروی انتظامی به خاطر دستور، 
برخورد با جرائم مشهود تشکر کرد و ضمن درخواست استمرار این حرکت گفت: قوه قضائیه آمادگی دارد در این 

زمینه با نیروی انتظامی همکاری کند. وی با اشاره به اینکه قوه قضائیه آماده هرگونه همکاری و حمایت از فعالیت سالم 
اقتصادی به خصوص در بخش تولید و بانک ها و تعاونی های اعتباری است گفت: ما حاضریم در این زمینه در چارچوب 
وظایف خود به دولت کمک کنیم. وی با اشاره به افزایش بدهی دولت به بانک مرکزی گفت: این خوب نیست و باید 
مسئله معوقات به شکلی حل وفصل شود. سخنگوی قوه قضائیه با اشاره به مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: 
براساس این مصوبه اگر پرونده ای شاکی نداشته باشد، به دیوان عدالت اداری نمی رود. با این حال به خاطر شکایت 
دانشجو ها و صحبت بعضی اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی رئیس قوه قضائیه نامه ای برای مقام معظم رهبری 

نوشت و از ایشان خواست تا در این مورد چاره اندیشی شود ...

حجت الاسلام محسنی اژه ای:

کسی حق برهم زدن سخنرانی های با مجوز را ندارد

سرمقاله:  متین مسلم

وقایع 13 نوامبر پاریس جامعه 
بین المللی را ظاهرا ازخواب بیدار 
کرد،اما آیا هوشیار هم کرده است؟. 
در حالی که جامعه بین المللی در 
بهت ناشی از وقایع فرانسه قرار 
دارد ، حمله تروریست هایی که 
گفته شده وابسته به شاخه مغربی 

القاعده بوده اند ...

آیا در برابر یک مخاطره 
امنیتی قرار داریم؟

آیت الله هاشمی رفسنجانی
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روزنامه

7
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آیا در برابر یک مخاطره 
امنیتی قرار داریم؟

وقایع 13 نوامبر پاریس جامعه بین المللی را ظاهرا 
ازخواب بیدار کرد،اما آیا هوشیار هم کرده است؟. در حالی که 
جامعه بین المللی در بهت ناشی از وقایع فرانسه قرار دارد ، 
حمله تروریست هایی که گفته شده وابسته به شاخه مغربی 

القاعده بوده اند به هتلی در کشور مالی در غرب آفریقا باردیگر این سوال را مطرح کرده با 
تروریسم چگونه می توان مقابله کرد؟ شبحی که هر زمان اراده کند در جایی ظاهر و فاجعه 
می آفریند.نکته مهم در همینجاست."توانایی حیرت آور تروریسم مدرن در خلق فاجعه ،هر 

زمان که اراده کند ودر هرکجا که بخواهد".
برخلاف تصور این جنبه ایدئولوژیک تروریسم مدرن نیست که مایه نگرانی شده بلکه 
توانایی ها و قابلیت اوست که امکان برخورد با آن را بسیار مشکل کرده است.متاسفانه به نظر 
می رسد پس از وقایع 11 سپتامبر و تغییر الگوی رفتاری تروریست ها،نه دولت های غربی و 
نه سازمان های اطلاعاتی متناسب با شرایط ،الگوهای مقابله خودرا تغییر ندادند ، والا دلیلی 
برای اینهمه ضعف و شکست اطلاعاتی در شناسائی و برخورد با سازمان های جنایتکار 
سیاسی و شبه نظامی وجود ندارد.البته به باور من بخش زیادی از این ضعف به باور غلطی 
مربوط می شود که میان برخی سیاستمداران غربی وجود دارد که فکر می کنند)یا تا پیش 
از 13 نوامبر فکر می کردند( می توان میان گرو های مسلح جنایتکار، آدم های خوب هم 
پیدا و از آنها استفاده سیاسی کرد!.درست متوجه شدید"آپارتاید تروریستی بدترین نوع نگاه 

به این پدیده شوم است که عواقب آن اینک دامن همه ما را گرفته است".
اما منشاء این تفکر کجاست؟به عوامل متعددی می توان اشاره کرد. پاره ای از تحلیل 
گران امنیتی وسیاسی معتقدند حمایت غرب از گروه های جهادی در مدت اشغال 
افغانستان توسط جماهیری شوروی، به این تصوراشتباه در سال های بعد امتداد داد که 
می توان همزمان با مسلح کردن این گروه ها)صرف نظر از انگیزه های داخلی رهبران آنها( 
کنترل سازمان های آنان را نیز دردست داشت.تغییرات عمده در صحنه بین المللی خصوصا 
از هنگام فروپاشی شوروی در سال1991،ماهیت استراتژیک این دیدگاه را متاسفانه تغییر 
نداد. روند وقایع نشان میدهد رهبران غربی عمق چنین تغییراتی  را درک نکردند.دستکم 

از این جنبه، آسمان پس از فروپاشی کشور شورها آبی تر نشد!.
بحث مقابله کهنه با تروریسم مدرن موضوعی ست که اکنون در میان تحلیل گران 
سیاسی به مسئله  روز تبدیل شده است. متقابلا فکر میکنم در برخورد با تروریسم کمتر به 
دو جنبه مهم از قابلیت های گروه های تروریستی توجه می شود "1- ایجاد انحراف دید و یا 
به تعبیر فرید زکریا ایجاد شب کوری در نقاط دید مقابله با آنها.۲- تشکیل هسته های قابل 
تکثیر و متعدد در سراسر دنیا ،یا حداقل درکانون های جغرافیایی که در آن حضور دارند". 
بی شک در این ۲ زمینه آنها بسیار موفق عمل کرده اند". یک روز در نیویورک،روز دیگر در 

بالی اندونزی و روز های دیگر در مادرید،لندن،بیروت،پاریس و امروز مالی.
در میانه این هیاهوی سیاسی و امنیتی و رعبی که تروریست ها در اروپا ایجاد کرده و 
اذهان عمومی را به خود مشغول کرده اند،ظاهرا توجه به یکی از اصلی ترین و خطرناک 
ترین کانون های تروریستی که حدود یک سال است به مامن داعش تبدیل  شده است 
،اما به فراموشی سپرده ،یا حداقل از اولویت شماره اول جامعه بین المللی خارج شده است.

افغانستان مدتهاست به کانون استقراری وآموزشی داعش تبدیل و بیم آن میرود کلنی 
های تروریستی این گروه شبه نظامی در سایه بی کفایتی و ضعف آشکار دولت مرکزی 
در کابل  به یکباره وارد عمل شوند و این کشور ناپایدار و متزلزل را به ورطه جنگی داخلی 
و ویرانگر بکشانند.اما این تنها یک تهدید داخلی مربوط به افغانستان نیست،بلکه تهدیدی 
استراتژیک و مرگبار برای امنیت منطقه تلقی می شود که از مرزهای غربی چین ،جنوب 
روسیه ومنطقه قفقاز شروع و تا منطقه فلات امنیت ملی و منطقه ایی ایران و جنوب خلیج 

فارس و شمال اقیانوس هند امتداد می یابد .
ضعف و فساد روز افزون و کمر شکن دولت افغانستان، بی کفایتی و فساد نیروهای ارتش 
و پلیس این کشور،در کنار وجود اختلافات سیاسی اعضای دولت خصوصا میان اشرف غنی 
و عبدالله عبدالله که عدم تعیین وزیر دفاع نقطه اوج آن تلقی می شود وضعیتی را به وجود 
آورده که اگر داعش از آن استفاده نکند موجب تعجب است که اتفاقا به خوبی از عهده این 
کار برآمده. همه ما موضوع سقوط قندوز در اواسط اکتبر به دست طالبان که بعدا مشخص 
شد داعش طراح اصلی آن بوده  یک عملیات ساده نظامی که سرکوب شد تصور کردیم 
اماکاملا مشخص بود که قندوز چگونه و چرا سقوط کرد و چرا 4 روز بعد به یکباره توسط 
نیروهای دولتی آزاد شد!.آیا این به دلیل توانایی ارتش افغانستان بود؟ پاسخ مثبت ساده 

انگاری محض است.
تا آنجا که به گروه های تروریستی مربوط می شود شکاف میان دو گروه طالبان به 
رهبری ملامنصور و ملا رسول تنها به دلیل مرگ ملا عمر در اواخر ماه جولای رخ نداد. 
اگر اختلاف تنها بر سر جانشینی ملا عمر بود شاید عنصری مانند ایمن الظواهری)ویا هر 
شخصیت دیگر( تا حدی که شاکله طالبان را متحد نشان دهد می توانست رهبری آنها 
را کنار هم نگه دارد. اما واقعیت آنست که به ۲ دلیل این اتفاق نمی توانست رخ دهد. 
نخست، به دلیل ناتوانایی های نظامی رهبری طالبان در کسب یک پیروزی پایدار و تاثیر 
گذار که فرماندهان محلی به خوبی به آن وقوف یافته بودند . دوم، عدم استفاده موثر از 
شرایط سیاسی و ضعف دولت مرکزی کابل که با خروج نیروهای غربی خصوصا ایالات 
متحده در سال گذشته به یکباره خود را نشان داد. سازمان ثروتمند و سیستماتیک محوری 
مانند داعش به خوبی از این شرایط استفاده کردو با استقرار هسته های تروریستی خود با 
همکاری گروه های وفادار در آسیای مرکزی و نیز داخل افغانستان مانند گلبدین حکمتیار 
از بسیاری سرخوردگان و جداشدگان طالبان ، القاعده و نیروهای محلی در شمال،شمال 
شرق و محدوده مرزهای شمال غربی اقدام به جذب نیرو و آنطور که از فیلم ها و گزارش 
های منتشر شده مشخص  می شود اقدام به بیعت گرفتن از آنها کرد،آنها هم با رغبت تن 
به این کار می دهند.اکنون افغانستان به مانند کوه آتشفشانی از شرارت های تروریستی 
در حال پرت کردن گدازه به بیرون است. تمهیدات مقابله با آن و تروریسم پنهان داعشی 
چیست؟تنها یک سوال نیست. بلکه یک نگرانی جدی و بحرانی به شدت مخاطره آمیز 

وامنیتی  تلقی می شود.

در حاشیه همایش طلایه داران اقتصاد مقاومتی بیان شد:

روایت فرمانده کل سپاه از فعالیت های داعش 
برای ناامن کردن ایران

فرمانده کل سپاه پاسداران با اشاره به تلاش داعش برای ایجاد نا امنی در ایران گفت: 
تلاش آنها برای اقدامات ضد امنیتی در ایران ادامه دارد که با اشراف اطلاعاتی دستگاه های 

امنیتی تلاش هایشان خنثی شده است.

سرلشکر محمدعلی جعفری فرمانده کل سپاه پاسداران در حاشیه همایش طلایه داران 
اقتصاد مقاومتی در جمع خبرنگاران در پاسخ به این سوال که آیا همکاری روسیه با ایران 
برای مبارزه با تروریسم عملی خواهد شد، اظهارکرد: به نظر می رسد قدرت اول منطقه ای 

که پی به مبارزه و خطر تکفیری ها و داعش برده است، دولت روسیه است.
وی افزود: همه کشورهایی که نسبت به این جریان احساس خطر می کنند، خود زمانی 
آن را ایجاد کرده اند و امروز مصمم به مبارزه با آن شده اند، مثل کشورهای اروپایی از جمله 

فرانسه که در حال مبارزه با گروه های تروریستی هستند.
سرلشکر جعفری گفت: کشورهای اروپایی زمانی فکر می کردند تهدیدی که به وجود 
آورده اند فقط برای کشورهای منطقه ما است اما امروز که این تهدید به سمت خودشان 

بازگشته است، مصمم به مبارزه با داعش شده اند.
فرمانده کل سپاه ادامه داد: دولت روسیه زودتر از کشورهای اروپایی متوجه خطر 
تروریسم شد و امروز وحدت بین همه کشورهایی که در معرض خطر هستند و قصد مبارزه 

با این گروه ها را دارند، در حال شکل گیری است.
سرلشکر جعفری در پاسخ به این سوال که داعش ایران را تهدید به بمب گذاری و 
اقدامات تروریستی کرده است، گفت: داعشی ها خیلی وقت است که می خواهند در ایران 
ناامنی ایجاد کنند اما تا امروز نتوانستند و با اشراف اطلاعاتی دستگاه های امنیتی و همکاری 

مردمی، تلاشهایشان خنثی شده است.
وی تاکید کرد: طبیعی است که تلاش آنها برای اقدامات تروریستی ادامه داشته باشد 
و متقابلًا تلاش ما هم برای شناسایی و برخورد با آنها ادامه دارد که به نظر می رسد قدرت 

جمهوری اسلامی در مقابل آنها بیشتر است.
فرمانده کل سپاه تصریح کرد: گروه های تروریستی، شبکه های مختلف پشتیبانی دارند 
که اخیراً با یکی از این شبکه ها در غرب کشور برخورد شد و گروه های دیگر نیز تحت 

اشراف کامل هستند و در زمان لازم با آنها برخورد می شود.
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اخبار
در جلسه شورای مرکزی فراکسیون رهروان مطرح شد؛

تلاش لاریجانی برای تاثیرگذاری 
رهروان در مجلس دهم

عضو شورای مرکزی فراکسیون رهروان با اشاره به بررسی لزوم تاثیرگذاری اعضای 
فراکسیون در مجلس آتی، گفت: مقرر شد آقای لاریجانی در تعامل با بزرگان نظام در این 

خصوص اقداماتی انجام دهد.

کمال الدین پیرموذن در گفتگو با خبرنگار مهر موضوعات مطرح شده در جلسه صبح 
دیروز شورای مرکزی فراکسیون رهروان را تشریح کرد.

وی گفت: در این جلسه در خصوص تاثیرگذاری اعضای فراکسیون رهروان در مجلس 
آتی صحبت شد و مقرر شد آقای لاریجانی در تعامل با بزرگان نظام، اقداماتی را در این 
خصوص انجام دهد. نماینده اردبیل ادامه داد: علاوه بر این اعضای فراکسیون بر لزوم 

مشارکت مجلس و دولت برای تدوین برنامه ششم توسعه تاکید کردند.
پیرموذن نماینده همچنین مدعی لغو عضویت نقوی حسینی نماینده ورامین از 

فراکسیون رهروان با تصویب هیات رئیسه این فراکسیون شد.

 رییس سازمان بازرسی کل کشور:

ریگی را به کشور بازگرداندیم
 خاوری عددی نیست

 رییس سازمان بازرسی کل کشور تاکید کرد: ما توانستیم عبدالمالک ریگی را به کشور 
بازگرداندیم، امثال خاوری عددی نیستند.

ناصر سراج در حاشیه نشست با قائم مقام وزیر نظارت جمهوری خلق چین که در 
سازمان بازرسی کل کشور برگزار شد، در پاسخ به سوالی که از سوی خبرنگاران مطرح شد، 
به مسئله سیل اخیر مازندران اشاره کرد و گفت: گزارش کاملی تهیه شده و حتی میزان 

خسارت افراد نیز مشخص شده است.
رییس سازمان بازرسی کل کشور  در پاسخ به این سوال که آیا فرزند یکی از وزرای 
دولت سابق در پرونده دکل گمشده نفتی نقش داشته یا خیر، اظهار داشت: گزارشی در 
خصوص پرونده دکل نفتی گمشده تکمیل شده که به دادسرا ارجاع و کیفرخواست آن 
نیز صادر شده است.  و همانطور که گفتم تحقیقات کامل شده و از وزارت نفت استعلام 
گرفته شده و برخی اسامی مطرح است که به دلیل محرمانه بودن اسم اشخاص را نمی آورم.

سراج همچنین گفت: گزارش مربوط به پرونده سقوط هواپیمای آنتونف تکمیل شده و 
در مجتمع جنایی بررسی می شود. رئیس سازمان بازرسی کل کشور درباره آخرین وضعیت 
خاوری گفت: برای بازگرداندن خاوری هنوز قول می دهم. وی گفت: البته تنها خاوری بود 
در رسانه ها برجسته شد، در حالی که افراد دیگری هم بودند. سراج ادامه داد: یک مورد الان 
وجود دارد که با او تماس تلفنی داشته ایم؛ این فرد که خانه ها و ماشین های آخرین سیستم 
داشت، 100 میلیارد تومان به شیوه بابک زنجانی از وزارت نفت گرفته است. خوشبختانه 
توانسته ایم ۶0 میلیارد تومان از آن را به کشور بازگردانیم. البته در تلاش هستیم اموال وی 

را بازگردانیم، چراکه  به کانادا پناهنده شده است.
وی با بیان اینکه ما ریگی را برگردانیدم اینها عددی نیستند، گفت: یکی از مدیران کل 
سازمان بازرسی تلفنی با او در تماس است. و در کل باید بگویم امیدواریم افرادی که به کانادا 

پناهنده می شوند را بازگردانیم.

معاون سیاسی وزیر کشور:

وزارت کشور با برهم زنندگان 
جلسات مجوزدار برخورد می کند

معاون سیاسی وزیر کشور، گفت: وزارت کشور از برگزاری نشست های سیاسی استقبال 
می کند.

محمد حسین مقیمی در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان سمنان و امام جمعه این 
شهر که به اتفاق استانداران پیشین و جدید سمنان برگزار شد، با انتقاد از برهم زدن جلسات 
و نشست های سیاسی مجوزدار، اظهار کرد: وزارت کشور با برهم زنندگان این جلسات از راه 

قانونی برخورد می کند.
معاون سیاسی وزیر کشور، ادامه داد: وزارت کشور از تمامی نشست های سیاسی با 
مجوز، کرسی های آزاداندیشی، جلسات سیاسی و سخنرانی فعالان سیاسی و اجتماعی در 
دانشگاه ها و... استقبال و امنیت آنها را تامین می کند. مقیمی، گفت: اگر فرد یا گروهی با 
برگزاری این جلسات و ماهیت آنها مشکل دارد می تواند از طریق قانونی، درخواست های 

خود را مطرح کنند تا وزارت کشور هم از طریق قانونی مطالبات آنها را پیگیری کند.
رئیس ستاد انتخابات کشور، با بیان اینکه دولت تدبیر و امید به دنبال برپایی یک 
انتخابات باشکوه و سالم است، تصریح کرد: وزارت کشور تمامی امکانات خود را برای 
برگزاری یک انتخابات باشکوه، بانشاط و سالم با حضور همه سلایق سیاسی بسیج می کند.

فرمانده قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص(:

پوشش پدافندی کامل اربعین 
برای زائران برقرار است

فرمانده قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص(، گفت: شبکه یکپارچه قرارگاه پدافند 
هوایی، پوشش پدافندی کاملی در مراسم اربعین برای زائران برقرار می کند.

امیر سرتیپ فرزاد اسماعیلی در مراسم صبحگاه این قرارگاه ضمن گرامیداشت هفته 
بسیج و روز نیروی دریایی گفت: شبکه یکپارچه قرارگاه پدافند هوایی پوشش پدافندی 
کاملی در مراسم اربعین برای زائران درمسیر رفت و برگشت همانند سال های گذشته 

برقرار می کند.
وی با بیان اینکه رزمایش الی بیت المقدس بسیج باعث افتخار است، گفت: منطقه 
پدافند هوایی تهران و گروه پدافند هسته ای فردو در طول برگزاری این رزمایش علاوه بر 
هدایت و کنترل پروازهای انجام شده امنیت کامل آسمان منطقه رزمایش را برقرار کردند.

امیر اسماعیلی در ادامه تصریح کرد: در یک ماه گذشته قرارگاه پدافند هوایی علاوه بر 
آمادگی برای مراسم تحلیف دانشجویی، پوشش پدافند و گسترش سنگینی برای تامین 
امنیت هوایی رزمایش مشترک محرم ارتش داشت و در عین حال رزمایش تخصصی 
پدافند هوایی مدافعان آسمان ولایت )۶( را نیز با موفقیت به انجام رساند که این نشان از 

اقتدار، آموزش مناسب و تلاش بی وقفه کارکنان دارد.

معاون وزیر اطلاعات اعلام کرد:

انهدام دو تیم تروریستی 
توسط وزارت اطلاعات

معاون امنیت داخلی وزارت اطلاعات گفت: دو تیم تروریستی در استان های سیستان و 
بلوچستان و آذربایجان غربی منهدم شدند.

وی  اعلام کرد: در استان سیستان و بلوچستان با همکاری مرز نشینان در جدار مرزهای 
شرقی کشور یک گروه تروریستی منهدم شد.

وی ادامه داد: این گروه که با حمایت برخی از کشورهای منطقه فعالیت می کرد، قصد 
داشت با انفجار 150 کیلوگرم مواد منفجره در مسیرهای مواصلاتی، مرزهای مناطق 

عمومی راسک ایرانشهر را ناامن کند.
این مسئول افزود: مقادیر قابل توجهی سلاح و مهمات از این تیم ترویستی کشف و 

ضبط شد.
معاون امنیت داخلی وزارت اطلاعات همچنین از انهدام یک گروهک تروریستی دیگر در 

آذربایجان غربی همراه با مقادیر قابل توجهی سلاح و مهمات خبر داد.

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: افراطیون نگرانند 
موقعیتی را که در مجلس فعلی به دست  آورده اند، با حضور 
رقیب خود از دست بدهند و این باعث از دست رفتن اقتدار 

آنها می شود.
محسن مهرعلیزاده با اشاره به اقدام دلواپسان قرچک 
در جریان برگزاری همایش اصلاح طلبان یادآور شد: همه 
گروه ها به ویژه رقبای اصلاح طلبان باید ظرفیت خود را 
قدری بالا ببرند. ما 37 سال است که در جمهوری اسلامی 
نفس می کشیم، بنابراین هم از بُعد اسلامیت و رعایت عدل 
و انصاف و هم از بعد جمهوریت نظام معتقدیم که حقوق هر 
فعالی چه سیاسی و اجتماعی و چه اقتصادی باید توسط 

آحاد مردم رعایت شود.
وی افزود: اینکه در آستانه انتخابات عده ای با تجمع 
غیرقانونی مانع از انجام سخنرانی شوند که همه مجوزهای 
قانونی را داشته و به سخنران آن برنامه تعرض کنند، زیبنده 
مردم ایران نیست به ویژه ما در سالی که قرار است انتخاباتی 
باشکوه را با مشارکت مردم برگزار کنیم و همه دنیا به ما 

چشم دوخته است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: در جریان 
مذاکرات اخیر ما به دنیا ثابت کردیم که ایرانی ها ضمن 
متمدن بودن به لحاظ اتحاد و فرهنگ هم دارای اندیشه ای 
بلند و صبر و تحمل هستند، به گونه ای که به اعتراف بسیاری 
از کشورهای غربی ایران در منطقه به لحاظ قانون مداری و 

دموکراسی در جایگاه رفیعی قرار دارد.
و  محدود  اگرچه  افراطی  رفتارهای  داد:  ادامه  وی 
استثناست، اما چهره نظام ما را خدشه دار می کند برای همین 
این عده باید به جای اقدامات افراطی خود قدری تحمل 

رقیب را تمرین کنند.
مهرعلیزاده در تشریح دلیل این رفتار افراطیون عنوان 
کرد: آنها نگرانند موقعیتی را که در مجلس فعلی به دست  
آورده اند، با حضور رقیب خود از دست بدهند و این باعث از 
دست رفتن اقتدار آنها می شود؛ در حالی که باید بدانند آنها 
نمی توانند با تندروی های خود واقعیت های جامعه را عوض 
کنند، چراکه اقبال مردم به سمت عقلانیت و کسانی است 

که به دنبال اصلاح امور هستند.
وی افزود: توصیه ما به نهادهای ذیربط این است که ضمن 
دعوت همه گروه ها به قانونمداری نظارت و دقت بیشتری 
داشته باشند نیروهای اصلاح طلب و اصولگرای زیادی جزو 
شناسنامه نظام هستند و شاهد بودیم که هر بار تندروی در 
هر جریانی نه تنها به ضرر   همان جناح تمام شده، بلکه به 

زیان مردم هم بوده است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: از سوی 
دیگر اصولگرایان معتدل باید با تبری جُستن از این اقدامات 
به مردم نشان بدهند که طرفدار این افراد و رفتارهای افراطی 
آنها نیستند در این صورت نه تنها به سود خود عمل کرده اند، 

بلکه باعث کاهش انگیزه تندرو ها را هم می شوند.
مهرعلیزاده تاکید کرد: با همه این ها فراموش نکنیم که 
تندروی حدو مرزی ندارد و تضمینی هم وجود ندارد که این 
افراد دیگر رفتارهای افراطی خود را تکرار نکنند اما برخورد 

جدی با آنها می تواند تا حدی تندروی ها را محدود کند.

 سخنگوی قوه قضاییه اظهار داشت: اگر 
مجوز برای برگزاری همایشی وجود دارد، 

کسی حق ندارد متعرض همایش ها بشود.
محسنی  غلامحسین  حجت الاسلام 
اژه ای در هشتاد و هشتمین نشست خبری 
قوه قضائیه گفت: هفته بسیج یادگار امام 
و خیر و برکت است و امام فرمود بسیج 
لشکر مخلص خداست. وی با بیان اینکه در 
همین ماه گذشته از یک کامیونی ۲ هزار 
کیلو تریاک و 350 کیلو هروئین کشف شد، 
گفت: این حجم از مواد مخدر می  توانست 
خانواده های بسیاری را چه در ایران و چه 
در کشورهای دیگر نابود کند. وی در ادامه 
از رئیس نیروی انتظامی به خاطر دستور، 
برخورد با جرائم مشهود تشکر کرد و ضمن 
درخواست استمرار این حرکت گفت: قوه 
قضائیه آمادگی دارد در این زمینه با نیروی 
انتظامی همکاری کند. وی با اشاره به اینکه 
قوه قضائیه آماده هرگونه همکاری و حمایت 
از فعالیت سالم اقتصادی به خصوص در 
بخش تولید و بانک ها و تعاونی های اعتباری 
است گفت: ما حاضریم در این زمینه در 
چارچوب وظایف خود به دولت کمک کنیم. 
وی با اشاره به افزایش بدهی دولت به بانک 
مرکزی گفت: این خوب نیست و باید مسئله 
معوقات به شکلی حل وفصل شود. سخنگوی 
قوه قضائیه با اشاره به مصوبه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی گفت: براساس این مصوبه 
اگر پرونده ای شاکی نداشته باشد، به دیوان 
عدالت اداری نمی رود. با این حال به خاطر 
شکایت دانشجو ها و صحبت بعضی اعضای 
قوه  رئیس  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای 
رهبری  معظم  مقام  برای  نامه ای  قضائیه 
نوشت و از ایشان خواست تا در این مورد 
چاره اندیشی شود و رهبر انقلاب فقط در 
مورد بورسیه ها به دیوان عدالت اداری اجازه 
داد که ورود پیدا کند. محسنی اژه ای با اشاره 
به نزدیک بودن زمان انتخابات تاکید کرد: 
نتیجه انتخابات هرچه باشد می پذیریم اما 
نامزدهای انتخابات و گروه های سیاسی و 
احزاب نیز دقت کنند و سعی کنند رفتار ها، 
سخنرانی ها و تجمعاتی نداشته باشند که 
به آرامش کشور ضربه بزند و اگر سخنرانی 
می خواهد صحبت های تنش زا بزند به او قبل 
از سخنرانی هشدار دهند و حتی افرادی که 
چنین سخنانی را به زبان می آورند دعوت 
نکنند. وی افزود: البته اگر مراسمی مجوز 
گرفت یا مراسم هایی که طبق قانون نیازی 
به گرفتن مجوز ندارند، کسی حق ندارد آنها 
را به هم بزند و وزارت کشور و قوه قضائیه 
و نیروی انتظامی در این زمینه همکاری 
خواهند کرد. محسنی اژه ای در مورد تعرض 
به موسوی لاری در همایش اصلاح طلبان 
و اینکه آیا گزارشی از تخلف یک نماینده 
نیز در این راستا اعلام شده است یا خیر، 
گفت: همه باید قانون را رعایت کنند هم 
سخنران، هم دعوت کننده و هم مخاطبان. 
اگر در جایی سخنرانی دعوت شد که معلوم 
بود فضا بهم می ریزد نباید او را دعوت کنند 
اگر هم فردی دعوت شد، کسی حق تعرض 
به او را ندارد. وی با بیان اینکه تحقیقات 
در مورد اتفاقات قرچک هنوز تمام نشده، 
گفت: وزارت کشور به استاندار نامه داد و 

استاندار نیز دستوری را صادر کرده است، 
اما ابعاد این اتفاق هنوز بررسی نشده است. 
برخی ادعاهایی دارند و   همان موارد هنوز به 
صورت رسمی و به صورت یک مجموعه به 

قوه قضاییه ارجاع نشده است.
محسنی اژه ای در مورد دادگاه جیسون 
رضاییان گفت: حکم این پرونده صادر شده 
اما هنوز به متهم و وکیل او به صورت رسمی 
ابلاغ نشده است، البته ممکن است آنها از 
محتوای حکم خبر داشته باشند اما اجمالا 
می گویم که حکم وی محکومیت به حبس 
است و به دلیل اینکه حکم قطعی نشده 
است، نمی توانم جزئیات را بیان کنم. معاون 
اول قوه قضاییه در مورد خبر بازداشت پسر 
یکی از وزرای دولت اصلاحات گفت: اصل 
خبر درست است و در رابطه با پرونده دکل 
نفتی است اما از جزئیات اطلاع ندارم. ضمن 
اینکه امکان بازگویی جزئیات فعلا وجود 

ندارد، اما فرد دستگیر شده در زندان است.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 
اظهارات جهانگیری در خصوص اینکه برخی 
از پشت پرده به بابک زنجانی روحیه می دهند 
را قبول دارید، گفت: ما مسئول حدس و 
گمان دیگران نیستیم. اگر کسی می خواست 
از وی حمایت کند، در این ۲0 ماه که او 
در زندان بود این کار را می کرد. ملاقات های 
متهم نیز محدود به وکیل و خانواده اوست 
که آن هم در ماه های اخیر میسر شده است. 
باید پرسید که این حدس و گمان ها برچه 
اساسی است؟ اگر هم اطلاعی دارند باید به 
قوه  قضاییه بدهند. ضمنا زیبنده یک مسئول 
نیست که صرف حدس و گمان مطلبی از 
تریبون اعلام کند. در ادامه خبرنگاری با 
اشاره به اینکه برخی مطالب بابک زنجانی 
در دفاعیات متضمن افترا به برخی مقام های 
دولتی بود از محسنی اژه ای پرسید که چرا در 
موارد مشابه این اجازه برگزاری علنی دادگاه 
نشده است که وی پاسخ داد: اگر نگویم هر 
جلسه اما در بیشتر جلسات قاضی به متهم 
تذکر داده است. خود من هم از همین جا 
تذکر دادم که متهم حق توهین و افتراء به 
افراد دیگر را ندارد و از طرف دیگر بیرون از 
دادگاه نیز نباید کسی مطالبی خلاف واقع 
رابه متهم نسبت بدهد، چراکه گاهی همین 
جدیدی  پرونده های  ایجاد  باعث  مسائل 
تاکید  با  قوه قضاییه  سخنگوی  می شود. 
براینکه نمی توان دهان متهم زمان حرف 
زدن بست، گفت: ما به او تذکر می دهیم اگر 
وی به کسی توهین کند و حسب وظیفه 
لازم باشد مدعی العموم آن را دنبال خواهد 

کرد و اگر نیاز به شاکی خصوصی باشد 
در صورت شکایت آن را پیگیری می کنیم. 
دادگاه های بسیاری به صورت علنی برگزار 
می شود، اما قانون اجازه انتشار جزئیات آن 
را نمی دهد حسب قانون جدید قرار شد طی 
مکانیسیمی با تایید رئیس قوه  قضاییه اجازه 

انتشار برخی موارد داده شود.
در ادامه خبرنگاری با بیان اینکه طبق 
باید  اسلامی  مجازات  قانون   3۶ ماده 
اسامی مفسدان اقتصادی در روزنامه های 
کثیرالانتشار منتشر شود. در حالی که این 
مسئله در برخی موارد صورت نگرفته است 
از محسنی اژه ای علت آن را پرسید که وی 
گفت: در صورتی که حکم صادر و قطعی 
شود طبق قانون اعلام خواهد شد و اگر 
مواردی اعلام نشده ممکن است حکمشان 
قطعی نشده باشد. در مواردی که احکام 

قطعی شود حتما اسامی اعلام می شود.
مصاحبه  به  اشاره  با  دیگری  خبرنگار 
اشرفی اصفهانی با یکی از رسانه ها مبنی بر 
اینکه سعید مرتضوی و تخلفات وی   رها شده 
است و بابک زنجانی نیز مورد حمایت برخی 
است از محسنی اژه ای رویکرد قوه قضاییه را 
نسبت به این مسائل پرسید که سخنگوی 
قوه  قضاییه گفت: اینکه چه کسی چقدر 
هم  موظف  ما  ندارم.  خبر  گرفته  حقوق 
نیستیم بدانیم. اما اینکه می گویند وی   رها 
شده است، درست نیست. ۲5 همین ماه 
جلسات  و  شد  برگزار  فرد  همین  دادگاه 
بعد هم ادامه دارد. وی افزود: اگر انسان با 
منطق حرف بزند باید مدرک هم ارائه دهد. 
اگر کسی مدرکی دارد و بجای ارائه آن به 
قوه قضاییه از تریبون عمومی آن را اعلا کند، 
نه تنها به ضرر خودشان است بلکه اعتماد 
مردم را نیز برهم می زند. وی در مورد حادثه 
همان   از  حادثه  این  پرونده  گفت:  شیراز 
روزهای اول تشکیل شد و در هفته گذشته 
نیز جلسه دادگاه آن برگزار شد در این جلسه 
مهلتی خواسته شد تا طرفین لوایح خود را 
مورد  در  محسنی اژه ای  بدهند.  دادگاه  به 
پیگیری های قوه قضاییه در خصوص لیست 
بیش از 500 نفر از بدهکاران بانکی گفت: 
من هنوز آخرین اخبار را نگرفته ام. اطلاعات 
دادستان  که  است  زمانی  به  مربوط  من 
کل کشور بودم. چون دادستان کل کشور 
عضو شورای پول و اعتبار و هیات نظارت 
بر بانک ها نیز است، الان باید از دیگران در 

این خصوص اطلاعات لازم را دریافت کنم.
اقتصادی  معاونت  اخیراً  افزود:  وی 
به  این خصوص  دادستانی کل کشور در 

سنگین  معوقات  مورد  در  که  گفت  من 
بانکی بانک ها به توافق رسیدند که در برخی 
از موارد تقاضای استمهال شده و در حال 
تعداد محدودی  اقساط هستند.  پرداخت 
نیز بازداشت شده اند و برخی با قرار آزادند. 
عده ای هم تسویه کردند، اما من از عدد و 
رقم آن ها اطلاع ندارم. به نظر ما نظارت 
بانک ها و بانک مرکزی کافی نیست و باید 

دقت بیشتری در این زمینه صورت گیرد.
خصوص  در  ادامه  در  محسنی اژه ای 
دستگیری برخی گروه های تروریستی گفت: 
ارزیابی من این است که با لطف خدا کشور 
در امنیت خوبی به سر می برد، اما معنای آن 
این نیست که ما نباید مراقب باشیم. براساس 
اطلاعاتی که من دارم سیستم اطلاعاتی و 
امنیتی ما بسیار هوشیار هستند مرزبانان 
و قرار گاه های ما کاملا مراقب هستند و 
هیچ گاه  اما  داریم  بالایی  و  خوب  امنیت 
نباید دشمن را کوچک بشماریم در روزهای 
اخیر همانطور که وزارت اطلاعات اعلام کرد 
تیم های تروریستی دستگیر شده اند که البته 
همه آن ها یک گروه نیستند اما گروه هایی 
وابسته به شاخه های تکفیری هستند که 
از بیرون و بویژه از سوی آمریکا حمایت 
شده اند  دستگیر  تازه  افراد  این  می شوند 
و تحقیقات هنوز ادامه دارد تا جزئیات آن 
آخرین  درباره  روشن شود. محسنی اژه ای 
وضعیت رسیدگی به فاجعه منا گفت: در 
وزارت  و  ندارم  حال حاضر خبر جدیدی 
خارجه این مسئله را پیگیری می کند، با 
این حال اگر مشخص شود که حادثه ربوده 
شدن یک دیپلمات ایرانی صحت دارد دیگر 
مسئله کوتاهی مقام های عربستانی نیست و 

باید به صورت جدی تری پیگیری شود.
وی درباره برخی مقامات بانک مسکن 
و صادرات در قضیه اختلاس اخیر گفت: 
اما  است  شده  شروع  افراد  این  محاکمه 
بعید می دانم که در این باره حکمی صادر 
شده باشد. وی درباره استخدام غیر قانونی 
500 هزار نفر و گم شدن 48 هزار پرونده 
در دولت گذشته گفت: این مسئله ربطی به 
قوه قضائیه ندارد و دیوان عدالت اداری به 
آن رسیدگی خواهد کرد اما درباره گم شدن 
این مسئله گزارش  باید  پرونده  48 هزار 
می شد و اگر گزارش نشده کوتاهی انجام 
شده است و اگر گزارش شده و رسیدگی 
نشده به ما اطلاع دهید. محسنی اژه ای در 
پاسخ به سوال خبرنگار ایلنا مبنی بر اینکه 
آخرین وضعیت پرونده خبرنگاران بازداشت 
شده چیست، گفت: اطلاعات جدیدی در 
این مورد ندارم اما همانطور که قبلا هم 
گفتم همه آن ها افراد رسانه ای و خبرنگار 
نیستند. در مورد برخی از آنها گزارش اولیه 
مسئول  دادسرا  و  شده  تکمیل  پرونده ها 
است تا آخرین بازپرسی ها را انجام دهد تا 
اگر بتواند آن ها را زود تر تمام کند. وی افزود: 
اگر نیاز به تحقیقات بیشتری نباشد و اگر 
به گونه ای نباشد که چند پرونده به یکدیگر 
مرتبط باشند تا جایی که امکان داشته باشد، 
تلاش می کنیم مواردی که تحقیقات آن ها 
به اتمام رسیده به طور جداگانه مورد بررسی 
قرار دهیم. آنطور که بنده اطلاع پیدا کردم 

تفکیک برخی از آنها شدنی است.

محسن مهرعلیزاده :

تندروها نگران از دست دادن موقعیت خود در مجلس هستند 

حجت الاسلام محسنی اژه ای:

کسی حق برهم زدن سخنرانی های با مجوز را ندارد

رییس شورای راهبردی روابط خارجی در دیدار هیات 
پارلمانی انگلیس که به ایران سفر کرده است، گفت: از ترویج 
وهابی گری در غرب و کمک برخی کشورهای منطقه به 

گروه های تروریستی جلوگیری شود.
با  خود  شنبه  روز  عصر  دیدار  در  خرازی  سیدکمال 
کریسپین بلانت، رییس کمیته روابط خارجی مجلس انگلیس 
و تعدادی دیگر از نمایندگان پارلمان این کشور در محل 
شورای راهبردی روابط خارجی افزود: غربی ها لازم است که 
اتباع خود را با اسلام واقعی آشنا کنند و اجازه ندهند گروه 
های افراطی با کمک برخی کشورهای منطقه در آن کشورها 
فعالیت داشته باشند. وی ادامه داد: برای مقابله با تروریسمی 
که اروپا هم با آن روبه روست، ابتدا باید کمک های مالی 
و تسلیحاتی کشورهای معلوم منطقه که ظاهرا عضو ائتلاف 
هم هستند، به این گروه ها قطع شود. خرازی اضافه کرد: 
راهبرد برخی کشورها برای آموزش و ترویج وهابی گری که 

با تاسیس مدارس مروج وهابی گری در کشورهای مختلف 
دنبال شده است،نیز باید متوقف شود. رئیس شورای راهبردی 
روابط خارجی با بیان اینکه جوانان کشورهای مختلف به ویژه 
کشورهای فقیر در این مدارس شستشوی مغزی می شوند، 
تصریح کرد: بسیاری از فارغ التحصیلان این مدارس تحت 
تاثیر وهابی گری قرار می گیرند، به طوری که امروز گروه های 
تروریستی از بوکو حرام در غرب آفریقا تا ابوسیاف در خاوردور 
و جبهه التحریر در آسیای مرکزی و جبهه النصره و داعش در 
خاورمیانه تحت تاثیر این افکار هستند. خرازی با تاکید بر اینکه 
کشورهای غربی چشم خود را روی این فعالیت ها بسته اند، 
گفت: این قبیل فعالیت ها منطقه را به سوی بی ثباتی سوق 
داده است و در عین حال، سایر مناطق دنیا از جمله اروپا را 
نیز تحت تاثیر قرار داده است. توصیه راهبردی دیگر وی در 
این دیدار، توجه به این نکته بود که عملیات تروریستی اخیر 
در اروپا نباید به سختگیری علیه مسلمانان ساکن کشورهای 

غربی به ویژه اروپایی منجر شود، زیرا در این صورت با تشدید 
بدبینی و نفرت، جوانان بیشتری توسط گروه های تروریستی 
جذب خواهند شد. رییس شورای راهبردی روابط خارجی در 
بخش دیگری از دیدار، با انتقاد از سیاست های دوگانه غرب در 
منطقه به ویژه در موضوع یمن گفت: متاسفانه غرب به جای 
حمایت از انقلاب مردم یمن از یک سو در برابر کشورهایی 
که به تروریست ها کمک می کنند، سکوت کرده است و 
از سوی دیگر، از کشورهایی که تحت عنوان ائتلاف عربی 
به مردم بی دفاع یمن، حمله می کنند، حمایت می کند. 
خرازی با اشاره به اینکه مداخله نظامی روسیه در سوریه به 
دعوت دولت دمشق صورت گرفته است، افزود: روس ها از 
فعالیت تروریست ها در منطقه پیرامونی روسیه نگران هستند 
و تاکنون نیز فعالیت های ضدتروریستی آنها باعث شده است 
که ارتش سوریه و نیروهای مردمی، مناطق بیشتری را از 

تسلط تروریست های خارج سازند.

کمال خرازی: 

کمک های مالی، تسلیحاتی به تروریست ها قطع شود

 عضو حزب کارگزاران گفت: اقدامات 
انتخاباتی اصلاح طلبان تاکنون مثبت بوده 
و به دلیل یکپارچگی و همبستگی، تاکنون 
اصلاح طلبان در مسیری که طی کردند 

حداقل از رقیب خود موفق تر بوده اند.
محمد عطریانفر در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا، با اشاره به فعالیت های شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان عنوان کرد: 
شواری عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 
نهادی است که مرجعیت حقوقی و عرفی 
و نقش حکمیت را میان جریان های ذیل 

اصلاح طلبان ایفا می کند.
در  انتخابات  سرنوشت  افزود:  وی 
انتخابیه  حوزه های  در  اصلاحات  جناح 
توسط شخصیت های موثر و ملی استان ها 
جریان های  چنانچه  و   می خورد  رقم 
اصلاح طلب در برخی تدابیر و سیاست های 
استانی خود دچار تفاوت نگاه و اختلافی 

شوند که حل نشود، برای رفع آن اختلاف 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 
از  برون رفت  به  و  کرده  نقش  ایفای 

اختلاف های استانی کمک می کند.
نظر  به  کرد:  خاطرنشان  عطریانفر 
اصلاح طلبان  انتخاباتی  اقدامات  من 
تاکنون مثبت بوده و به دلیل یکپارچگی 
در  اصلاح طلبان  تاکنون  همبستگی،  و 
مسیری که طی کردند حداقل از رقیب 

خود موفق تر بوده اند.
سازندگی  کارگزاران  حزب  عضو 
خاطرنشان کرد: کارگزاران هم به عنوان 
جبهه  درون  موثر  شاخه های  از  یکی 
اصلاحات جلسات حزبی و انتخاباتی خود 
را به صورت مستمر و در طول هفته و ماه 
برگزار می کند و با همفکری میان افراد و 
مشورت هایی که به دیگر احزاب منتقل 
می کند، در حال نقش آفرینی در عرصه 

سیاسی و انتخاباتی است و امیدواریم بتواند 
نقش تاریخی خود را در این میان به خوبی 

ایفا کند.
در  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
در  خود  صحبت های  از  دیگری  بخش 
خصوص تایید صلاحیت ها و استعلام از 
مراجع چهارگانه عنوان کرد:  مرجع تایید 
صلاحیت برای انتخابات، تنها هیات های 
اجرایی هستند و مراکز مورد اشاره مراکز 
استعلامی است که در قانون نام آنها برده 
شده است. وی افزود: هر قانونی جامع و 
همه  قانونگذار  یعنی  جامع  است؛  مانع 
احتمالات را در نظر گرفته و مانع یعنی 
کسی  پس  است.  غیر  مسئله  هرگونه 
نمی تواند فراتر از قانون سخنی بگوید و 
قانون وضع کند مگر اینکه مجلس شورای 

اسلامی قانون خاصی وضع کند.
عطریانفر تاکید کرد: در قانون مراجع 

این  شده اند  مشخص  کاملا  استعلامی 
مراجع نظارت خود را نسبت به مصادیق 
و نامزدهای انتخاباتی به هیات های اجرایی 
اعلام می کنند، هیات های اجرایی هستند 
که به اقتضای اطلاعات دریافتی نسبت به 
نامزدهای انتخاباتی اظهارنظر می کنند. اگر 
این هیات صلاحیت فردی را رد کرد، از 
باب رعایت حقوق عمومی نامزد حق دارد 
مراتب اعتراض خود را به شورای نگهبان 
اعلام کند و این شورا در مسیر احقاق حق 

می تواند حق او را استیفا کند.
این عضو حزب کارگزاران در تشریح 
آرایش سیاسی اصولگرایان عنوان کرد:  به 
نظر می رسد اصولگرایان دچار نوعی تفرقه 
هستند. لاریجانی رکن مهمی در جریان 
اصولگرایی است و فعلا محور اصولگرایان 
است که این جریان باید تلاش کند از او 

بهره بگیرد.

محمد  عطریانفر:

اصلاح طلبان در مسیر همبستگی از رقیب خود موفق ترند 



3 اقتصادی

گرانی بنزین چه تاثیری بر هزینه خانوار دارد؟
یک استاد دانشگاه معتقد است که افزایش هزینه بنزین تاثیری زیادی در هزینه خانوار 

ایرانیان ندارد ، مشروط بر آن که تاثیر آن بر قیمت دیگر کالاها منطقی باشد.
حسین احمدی کیا، دانشیار گروه مکانیک دانشگاه اصفهان در تحلیلی مبسوط به مقایسه 
قدرت خرید بنزین در کشورهای مختلف پرداخته و سپس به این سوال پاسخ داده که 
گرانی بنزین چه تاثیری بر هزینه خانوار می گذارد و برای افزایش قیمت بنزین باید به چه 

شروطی توجه کرد.
در این تحلیل احمدی کیا اشاره شده است: آخرین آمارها در سال ۲۰۱۵ ایران با مصرف 
سرانه حدود ۲۴ لیتر در ماه رتبه ۳۵ در بین ۱۳۳ کشور را داراست که تقریبا معادل 
متوسط جهانی است. متوسط جمعیت خانوار ایرانی نیز حدود ۳/۵۵ نفر است. بنابراین 
هر نفر و هر خانوار ایرانی به ترتیب حدود ۲۴۰ و ۸۵۰ هزار ریال بنزین در ماه هزینه 
می¬کنند. بنابراین با توجه به دستمزد ماهانه و با فرض یک حقوق بگیر در هر خانوار، 

حدود هفت درصد هزینه هر خانوار صرف خرید بنزین می¬شود.
وی در ادامه مطرح کرده که با بررسی اعداد و ارقام ذکر شده در تحلیلش می توان نتیجه 
گرفت که افزایش هزینه بنزین تاثیری زیادی در هزینه خانوار ایرانیان ندارد )مشروط بر 
آن که تاثیر آن بر قیمت دیگر کالاها منطقی باشد(. هر چند قدرت خرید بنزین ایرانیان 
از دیگر کشورهای حوزه خلیج فارس کمتر است، اما اختلاف زیادی با دیگر کشورهای در 
حال توسعه و حتی توسعه یافته ندارد و ۴۲ درصد بیشتر از متوسط جهانی است. افزایش 
منطقی قیمت بنزین موجب می شود که استفاده از حمل و نقل عمومی بیشتر شده و 

خریداران دنبال خودروهای با مصرف کمتر بروند.
در جمع بندی این تحلیل هم آمده است: افزایش منطقی قیمت بنزین به صلاح کشور 
است، اما باید همراه با آن تعرفه واردات خودروهای با مصرف سوخت کمتر کاهش یافته 
و قیمت خودروهای داخلی نیز کاهش یابد و همزمان با آن حمل و نقل عمومی توسعه 
یابد. همچنین همزمان با آن خودروسازان به سمت تولید خودروهای با کیفیت بیشتر و 
مصرف سوخت کمتر تشویق و حمایت شوند. در این صورت آلودگی هوا نیز کاهش قابل 

ملاحظه ای خواهد داشت.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,998,000یک مثقال طلا

922,940یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,050,000سکه بهار آزاد ی

9,060,000سکه امامی

4,550,000نیم سکه

2,450,000ربع  سکه

1,650,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

ریس سازمان امور اراضی پاسخ داد
با پیامک های "فروش زمین و ویلا در شمال" 

چه کنیم؟
شاید شما هم گاه گاهی با پیامک های فروش زمین و ویلا در مناطق خوش آب وهوای 
شمال کشور مواجه شده باشید و به سرتان زده باشد که آن را خریداری کنید اما اکثر 
آن ها متخلفانی هستند که به گفته رییس سازمان امور اراضی کشور از طریق پیامک، 
اقدام به تغییر کاربری غیرقانونی اراضی کشاورزی می کنند که باید این موارد را به تلفن 
گویای ۱۳۱ یا سامانه پیامکی ۳۰۰۰۵7۲۱ اطلاع داد. طی سال های اخیر تبلیغات 
فروش زمین و ویلا در مناطق خوش آب و هوا مانند استان های شمالی کشور افزایش 
چشمگیری داشته است؛ به گونه ای که هر هفته یا شاید هم هر روز، متخلفانی که به 
صورت غیرقانونی کاربری اراضی کشاورزی را در این مناطق تغییر داده اند از طریق پیامک 

اقدام به فروش ویلا یا زمین خود می کنند.
درخواست از وزارت ارتباطات برای ممنوعیت ارسال پیامک های غیر مجاز

این در حالی است که قباد افشار - رییس سازمان امور اراضی کشور - در این باره اعلام 
کرد: ارسال پیامک برای فروش زمین یا ویلا در مناطق خوش آب و هوایی مانند شمال 
کشور تخلف است و آن را به اطلاع دستگاه های متولی مانند وزارت ارتباطات رسانده ایم 
که جلوی آن را بگیرد. وی افزود: این اقدام فروشندگان زمین و ویلا از این جهت تخلف 
است که نه تنها اکثر آنها به طریق غیرقانونی اقدام به تغییر اراضی کرده اند بلکه نوعی بر 
هم زدن نظم اجتماعی محسوب می شود. افشار از مردم درخواست کرد که به محض 
مواجه شدن با چنین پیامک هایی، آن را به اطلاع سامانه تلفن گویای ۱۳۱ یا سامانه 
پیامکی ۳۰۰۰۵7۲۱ سازمان امور اراضی کشور برسانند. رییس سازمان امور اراضی گفت: 
تغییر کاربری اراضی کشاورزی به ویژه در استان های شمالی که برخی بنگاه های متخلف 

آن را برای مردم پیامک می کنند، تخلف صریح قانونی است و با آن ها برخورد می شود.
برخورد با شرکت ها و بنگاه های متخلف

وی افزود: برخی شرکت ها و بنگاه های ویلاسازی که هیچ کدام از آن ها مجوزی برای 
تغییر کاربری اراضی کشاورزی ندارند تبلیغات خود را به صورت پیامک برای مردم ارسال 
می کنند تا این زمین ها را بفروشند و در تبدیل آن به ویلا به این بنگاه های متخلف کمک 
کنند. افشار افزود: اخیرا مکاتباتی با وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات انجام شده تا از 
ارسال چنین پیامک هایی که خلاف قانون اساسی است، جلوگیری شود. چراکه تغییر 
کاربری این اراضی و خرد کردن مالکیت آن ها ممنوع و تخلف است که این بنگاه ها با 
نقض این قانون صریح به تولید کشور ضربه می زنند؛ البته این مکاتبات به شورای حفظ 
حقوق بیت المال نیز ارسال شده و باید با متخلفان برخورد شود. رییس سازمان امور اراضی 
تصریح کرد: بنگاه های متخلفی که پیامک های تبلیغاتی این چنینی را برای مردم ارسال 
می کنند و هیچ مسئولیتی در راستای تعیین تکلیف و تغییر کاربری این اراضی ندارند، با 
آن ها برخورد می شود که در این راستا با معاونت عمرانی وزارت کشور مذاکراتی صورت 
گرفته تا بتوانیم از طریق بهیاری ها ، شوراهای شهر و شهرداری ها با این پدیده مقابله کنیم. 

دولت هنوز هیچ حرفی از زمان دقیق اعطای کارت اعتباری 
خرید کالاهای بادوام به میان نیاورده ولی تولیدکنندگان 
می گویند که کارت ها از اواخر هفته جاری توزیع می شود و 

بازاریان هم آماده فروش کالاهایشان هستند.
این روزها دولت همه کار می کند تا بتواند تقاضای مصرف 
را تحریک کند. شاید هم  بازار  کنندگان و مشتریان در 
می خواهد به نوعی بار رونق تولید را به دوش مردم بگذارد 
تا بلکه کمکی کنند و تولید را از رکود بیرون بکشند. به 
همین دلیل هم، بسته رونقی را رونمایی کرده که محور اصلی 
عملیاتی شدن آن، خریدهای مردمی است. مردم باید وارد 
بازار شده و کالاهای تولیدکنندگان که آمار ارزش آنها به ۹ 
هزار میلیارد تومان می رسد را بخرند.    همین چند وقت 
پیش بود که عبدالناصر همتی، رئیس شورای عالی هماهنگی 
بانک های دولتی اعلام کرده بود که ۹ هزار میلیارد تومان کالا 
در انبار تولیدکنندگان باقی مانده است و دولت قصد دارد 
که به مرور، آنها را به بازار تزریق کرده و برای آن بازاریابی 
می کند اما شاید نوع بازاریابی اش متفاوت تر از بازاریابی تک 
تک شرکت هایی باشد که این روزها با رکود مواجه شده اند. در 
واقع دولت می گوید که به عنوان کمک برای فروش کالاهای 
در انبار مانده تولیدکنندگان، می خواهد وام با بهره۱۲ درصدی 
بدهد تا بلکه مردم وارد بازار شده و با پولی که از دولت دریافت 
می کنند، هم نیازشان را برطرف کنند و هم کمکی هم به 
تولیدکنندگان برای خالی کردن انبارهایشان کنند. به همین 
دلیل، قرار است که کارت های اعتباری خرید کالا که اعتباری 
بسته به جیب مشتریان دارد، در فاز اول به کارمندان دولت و 
بازنشستگان حقوق بگیر ارائه شود و در فازهای بعدی، به سایر 
قشرهای مردم تخصیص یابد. بر همین اساس هم خریدار 
وارد بازار شده و خرید می کند، اقساط آن را می پردازد و وام 
را به نوعی بازپرداخت می کند. دولت هم چک و سفته های 
لازم را از مردم دریافت می کند. در این میان اگرچه اجرای 
طرح خرید اعتباری کالاهای بادوام و نیز خودرو با هم از سوی 
دولتمردان و البته در قالب بسته رونق اقتصادی رونمایی و 
اعلام شد اما خودرو یک فاز جلوتر بود و توانست گوی سبقت 
را در رقابت با فروش تولیدات تولیدکنندگان کالاهای بادوام 
برباید و در نتیجه، با ثبت نامی بیش از ظرفیت تعیین شده 
از سوی بانک مرکزی، نه تنها خودروهای در انبار مانده خود 
را بفروشد، بلکه حداقل تولیدات تا چند ماه آینده خود را نیز 
بدون هیچ دردسری، پیش فروش کند و دیگر نیازی هم به 
بازاریابی نداشته باشد. اما خوب یا بد، اجرای طرح فروش 
اعتباری خودرو با وام ۲۵ میلیون تومانی به پایان رسید. حال 
این نوبت تولیدکنندگان لوازم خانگی است که بخت خود را 
بیازمایند و بدانند که مردم، نسبت به کالاهای آنها چقدر اقبال 
نشان می دهند. استقبال از طرح خرید خودرو با وام اعتباری 
شاید بی نظیر و خارج از تصور دولتمردان بود اما معلوم نیست 
که همین سرنوشت، در انتظار تولیدکنندگان لوازم خانگی هم 
باشد. بنابراین باید منتظر ماند و دید که چه نتیجه ای در این 

میان حاصل خواهد شد. 

»امین حضور« آماده باش خرید اعتباری
در این میان بازار امین حضور هم که به نوعی بورس خرید و 
فروش کالاهای بادوام به شمار می آید، حال و هوای متفاوتی 
دارد. این راسته از بازار که بسیاری از نمایندگی های معتبر 
لوازم خانگی را در خود جای داده، منتظر است تا دولت به 
نوعی سوت آغاز اجرای طرح خرید اعتباری کالا را بزند تا 
مردم وارد بازار شده و کار را به دست بگیرند. اینجا است که 
دیگر دولت باید به پشت جبهه برود و کار را به مردم بسپارد تا 
کالاهای در انبار مانده تولیدکنندگان را بخرند و زمینه را برای 
تولید آینده آنها فراهم کنند. گشت و گذاری در بازار امین 
حضور، شاید آرامش پس از طوفان را تداعی کند. البته اخبار 
ضد و نقیضی هم از موفقیت در اجرای این طرح وجود دارد. 
آنگونه که برخی فروشندگان می گویند: هنوز طرح اجرا نشده 
است، برخی از مردم مکرر مراجعه می کنند تا بازار را محکی 
بزنند و در نهایت وقتی کارت اعتباری خود را تحویل گرفتند، 
بتوانند خرید خوبی را در اسرع وقت داشته باشند. یکی از 
فروشندگان بازار امین حضور می گوید: تا پیش از اینکه دولت 
اجرای طرح خرید اعتباری کالا را با وام ۱۲ درصدی اعلام 
کند، برخی از مردم اقدام به خرید کالا می کردند اما از روی که 
طرح اعلام شده است، کسی دیگر برای خرید مراجعه نمی 
کند و همه امیدوارند که با این کارت و وام دولتی بتوانند خرید 
کنند. وی می افزاید: اکنون اگر کسی هم به بازار مراجعه کند، 
می خواهد بسنجد که با کارت اعتباری خود چه کالاهایی را 
می تواند بخرد، البته سئوال غالب مردم این است که آیا امکان 
دارد که بتوانند کارت را در کارتخوان مغازه ها بکشند و پول آن  
را پس از کسر درصدی از وام، نقدی دریافت کنند در حالی 
که فروشگاهها مشخص است و مردم باید از آن فروشگاه های 
خاص خرید کنند که اغلب نمایندگی تولیدکنندگان هم 

هستند. به گفته این فروشنده، بازار امین حضور اکنون در 
آرامش به سر می برد؛ شاید هم بتوان این را آرامش قبل 
از طوفان نامید، بنابراین ممکن است سرنوشت وام خودرو 
و متوقف شدن چند روزه طرح، برای لوازم خانگی هم تکرار 

شود، چراکه مردم خیلی وقت است که کالا نخریده اند.
یکی دیگر از فروشندگان سه راه امین حضور می گوید: 
فروشندگان چشم انتظار خریداران هستند، آنها می گویند 
اگر بتوانند فروش های خوبی در این مقطع داشته باشند که 
دولت کارت اعتباری داده است، حتما می توانند رونق دیگری 
را در ایام پایانی سال که به طور معمول با پرداخت عیدی و 

پاداش پایان سال، مردم وارد بازار می شوند، تجربه کنند.
او معتقد است که طیف کمتری نسبت به خودرو از خرید 
لوازم خانگی با کارت اعتباری استقبال می کنند و بنابراین 
به نظر می رسد که دولت حتی طرح را هم تمدید کند. 
البته باید مردم را هم تشویق کرد که از این فرصت استفاده 
کنند، چراکه اکنون کمتر فروشنده ای، کالای خود را به 
صورت قسطی به مردم می فروشد، همه نقد فروش شده اند 
است که  مردم  برای  فرصت  این یک  اساس،  برهمین  و 
کالا بخرند و چرخ تولید را بچرخانند. در این میان، مسعود 
خوانساری، رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران گفته 
است: احتمال توقف یکباره طرح خرید کالای ایرانی همانند 
طرح تسهیلاتی خودرو وجود دارد. البته او انتقاداتی را هم به 
این طرح داشت و آن اینکه، قیمت کالاهای عرضه شده در 
این طرح مشخص نیست و همین امر، زمینه ساز فساد و رد 
و بدل شدن کارتهای اعتباری میان دلالان و مردم را فراهم 
می کند. او همچنین پیش بینی می کند که اجرای طرح 
خرید لوازم خانگی با کارت اعتباری هم همچون خودرو به 

یکباره متوقف شود. 

 پس از ثبت نام برای وام ۲۵ میلیون تومانی، برخی از فعالان بازار از افت شدید خرید خودرو 
در بازار خودروهای دست دوم خبر می دهند. بر این اساس در حال حاضر این سوال مطرح 

است که وضعیت این بازار در آینده چگونه خواهد بود؟
در حالی بیش از یک هفته از زمان پایان ثبت نام وام ۲۵ میلیون تومانی می گذرد که به اعتقاد 
فعالان این حوزه خرید خودرو در بازار خودرو به کمترین حد ممکن رسیده است. فعالان بازار 
خودرو عنوان می کنند با آغاز پرداخت وام خرید خودرو، برخی از مصرف کنندگان برای تامین 
خودرو و برخی برای استفاده از نقدینگی ناشی از این وام وارد بازار خواهند شد و به همان 
نسبت نیز تقاضای خرید خودرو در بازار خودروهای دست دوم کاهش یافته و این بازار راکد 
شده است. اگرچه سیاست گذاران صنعت خودرو معتقدند که گزارش هایی که فعالان بازار 
اعلام می کنند، آن چنان با واقعیت ها همخوانی ندارد. با این وجود، در حال حاضر این پرسش 
مطرح است که تکلیف و آینده بازار خودروهای دست دوم پس از وام ۲۵ میلیون تومانی چه 
خواهد شد؟ ساسان قربانی، عضو شورای سیاست گذاری خودرو در این خصوص توضیح 
می دهد: »من درباره اطلاعاتی که به این شکل درباره بازار خودرو مطرح می شود، نمی توانم 
اظهارنظر کنم، چون آمار و مستندات آن باید مشخص باشد، اما استقبالی که از ثبت نام خودرو 
شد، نشان می دهد که این موضوع درست نیست.« وی می افزاید: »در حال حاضر تعداد زیادی 
از متقاضیان شاکی هستند که چرا ثبت نام برای تسهیلات ۲۵ میلیون تومانی خودرو ادامه پیدا 
نکرده است.« عضو شورای سیاست گذاری خودرو تصریح می کند: »در بازار خودرو تعدادی از 
افراد هستند که اصلا خودرو ندارند و دنبال خودروهای دست دوم هستند تا بتوانند خودروهای 

با قیمت پایین تر خریداری کنند. تعدادی از افراد هم هستند که می خواهند خودروهای خود 
را تبدیل به احسن کنند، یعنی خودروهای بهتری سوار شوند.« قربانی عنوان می کند: »بر 
این اساس من اعتقاد دارم بیشتر بحث هایی که الان مطرح می شود، فضاسازی است؛ مانند 
جوی که قبلا ایجاد شد و می گفتند اگر حتی تسهیلات پرداخت شود، مردم استقبالی نشان 
نخواهند داد. اما دیدیم که ۱۳۰ هزار خودرو در یک زمان کوتاهی فروش رفت؛ چه آنهایی 
که خودروی اولشان بود و چه کسانی که می خواستند خودروی به روزتر سوار شوند، اقدام به 
ثبت نام کردند.« وی متذکر می شود: »آمار و ارقامی که در جامعه به صورت واقعی نشان داده 
می شود، با این گمانه زنی ها تفاوت دارد.« عضو شورای سیاست گذاری خودرو ادامه می دهد: 
»اعتقاد من این است که روند خرید خودرو آرام آرام یک حالت تعادلی پیدا می کند و با توجه 
به برنامه ای که وجود دارد که هم در زمینه کیفیت خودروها کار جدی صورت گیرد و از 
طرف دیگر، برنامه مفصلی وجود دارد که خودروها به روز شوند و تنوع محصول وجود داشته 
باشد، من بنابراین به سمت ثبات در بازار خودرو خواهیم رفت.« قربانی تاکید می کند: »این 
مطالب را من شخصا تایید نمی کنم و حتی مغایر این مطالب را شنیدم. مثلا از خود من بارها 
سوال شده که عادلانه نیست که یک عده ای از فرصت استفاده کنند و خرید انجام دهند و 
یک عده ای این امکان نداشته باشند. یعنی تقاضا هنوز برای خرید خودرو وجود دارد.« وی 
خاطرنشان می کند: »اعطای تسهیلات در ایران ممکن است به این شکل تازگی داشته باشد، 
ولی واقعیت امر این است که در دنیا یکی از مکانیزم های بسیار جدی و تعریف شده فروش 

خودرو، تسهیلات است.«

طرح وام خرید کالا چند روز دوام می آورد؟ 

آینده بازار خودرو در دوران پساوام؛

 تکلیف بازار خودروهای دست دوم چه می شود؟ 

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه:139404030011000545/1
با کدملی:   ، فرزند رمضان، ش ش: ۳7۱۸   ، زاده  آقای مهدی شیخ  به  بدینوسیله   
ابلاغ  مورخ ۱۳۹۲/۰۹/۲۴  شماره ۹۰۲۰۱۰/۵۲۳۰۵6  بدهکار چک   ،  ۰۳۸۲۳۹۹۵۰۱
میگردد که بستانکار آقای ناصح ستوده باستناد چک مذکور جهت وصول مبلغ ۲۱/7۲۰/۰۰۰ 
مبادرت به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه ۹۴۰۰۵۸۳ در شعبه اجرای ثبت قم در 
جریان است چون نشانی شما ) قم – بنیاد – میدان بهارستان – کوچه مسجد ۱۴ معصوم- 
مجتمع بهار( در متن گواهی عدم پرداخت چک مزبور شناخته نشده است و بستانکار نیز 
نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرا مفاد 
اسناد رسمی اجرائیه فوق الذکر در روزنامه منتشر می گردد  لذا لازم است ظرف مدت ۱۰ 
روز از انتشار این آگهی ) که به منزله ابلاغ اجرائیه است( نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام 
در غیر اینصورت عملیات اجرائی تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در یک نوبت منتشر و 

آگهی دیگری جز مزایده ) در صورت بازداشت اموال( منتشر نخواهد شد.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روز خوش

آگهی 
به: سازمان تامین اجتماعی شعبه یک خیابان امام 

از: اجرای ثبت اسناد قم 
با سلام و احترام ، بموجب پرونده اجرائی کلاسه ۹۴۰۰۵7۹، خانم نوشین اخلاقی که از 
مستمری بگیران آن سازمان می باشد با شماره مستمری ۱۵۰۵۸۰۱۳۵۲ دارای کد ملی 
۰۳۸۱6۵6۰6۳ می باشد ۳۵/7۰۰/۰۰۰ ریال به آقای ناصح ستوده و مبلغ ۱/7۸۵/۰۰۰ 
ریال حقوقی دولتی را به صندوق دولت بدهکار می باشد و بستانکار استیفای طلب خود را 
از محل حقوق مدیون نامبرده تقاضا نموده لذا خواهشمند است دستور فرمائید تا استهلاک 
مبلغ ۳7/۴۸۵/۰۰۰ ریال ارقام بالا در صورت در صورت معیل بودن ربع و الا یک سوم از 
اولین حقوق ماهیانه را همه مرتبا و بدون تاخیر کسر و با تذکر به کلاسمان پرونده اجرائی بالا 
به دایره حسابداری اجرای ثبت قم ارسال و رونوشت آن را جهت اطلاع این اداره مرقوم واعلام 
دارید تا از صندوق دایره حسابداری مطالبه و در وجه بستانکار و صندوق دولت پرداخت شود 

و در خاتمه تقاضا دارد که به مواد قانونی ذیل این نامه نیز مراجعه فرمائید.
لطفا وجوه کسر شده را به حساب شماره ۲۱7۱۳۲۳۵۱۲۰۰6 نزد بانک ملی بنام اداره ثبت 

اسناد و املاک واریز و حتما رسید وجه واریزی را ماهیانه به اجرای ثبت قم ارسال نمائید.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روزخوش

قهر و آشتی با خودروی ایرانی با وام 25 میلیونی!
با گذر از تجربه اعطای وام ۲۵ میلیون تومانی خودرو 
و برنامه های پیش روی دولت برای اعطای وام به سایر 
کالاهای مصرفی، این سوال مطرح است که چقدر 
اعطای این وام ها در شرایط کنونی اقتصادی کشور 

مفید و موثر است؟ و چه تبعاتی خواهد داشت؟
به  »نه  کمپین  اعضای  که  روزهایی  در  شاید   
خودروی داخلی«، توضیحات خود را برای ضرورت 
تحریم خودروی ایرانی، در سطح وسیعی در شبکه های 
اجتماعی منتشر می کردند و به نظر می رسید که 
رکود مرگبار حاکم بر صنایع خودروسازی کشور از 
ایرانیان برای نخریدن خودروی ایرانی  اراده جمعی 
مایه گرفته است، کمتر کسی پیش بینی می کرد که 
در همین ماه های نزدیک، صنعت خودروسازی کشور 
هفته ای را ببیند که در شش روز، ۱۳۰ هزار متقاضی 
برای خودروهایی صف بکشند که پیش تر به کیفیت و 

قیمتش »نه«، گفته بودند!
کمتر از یک ماه پیش، حال و هوای حاکم بر صنعت 
در رکود فرو رفته خودروسازی کشور آنقدر پس بود 
که فریاد نگرانی چهار وزیر اقتصاد،  صنعت، معدن، 
تجارت، کار و دفاع نیز بلند شد و آن ها در نامه ی پر 
حاشیه ای که در خطاب به رئیس جمهور نوشته بودند، 
نسبت به ۱۰۰ هزار خودروی خاک خورده در انبارهای 
خودروسازی کشور ابراز نگرانی کردند که این نگرانی ها 
در نهایت منجر به آن شد، که تیم اقتصادی دولت در 
برنامه ای که برای خروج از رکود نیمه دوم سال ۱۳۹۴، 
تدوین کرده بودند، جایگاه ویژه ای را برای »خروج از 
تصمیم  و  شود  قایل  خودروسازی  صنعت  رکود«، 
بگیرند که با اعطای وام ۲۵ میلیون تومانی با سود 
۱6 درصد طی چهار سال، برای خالی کردن بخشی از 

انبارهای کارخانه های خودروسازی اقدام کنند.
البته فریاد اعتراض کمپینی ها از همان روز اول طرح 

اعطای وام ۲۵ میلیون تومانی خودرو، بلند بود.
عده ای از همان ابتدا که دولت طرح خود را رونمایی 
کرد، بیان کردند که دولت با این قبیل طرح ها اقدام به 
تحمیل خودروهای بی کیفیت ایرانی به مردم می کند و 

البته این اقدام دولت را تقبیج می کردند.
در نتیجه باز موج جدیدی از پافشاری برای ادامه 
تحریم به راه افتاد. موجی که با ناکامی سختی مواجه 
شد. چون نه تنها دولت توانسته بود در شش روز 
صنایع  خوابیده  انبار  در  خودروی  هزار  برای ۱۱۰ 
خودروسازی مشتری جذب کند، بلکه علاوه برآن، 
برای  ظرفیت،  خارج  هم  متقاضی  هزار  حدود ۲۰ 
دریافت وام خرید خودرو ثبت نام کردند که با اعتراض 

و امتناع بانک مرکزی روبه رو شد.
این وضعیت بیش از هر چیزی بیانگر آن بود که 
رکود حاکم بر صنعت خودروسازی ایران؛ نه به خاطر 
تحریم خودروی بی کیفیت ایرانی، بلکه بیشتر به خاطر 
کاهش قدرت خرید مردم اتفاق افتاده است. موضوعی 
که در نهایت منتقدان را نگران کرد چون معتقد بودند 
است خودروسازان بخش  در شرایط جدید ممکن 
بزرگی از انگیزه خود در راستای تلاش برای بالا بردن 

کیفیت خودروی ایرانی را از دست بدهند.
حضور پر رنگ اعتراض کنندگان

وام ۲۵  دریافت  برای  مردم  پر شور  البته حضور 
میلیون تومانی خودرو؛ حواشی دیگری هم برای دولت 

به همراه داشت.
یکی از نکات قابل توجه در این بحث این است که 
در حالی که دولت برای ثبت نام وام خودرو یک دوره 
زمانی شش ماهه را در نظر گرفته بود، استقبال پر شور 
مردم از این طرح منجر به آن شد که در شش روز 
ظرفیت اعطای وام به متقاضیان تکمیل شود و در 
نتیجه عده ای از متقاضیان از دریافت وام جا مانده و 

موج جدیدی از اعتراضات به راه افتاد.
در واقع به نظر می رسید کسانی که تا هفته قبل 
از اعطای ۲۵ میلیونی وام خودرو نسبت به این اقدام 
دولت اعتراض کرده و دولت را متهم می کردند که از 
طریق اعطای وام خودرو، اقدام به فروش خودروهای 
بی کیفیت ایرانی کرده است، موضوع جدیدی برای 
اعتراض پیدا کردند و آن ناحق شدن، حق مردمی بود 
که برنامه داشتند در شش ماه منابع لازم برای دریافت 

این وام را فراهم کنند.
موضوعی که بارها توسط رسانه ملی مورد انتقاد قرار 

گرفت و دولت نیز در مقابل آن سکوت پیشه کرد.
به نظر می رسد در شرایط کنونی که دولت تجربه 
ثبت نام اعطای وام ۲۵ میلیونی خودرو را پشت سر 
گذاشته است و اجرای سایر بندهای ۳۳ بندی بسته 
خروج از رکود را پیش رو دارد که در بعضی از آن ها 
نیز، برای سایر کالای مصرفی اعطای وام  در نظر گرفته 
شده است، لزوم ارزیابی کارشناسان در نحوه تدوین و 
اجرای طرح »اعطای وام خودروی ۲۵ میلیون تومانی«، 

خالی از لطف نباشد.
با اعطای وام موافق بودم اگر...

در این راستا، دکتر بهنام ملکی، کارشناس و تحلیلگر 
اقتصادی،  اظهار کرد: به طور کلی من معتقدم هرگونه 
حمایت از سوی دولت باید در وهله اول، شامل تولیدات 
بیو  و  نانو  نوآوری ها،  اختراعات،  مثل  بنیان  دانش 
تکنولوژیِ وغیره باشد تا به موجب آن بستری فراهم 
شود که بتوانیم سهمی در بازارهای منطقه و کشورهای 

دیگر پبدا کنیم.
او افزود: ولی در کنار این موضوع، من با کلیت حمایت 
از صنایع خودروسازی نیز به دلیل سرمایه گذاری های 
انجام شده در این صنعت و همچنین اشتغالی که ایجاد 
کرده است موافقم. ولی معتقدم که حمایت دولت از 
خودروسازی باید شفاف، هدفمند و غیر زیان آور باشد. 
او ادامه داد: اکنون باید بررسی شود که ابعاد مثبت این 
حمایت چیست؟ فرض کرده ایم که در شرایط رکودی 
که تولیدات سخت افزاری، نیاز به حمایت داشتند، یکی 
از گزینه های مناسب برای اعطای وام، خودرو بوده است 
ولی این موضوع نیاز به رعایت پیش نیازهایی داشت که 

به نظرم رعایت نشد.
وی بیان کرد: این پیش نیازها شامل داشتن یک 
استراتژی برای توسعه، تولید و توسعه صادرات خودرو 

است که بررسی وضعیت موجود صنعت خودروسازی 
نشان می دهد که ظاهرا این استراتژی تدوین نشده 
من  است.  نشده  تبیین  شده،  تدوین  اگر  یا  است 
معتقدم باید سریع تر برای تولید خودروی ایرانی یک 
استراتژی مناسبی تدوین شود که به موجب آن اجازه 
ورود به بخش خصوصی داده شود و در زیر مجموعه 

قطعه سازی کشور یک رقابت سالم شکل بگیرد.
بخش  فعالان  از  یکی  بیش  داد: چندی  ادامه  او 
خصوصی ادعا کرده بود اگر ایران خودرو به او واگذار 
شود، می تواند تولیدات را با کیفیت بالاتر و زیر قیمت 
موجود به بازار عرضه کند. به نظرم باید به این افراد 
میدان داده شود که ورود کنند. حتی لازم به دادن 
امتیاز خاصی هم نیست فقط اجازه شکستن انحصار 
داده شود که بتوانیم از ظرفیت های بخش خصوصی 
هم استفاده کنیم. این مدرس دانشگاه افزود: در واقع 
باید رانت ها حذف شود و اصلاحات ساختاری صورت 
بگیرد تا با جایگزینی مدیریت حرفه ای به جای مدیریت 
دولتی بتوانیم از همه ظرفیتهای موجود استفاده کنیم و 
با بهبود کیفیت خودروی داخلی و کاهش قیمت آن در 

بازارهای منطقه ای و جهانی هم جایی داشته باشیم.
او در ادامه بحث ضرورت تدوین استراتژی برای ادامه 
تولید خودرو، قبل از اعطای وام، افزود: علاوه بر این به 
نظرم باید در تعداد خودروهای ممتاژ شده در کشور 
تجدید نظر شود. اینکه ما در ایران ۱۵ خودرو ممتاژ 
کنیم درست به نظر نمی رسد و باید از تعداد آن کاست 
چون به هر حال در تمامی این بخش ها امکان جذب 

دانش فنی روز وجود ندارد.
او ادامه داد: علاوه بر نبودن استراتژی مناسب برای 
تولید خودرو که به نظرم یکی از مهم ترین ضعف های 
برنامه اعطای وام خودرو بود، یکی از بخش هایی که در 
اعطای این وام به آن توجه نشد، بحث آلودگی و ترافیک 
موجود در کلان شهرهاست. اکنون درکلان شهرهایی 
مانند تهران؛ ترافیک های کور و لاینحل به اقتصاد، توان 

ملی، سلامت و... ما آسیب وارد کرده است.  
ملکی همچنین گفت: در نظر بگیرید که در شهر 
تهران فقط باید یک میلیون دستگاه تردد داشته باشند. 
ولی اکنون بیش از هشت میلیون خودرو در آن تردد 
می کنند که ورود بیش از پیش خودرو به این شهر، بر 

مشکلاتن پیشین می افزاید. 
 این مدرس رشته اقتصادی ادامه داد: البته به نظرم 
دولت در این زمینه هم می توانست برای اعطای وام 
خودرو مدیریت مناسبی کند که این خودروها وارد 
کلان شهرها نشده و ما از تردد آن ها آسیب کمتری 
ببینیم. به این ترتیب که دولت می بایست تاکتیک های 
خود را اصلاح می کرد و به طور عمده وام خودرو را در 
مناطق کوچک روستایی و محروم اعطا می کرد که زیر 

۱۰۰ هزار نفر جمعیت دارند.
 این پژوهشگر حوزه اقتصاد کلان بیان کرد: اگر 
خودروی تولید شده به این مناطق اضافه می شد، نه 
به محیط زیست آسیب وارد می شد و نه ترافیک ایجاد 
می کرد ضمن اینکه بستری را هم فراهم می کرد که از 
این شبه یارانه ای که دولت به نام وام خودرو از منابع 

بانک مرکزی در اختیار مردم قرار داده است اقشار 
محروم بهره بیشتری ببرند.

 او در پاسخ به این سوال که آیا در مناطق محروم 
قدرت خرید استفاده از چنین وام هایی وجود دارد، 
بیان کرد: این وام به نظرم بیش از هر چیزی به یارانه 
ای شبیه است که به متقاضیان رسید. همچنانکه اگر 
مبلغ دریافتی این وام را با وام آزاد مقایسه کنید متوجه 
می شوید که عملا آن را می شد آن را یک یارانه دانست 
و اگر دولت آمایش سرزمین را در این وام لحاظ می 

کرد، نتایج بهتری از آن حاصل می شد.
 ملکی در بخشی از سخنانش درباره اجرای سایر 
بندهای بسته خروج از رکود دولت، گفت: در شرایط 
کنونی هم که هنوز وام کالایی دولت اجرا نشده است، 
بهتر است دولت به این موارد که از سوی پژوهشگران 
و اقتصاددانان مطرح می شود، توجه کند و یک شبه 
تصمیمات خود را اجرا نکند که با مشکلات جدید 
روبه رو نشود.  این محقق شاخه اقتصاد کلان در پاسخ 
به این مسئله که به نظر می رسد دولت نیز استقبال 
را پیش بینی نمی کرد،  از وام خودرو  پر شور مردم 
بیان کرد: به نظرم استقبال مردم پیش بینی پذیر بود. 
مشخص است که این امتیاز ویِژه می توانست عده ی 
زیادی را به خود جذب کند. به هر حال، بازارهای پولی، 
کالایی، بانک ها، موسسات مجاز و غیر مجاز، بورس به 
هم ارتباط دارند و هر کجا که امتیازی برای چیزی در 
نظر گرفته شود، فورا سرمایه ها به آن سمت سرازیر 

می شوند. 
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از سوی استاندار قم؛

قهرمانان و مدال آوران برون مرزی استان قم 
تجلیل شدند

سیدمهدی صادقی استاندار قم در مراسم تجلیل از قهرمانان برون مرزی استان قم 
طی سخنانی با اشاره به همت و انگیزه بالای مدال آوران اظهار کرد: حمایت مسئولان از 

مدال آوران، در تقویت این انگیزه بسیار موثر است.
وی با اشاره به برخی مشکلات مدال آوران عرصه های ملی و بین المللی افزود: برطرف 

کردن این مشکلات و موانع باید در اولویت کاری متولیان امر ورزش و جوانان باشد.
استاندار قم همچنین به نقش ورزش در کاهش بزهکاری و افزایش نشاط اجتماعی 
اشاره و تصریح کرد: تشویق جوانان به سمت ورزش در کنار توسعه و بهبود زیرساخت ها 

باید بیش از پیش مورد توجه قرار بگیرد.
در ادامه جلسه رؤسای هیئت های ورزشی حاضر در جلسه به بیان برخی مسائل موجود 

در رشته ورزشی خود شدند.
همچنین قهرمانان ورزشی برون مرزی استان به معرفی خود و افتخارات خود در 

عرصه های ملی و برون مرزی پرداختند.
در پایان مراسم نیز هفت نفر از مدال آوران حوزه های مختلف ورزشی که موفق به کسب 

رتبه های برتر جهانی در سال ۹۴ شده اند، توسط استاندار قم تقدیر به عمل آمد.

با پایان رقابت ۱۴ تیم مدعی؛

نادرشیمی قم نایب قهرمان
 بسکتبال بانوان کشور شد

تیم بسکتبال بانوان نادرشیمی قم امسال دومین حضور در مسابقات بانوان باشگاه های 
کشور را تجربه کرد، تجربه  موفقی که در نهایت با کسب مقام نایب قهرمانی برای این 

نماینده شایسته بسکتبال قم همراه بود. 
این تیم با بهره گیری مثبت از تجربیات ارزنده ای که سال گذشته از نخستین حضور خود 
در مسابقات لیگ بسکتبال بانوان باشگاه های کشور به دست آورده بود، توانست با انگیزه 
بالاتر و قدرت بیشتر مقابل حریفان حاضر در فصل ۱۳۹۴ رقابت های لیگ ایران به میدان 

برود و در نهایت عنوان قهرمانی را کسب کند.
 این در حالی است که بر اساس برنامه ریزی سازمان لیگ و کمیته بانوان فدراسیون 
بسکتبال دیدارهای این فصل مسابقات لیگ دسته دوم بسکتبال بانوان قهرمانی باشگاه های 
کشور بعد از ماه مبارک رمضان از مرداد ماه سال جاری با حضور مدعیان صعود به دسته 

اول ایران آغاز شد.
 با حمایت مجدد حامی مالی فصل گذشته تیم بانوان قم، یعنی شرکت نادرشیمی، این 
تیم بار دیگر در رقابت  های لیگ دسته دوم بسکتبال بانوان باشگاه های کشور آمادگی خود 
را اعلام کرد و بعد از انجام تمرینات آماده سازی،  مهیای بازی های سخت پیش رو برای 

کسب مجوز صعود به لیگ دسته اول بسکتبال بانوان ایران شد. 
دومین فصل حضور متوالی نادر شیمی قم در این مسابقات در حالی از تابستان سال 
جاری آغاز شد و در فصل پائیز به کسب عنوان نایب قهرمانی ایران انجامید که تیم 
بسکتبال بانوان نادرشیمی قم فصل قبل با کسب رتبه سوم مرحله گروهی نتوانست به 

مرحله نهایی لیگ بسکتبال بانوان باشگاه  های کشور صعود کند.
 سال گذشته رقابت های لیگ دسته دوم بسکتبال بانوان باشگاه های کشور با شرکت ۱۱ 
تیم به انجام رسید و تیم های راه یافته به لیگ دسته اول بسکتبال بانوان ایران را معرفی 

کرد، اما امسال دو تیم به تعداد تیم های حاضر در لیگ ۹۴ افزوده شد.
 فصل جاری رقابت ها با حضور ۱۳ تیم در مسابقات لیگ دسته دوم بسکتبال بانوان 
باشگاه های کشور آغاز شد و این تعداد تیم در دو گروه مقدماتی تلاش خود را برای راهیابی 
به رقابت های لیگ دسته اول بسکتبال بانوان ایران آ غاز کردند، در حالی که دیدارهای 

مرحله مقدماتی به شکل دوره ای به انجام رسید.
 با پایان دیدارهای مرحله گروهی تعداد چهار تیم به نیمه نهایی راه یافتند و بدین ترتیب 
بازی های مرحله نهایی لیگ دسته دوم بسکتبال بانوان باشگاه های کشور با رقابت چهار 
تیم راه یافته به این مرحله به انجام رسید تا تکلیف تیم های اول تا چهارم این لیگ 

مشخص شود.
 در این مرحله تیم های بسکتبال بانوان نادرشیمی قم، مجموعه فرهنگی ورزشی 
حاج حسن مازندران، هیئت بسکتبال جنوب شرق  تهران و هیئت بسکتبال خراسان رضوی 
برای کسب مقام نخست و عنوان قهرمانی به شکل رفت و برگشت و دوره ای با یکدیگر 
به رقابت پرداخته و سرانجام نماینده خراسان رضوی قهرمان شد و تیم بسکتبال بانوان 

نادرشیمی قم در جایگاه دوم ایستاد.

سرپرست تیم بسکتبال با ویلچر ایثار ماهان تندیس قم:

ایثار ماهان تندیس قم برای صعود آماده است
رضا خلجی اظهار کرد: اردوی نهایی تیم بسکتبال با ویلچر)ب( ایثار ماهان تندیس قم 
برای حضور در فصل جدید مسابقات لیگ دسته دوم باشگاه های کشور از این هفته آغاز 

شده و از روز پنجشنبه نیز این تیم به مصاف حریفان خواهد رفت.
وی ادامه داد: امسال بازیکنان بسیار خوبی در تیم)ب( ایثار ماهان تندیس قم حضور دارند 
و همگی مصمم و همدل شده اند تا با انجام بازی های خوب و کسب امتیازات لازم بتوانیم 
نخستین مرحله رقابت های فصل جدید لیگ دسته دوم بسکتبال با ویلچر باشگاه های 

کشور را با موفقیت پشت سر بگذاریم.
خلجی  بیان کرد: بازیکنانی با تجربه ای مانند نوروزعلی امام دوست که سابقه حضور در 
تیم ملی بسکتبال با ویلچر کشورمان را دارد، امسال به تیم ما پیوسته اند، ضمن اینکه 
بازیکنان بومی مانند محمد محمدنژاد عضو تیم ملی ایران، علی کارچانی، اسماعیل 
ابوطالبی، مسعود صابری و محمدحسین بنازادگان و چند بازیکن جوان و با انگیزه دیگر 
از استعدادهای بسکتبال با ویلچر نیز برای تیم ایثار ماهان تندیس قم در لیگ امسال بازی 

می کنند.
 سرپرست تیم بسکتبال با ویلچر ایثار ماهان تندیس قم افزود: هدف ما از حضور در 
بازی های فصل جدید لیگ دسته دوم بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور این است که 
هم ظرفیت و توانمندی بالای بسکتبالیست های معلول در قم را به نمایش بگذاریم و نیز 

اینکه قدرت خود را در راه صعود به دسته بالاتر نشان بدهیم. 
وی با بیان اینکه عباس خاکی و حامی خراسانی اعضای کادر فنی تیم بسکتبال با ویلچر 
ایثار ماهان تندیس )ب( قم هستند، عنوان کرد: این دو مربی هدایت تیم لیگ برتری ایثار 
ماهان تندیس)الف( قم را بر عهده دارند و بدون تردید با تجارب و تدابیر آنها و بازی های 

خوبی که هر یک از اعضای تیم انجام می دهند در لیگ امسال موفق خواهیم بود. 
خلجی تصریح کرد: باشگاه ایثار قم با مدیریت بسیار خوبی که در راس آن علی خوشرفتار 
و یحیی ابطحی حضور دارند در لیگ های برتر و دسته دوم بسکتبال با ویلچر باشگاه های 
کشور به صورت همزمان تیم داری می کند و به لطف خدا هر دو تیم با سازماندهی خوب 
و حمایت همه جانبه مدیریت باشگاه در لیگ حضور پیدا کرده اند و هیچ گونه کمی و 
کاستی ندارند و به امید خدا پاسخ اعتماد مدیران باشگاه را نیز با کسب نتایج خوب خود 

خواهند داد. 
وی با بیان اینکه تیم)ب( ایثار ماهان تندیس قم در گروه نخست مقدماتی فصل جدید 
لیگ دسته دوم باشگاه های کشور با تیم های بم و البرز همگروه شده، بیان کرد: ما روزهای 
پنجشنبه و جمعه هفته جاری یعنی پنجم و ششم آذر ماه در سالن شهدای بهزیستی قم 
با رقبای خود بازی داریم و از هر نظر برای موفقیت در این بازی ها و دیگر رقابت های این 

فصل لیگ بسکتبال با ویلچر کشور آماده ایم.

واکنش نابغه کشتی فرنگی به خداحافظی 
نعمت پور از دنیای کشتی

دارنده 7 مدال طلای جهان و المپیک به خداحافظی نعمت پور واکنش نشان داد.
حمید سوریان  با اشاره به خداحافظی طالب نعمت پور از دنیای کشتی اظهار داشت: 

خداحافظی طالب نعمت پور را که شنیدم ابتدا باورم نشد و فکر کردم اشتباه می کنم.
وی افزود: به اعتقاد من طالب نعمت پور به آنچه 
لیاقتش را داشت نرسید و طالب یک مدال 
طلای المپیک طلب داشت و اگر می ماند به 
حقش می رسید. فرنگی کار وزن ۵۹ کیلوگرم 
کشورمان و دارنده 7 مدال طلای جهان و 
المپیک خاطرنشان کرد: او یکی از بهترین ۸۵ 
کیلویی های ایران است که می توانست 
تیم کشتی فرنگی را در آوردگاه 
المپیک ریو ۲۰۱6 کمک کند.

هر  به  داد:  ادامه  سوریان 
نعمت پور خداحافظی  حال 
حق  او  به  باید  و  کرده 
تصمیم گیری داد. نعمت پور 
تصمیمش را گرفته و باید 
تصمیم  این  به 
احترام  وی 
بگذاریم. برای وی 
آرزوی  آینده  در 

موفقیت می کنم.

واکنش بازیکنان بارسلونا به شب تاریخی برنابئو
بازیکنان بارسلونا از پیروزی برابر رئال مادرید بسیار خوشحال هستند. آنها اعتراف 

کردند که انتظار چنین پیروزی بزرگی را نداشتند.
بارسلونا در حساس ترین بازی هفته دوازدهم رقابت های لیگا دست به کار بزرگی زد 
و موفق شد در سانتیاگو برنابئو با نتیجه دور از انتظار چهار بر صفر برابر حریف سرشناس 
و سنتی خود رئال مادرید به پیروزی برسد تا نشان دهد که شانس نخست کسب عنوان 

قهرمانی در فصل جاری است.
طبیعی است که بازیکنان بارسلونا از این پیروزی رویایی غرق در شادی باشند. آنها 

بعد از بازی واکنش نشان دادند.
* کلودیو براوو: رئال بد نبود ما خوب بودیم

سنگربان شیلیایی آبی-اناریها سهم بسزایی در کسب این پیروزی ارزشمند داشت. 
براوو بارها با سوپر واکنش های خود دروازه تیمش را بسته نگه داشت و می توانیم او را 

یکی از بهترین بازیکنان میدان بدانیم.
کاپیتان تیم ملی فوتبال شیلی بعد از بازی گفت: بار دیگر یک بازی بسیار خوب و 
ایده ال را به نمایش گذاشتیم و نشان دادیم که چه تیم بزرگی هستیم. شایسته این 
پیروزی بزرگ بودیم. با این سه امتیاز ارزشمندی که به دست آوردیم جایگاه خود را در 

صدر جدول رده بندی مستحکم تر کردیم.
کلودیو براوو ادامه داد: بهترین بازی خود را در فصل جاری به نمایش گذاشتیم. 
فرصت های زیادی را روی دروازه حریف خلق کردیم. تمرکز لازم را داشتیم و در خط 
دفاعی و حمله بی نقض ظاهر شدیم. با این بازی درخشان بارسلونا را به دوران اوج 
برگرداندیم. البته باید این را هم بگویم که رئال بد بازی نکرد، بلکه این ما بودیم که بسیار 
خوب ظاهر شدیم. شایسته این پیروزی بودیم و باید به این روند خوب خود ادامه دهیم.

* مسی: با شایستگی پیروز شدیم
ستاره آرژانتینی آبی-اناریها که بعد از چند هفته غیبت توانست در دیدار برابر رئال 
مادرید به میدان برود بعد از این پیروزی بزرگ در صفحه اجتماعی خود در توییتر 
واکنش کوتاهی داشت و گفت: احساس بسیار خوبی دارم که بعد از مدت ها به شرایط 
بازی رسیدم و به میدان رفتم. پیروزی ارزشمند و بزرگی را به دست آوردیم. شایسته 
این پیروزی بودیم. هنوز راه طولانی در پیش داریم و باید به درخشش خود ادامه 

دهیم.
* سوارس: انتظار چنین نتیجه ای را نداشتیم

مهاجم اروگوئه ای بارسلونا شب رویایی را پشت سر گذاشت و توانست دو گل به ثمر 
رساند تا سهم بسزایی در این پیروزی ارزشمند داشته باشد.

او بعد از پایان بازی گفت: اصلا انتظار چنین پیروزی را نداشتیم. همه بازیکنان اتفاق 
نظر داشتند که بازی پیچیده ای خواهد بود و نمی توان آن را پیش بینی کرد. بازی بی 
نقص و خیره کننده ای را به نمایش گذاشتیم. رئال مادرید یکی از بهترین تیم های 
فوتبال جهان است. از اشتباهات این تیم نهایت استفاده را بردیم و شب رویایی را رقم 

زدیم.
مهاجم اروگوئه ای بارسلونا ادامه داد: با این بازی بزرگی که به نمایش گذاشتیم ثابت 
کردیم که تیم خوبی هستیم. درست است که فاصله ما با رئال به 6 امتیاز افزایش یافت 
اما هنوز راه زیادی تا قهرمانی داریم و باید به این تلاش خود ادامه دهیم. رئال مادرید 

تیم بزرگی است و هنوز شانس قهرمانی دارد.
* بوسکتس: ضربه سنگینی به بازیکنان رئال زدیم

بوسکتس هم یکی دیگر از بازیکنان خوب رئال مادرید بود که در کارهای دفاعی 
کمک زیادی به تیمش کرد.

او بعد از بازی گفت: بعد از این پیروزی بزرگ روحیه بسیار بالایی به دست آوردیم و 
الان برای همه ما ثابت شده است که تیم بزرگی در فصل جاری هستیم. بازی کردن 
برابر رئال مادرید آن هم در سانتیاگو برنابئو اصلا آسان نیست اما ما نشان دادیم که 
شایسته پیروزی هستیم. مسی بعد از مدتها به شرایط بازی برگشت و الان تیم ما قوی تر 

از قبل شده است.
بازیکن رئال مادرید ادامه داد: پیروزی با چهار گل در برنابئو نتیجه ای تاریخی است 
اما این بازی تنها سه امتیاز دارد و برای کسب عنوان قهرمانی باید تا پایان تلاش کرد. 
از کسب این پیروزی بزرگ بسیار خوشحال هستم. هنوز تا پایان فصل راه طولانی در 
پیش داریم و باید به تلاش خود ادامه دهیم. شکست در برنابئو آن هم با چهار گل ضربه 

سنگینی به بازیکنان رئال بود.
* اینیستا: می خواستم با نتیجه بزرگی پیروز شویم

کاپیتان بارسلونا بعد از مدت ها یک بازی خوب را به نمایش گذاشت و موفق شد که 
گل سوم تیمش را به زیبایی هر چه تمام تر به ثمر رساند.

او بعد از بازی گفت: بازی بسیار خوب و ایده الی را به نمایش گذاشتیم. بسیار بهتر از 
حریف بودیم. اجازه ندادیم تا زیاد روی دروازه ما خطر ایجاد کنند. توپ را بسیار کم از 

دست دادیم و می توانیم بگویم که بسیار خوب ظاهر شدیم.
اینیستا ادامه داد: تنها روی تیم خود تمرکز کردیم. پیروزی بزرگی را به دست آوردیم 
اما این دیدار تنها سه امتیاز داشت و نه بیشتر. تا کسب عنوان قهرمانی راه طولانی 
در پیش داریم و باید بازی به بازی ادامه دهیم. از همه تماشاگران تشکر می کنم. 

می خواستم با نتیجه ای بزرگ به پیروز برسیم و به این هدف خود رسیدیم.

استقلال و پرسپولیس در امر گلزنی تفاوت ویژه ای با یکدیگر دارند. در جمع آبی پوشان 
تقریبا نیمی از بازیکنان گلزنی کرده اند اما پرسپولیس ماجرایی متفاوت دارد و همه فشارها 

روی مهدی طارمی است تا گلزنی کند. 
می توان به سادگی نوشت: »پرسپولیس یک علی دایی لازم دارد، یک فرشاد پیوس که حتی 
از پشت هجده قدم هم بوی گل بدهد نه یک طارمی که فریاد همه را درآورد«. می توان این را 

نوشت و طارمی را زیر کوهی از فشار قرارداد.
 می توان حتی مثل برانکو از خستگی طارمی از سفر دور دنیا گفت و ماهی لیز پرسپولیس 
را مثلا از زیر فشار بیرون آورد اما واقعیت این نیست، بلکه واقعیت آنست که طارمی هفت گل 

تاکنون برای پرسپولیس زده و در صدر جدول رده بندی گلزنان لیگ ایستاده است.

 در واقع باید نوشت: »طارمی علی دایی پرسپولیس است«، طارمی فرشاد پیوس پرسپولیس 
است، پرسش این است که کریم باقری و کرمانی و محرمی و استیلی و عبدی و مهدوی 
کیای پرسپولیس کیست که به دایی پرسپولیس کمک کند و بخشی از وظایف گلزنی را 

بر دوش بگیرد؟ 
در استقلال پرویز مظلومی تاکنون ۱۰ نفر گل زده اند. اما در پرسپولیس همه فقط  بار گلزنی 
را روی دوش طارمی انداخته اند و انگار او معجزه گری است که قرار است کل تیم توپ را به او 
برسانند.  این همه در حالی است که چنین روشی اولا تاکتیک محدودی است که با قفل شدن 
طارمی کل تیم را از گلزنی دور می کند و ثانیا آنکه فشار را روی شانه های طارمی بالا می برد.

 با این حال باید از علیپور، عالیشاه، بنگستون، خالقی فر، احمد زاده، نورالهی  و بقیه هم 
نوشت که چرا  در گلزنی پرسپولیسی که به اندازه انگشتان دو دست می تواند موقعیت خلق 
کند، همکاری کافی ندارند؟ و چرا باید همه خواسته های یک تیم از یک بازیکن در راس تیم 
باشد؟ این پرسشی است از برانکو هم باید در موردش پرسید که چرا پرسپولیس او دیجیتالی 

بازی می کند اما مونولوگ توقع گلزنی دارد؟
 برانکو باید زودتر می فهمید

برانکو اگر بر این باور است که طارمی روی چمن مصنوعی خسته بوده و بعد از مسابقه در این 
مورد حرف می زند، بهتر بود مثل پرویز مظلومی که خسرو حیدری و البته میثم مجیدی را 
اصلا به اهواز نبرد، طارمی را به میدان نمی فرستاد یا اینکه بعد از گل اول او را تعویض می کرد 

نه اینکه تا دقیقه ۹۰ فشار روی او را نگه دارد. 
خسته بودن و عدم تمرکز طارمی را آمار گل نزدن های او در پایان مسابقه نشان می داد 
و نیازی به موشکافی نداشت. در واقع از برانکو این توقع می رود که قبل از دیگران متوجه 
خستگی و عدم تمرکز طارمی شود و در کنار طارمی بازیکنان دیگری هم برای باز شدن 

گره ها داشته باشد.

سرمربی سابق تیم های پایه می گوید تیم ملی فعلی ایران 
بازیکنان جوانی دارد که همگی می توانند در تیم های بزرگ 

به میدان بروند.
علی دوستی مهر درباره تغییر نسل تیم ملی فو تبا ل ایران 
و تزریق بازیکنان جوان به بدنه این تیم که تعدادی از آنها 
شاگردان سابق او بودند، اظها ر کرد: مملکت ما پر از استعداد 
است و باید به جوان ها اعتماد کنیم فقط باید به آن ها زمان 
بدهیم. نه تنها فو تبا ل،  بلکه در زمینه های اقتصادی و سیاسی 
هم جوان های با استعدادی داریم. همه مردم جوان ها را دوست 
دارند و جوانگرایی هیچ گاه ضرری ندارد. اگر این جوان ها 
نتوانند خواسته های ما را برآورده کنند _ هر چند که الان 
هم تیم  ملی ما خوب است_ در آینده به ما کمک خواهند 
کرد.  سرمربی سابق تیم های ملی جوانان و نو جو ا نان گفت: 
این بازیکنان در آینده فوتبالیست های سرشناسی خواهند 
شد و می توانند تا سال های سال برای ما بازی کنند و حتی 
می توانند در اروپا به میدان بروند. البته در حال  حاضر تعدادی 
از آن ها در اروپا هستند و باید به آنها اعتماد کنیم. این کار راهی 
برای ورود جوانان دیگر به تیم  ملی می شود.  او با اشاره به 
تعداد بالای لژیونرهای ژاپن در اروپا، تصریح کرد: متاسفانه در 
گذشته به بازیکنان جوان اعتماد نکردیم. صحبت من کا ر لوس 
کی روش و فدراسیون فو تبا ل نیست بلکه هر کجا به جوانان 
اعتماد کنیم مزد اعتمادمان را می گیریم. باید به جوان های 
دیگر هم اعتماد کنیم. ضمن این که نباید بازیکنان بزرگسال و 
قدیمی را فراموش کنیم. آن ها محترم هستند و برای ما زحمت 
کشیده اند. خو شبختا نه الان بیشتر از جوان ها استفاده می شود. 
این بازیکنان جوان تا ۱۰ سال می توانند برای کشورمان بازی 
کنند.  دوستی مهر در واکنش به این که بازیکنانی مانند 
جهانبخش، آزمون، عزت اللهی، اخباری و .... زمانی زیر نظر 
شما به فو تبا ل می پرداختند و الان به تیم  ملی رسیده اند، تاکید 
کرد: نمی خواهم به این که این بازیکنان چه زمانی در کنار من 
بودند بپردازم. هر بازیکنی که در تیم  ملی بز ر گسالان حضور 
دارد، زمانی توسط مربیان پایه که در نقاط مختلف کشور 
فعالیت می کنند، کشف شده  است. بازیکنانی مانند عزت اللهی، 
جهانبخش و ... با مربیان زیادی کار کرده اند و پرورش آن ها 
مختص به یک نفر نیست و باید از همه قدردانی کرد.  او درباره 
انتخاب تیم های اروپایی توسط جهانبخش، آزمون، عزت اللهی 
اظها ر کرد: انتخاب درست نقش اول را زندگی هر فردی ایفا 

می کند. هر کسی با تصمیم گیری خوب می تواند در زندگی 
هم موفق شود. تصمیم گیری غلط هم زندگی را به نابودی 
می کشاند. بازیکنان ما باید این موضوع را هم بدانند که هر 
تیم اروپایی ای مناسب نیست. جوانان ما باید به تیم های بزرگ 
بروند و سبک تمرینات آن را به کشور بیاورند و به جوانان دیگر 
هم آموزش دهیم. به شرطی که تیم ها از جایگاه، شخصیت و 
منزلت خوبی برخوردار باشند. باید مشاوره های خوبی بگیریم.  
سرمربی سابق تیم های ملی پایه، گفت: نباید خودمان را دست 
کم بگیریم. جوانان ما با تلاش بیشتر می توانند در بایرن مونیخ، 
ر ئال  ماد رید و ... بازی کنند. همان طور که جواد نکونام در 
اوساسونا، مهدی مهدوی کیا در هامبورگ، علی دایی، علی 
کریمی و وحید هاشمیان در بایرن مونیخ بازی کردند. بازیکنانی 
مانند سردار آزمون، سعید عزت اللهی، علیرضا جهانبخش و 
اخباری می توانند به امید خدا در تیم های بزرگ بازی کنند.  
او درباره تیم  ملی امید هم خاطر  نشان کرد: در این تیم هم 
سرمایه گذاری خوبی شده است. مدیران این تیم و اعضای کادر 
فنی افراد بزرگی هستند. خاکپور سرمربی خوبی است و سابقه 
پوشیدن پیراهن تیم  ملی را دارد و به خوبی هم از این تیم 
حمایت شده است. اگر پشتیبانی ها ا د ا مه  داشته باشد می توانیم 
طلسم ناکامی در صعود به المپیک را از بین ببریم. تیم  ملی 
خیلی روی برنامه پیش می رود. بازی های خوب و اردوهای 

خوبی هم برگزار شده است.  سرمربی تیم آکادمی کیا که 
متشکل از بازیکنان جوان ۱۱ تا ۱۳ سال است و سرپرستی آن 
را مهدی مهدوی کیا برعهده دارد، درباره برنامه های این آکادمی 
برای آینده، گفت: حدود یک سال است که فعالیت هایمان را 
آغاز کرده ایم و تمام هدفمان در جهت منافع مملکت است. 
این استعدادیابی باید در کل کشور صورت بگیرد. استعدادهای 
خوبی داریم. باید در همه استان ها استعدادیابی کنیم. در آینده 
می توانیم از این بازیکنان استفاده کنیم. باید بازیکنان خوب ۱۲ 
و ۱۳ ساله را جمع آوری کنیم. در یک سال گذشته دو سفر 
خارجی رفتیم که پر بار و ارزشمند بودند. بازیکنان خوبی داریم 
و مطمئنم این بازیکنان بدنه تیم  ملی را تشکیل می دهند.  او 
یادآور شد: هدف از تاسیس آکادمی پشتیبانی سازی بوده است. 
بازیکنان یازده ساله که الان به رده سنی ۱۳ سال رسیده اند، 
در اردیبهشت ماه در مسابقات کوردیال کاپ اتریش شرکت 
می کنند. این مسابقات سطح خوبی دارد. حدود ۲۰۰ تیم در 
رده های یازده، ۱۳ و ۱۵ سال حاضر می شوند. تیم هایی مانند 
دورتموند، بایرن مونیخ و ... که حرف های زیادی برای گفتن 
دارند در این تورنمنت حضور دارند. دلمان می خواهد در این 
دوره با دو رده سنی ۱۱ و ۱۳ حاضر شویم.  دوستی مهر در 
پایان گفت: تمام تلاش مهدوی کیا این است که در ماه آینده 

در یک تورنمنت معتبر شرکت کنیم. 

برانکو می توانست بهتر عمل کند؛

تفاوت های گلزنی در استقلال و پرسپولیس

دوستی مهر: 
جهانبخش، آزمون، عزت اللهی و اخباری می توانند در تیم های بزرگ بازی کنند

آشتی شیرین اما متزلزل تماشاگران صبا 
با سکوهای ورزشگاه یادگار امام

 دیدار تیم های صبای قم و ذوب آهن در هفته ششم 
لیگ بر تر در قم با تساوی و تقسیم امتیازات همراه بود.

صبای دایی توانسته در این فصل نتایج خوبی به 
دست آورد و این نتایج توانسته نقش مهمی در جذب 

تماشاگران قمی به ورزشگاه داشته باشد.
اگرچه صبا برای جذب هواداران تا روزهای آرمانی 
خود در ابتدای انتقال صبا از تهران به قم فرسنگ ها 
فاصله دارد اما دیگر خبری از سکوت مطلق در ورزشگاه 

یادگار امام نیست.
صبا حالا می تواند با ذوق در هر بازی خانگی منتظر 
حضور هوادارانش باشد و حضور تماشاگران به وضوح بر 

روند فنی صبا اثر مثبتی داشته است.
مزیت استفاده از هواداران در مسابقات خانگی در تمام 
نقاط جهان یکی از عوامل موفقیت هر تیم در مسابقاتی 
است که آن تیم از امتیاز بازی در خانه بهره مند است اما 
بسیاری از باشگاه ها به دلیل فقدان هوادار از این امتیاز 

محروم هستند. 
گذشته  فصول  در  که  است  تیمی  قم  صبای 
همواره از این امتیاز محروم بوده اما حضور پرتعداد 
تماشاگران در مسابقات اخیر صبا در لیگ پانزدهم 
باور ها را نسبت به استقبال مردم قم از مسابقات لیگ 

تغییر داده است.
 به نظر می رسد حضور تماشاگران قمی در بازی های 
خانگی صبای قم، حال و هوای فوتبال قم و دیدارهای 

خانگی صبا را وارد مسیر جدیدی کرده است.  
مسیری که می تواند نشاط ورزشی در قم را توسعه 
داده و جایگاه ورزشی قم در سطح کشور را ارتقا دهد. 

سال های سکوت در یادگار امام 
به نظر می رسد صبا در حال گذر از یک بحران پنهان 
است گرچه تضمینی برای ابدی بودن این موفقیت 

وجود ندارد.
تماشاگران خود  وجود  از  در شرایطی حالا   صبا 
بهره مند است که عدم حضور تماشاگران در بازی های 
صبا در سال های گذشته همیشه عاملی منفی برای صبا 

بوده است.
همواره  امام  یادگار  ورزشگاه  ساکت  سکوهای   
دیدارهای صبا را به مسابقاتی تبدیل کرده که گویا با 
حکم کمیته انضباطی به صورت بدون تماشاگر برگزار 

می شدند.
 در اینکه مردم قم، مردمی فوتبالدوست به شمار 
می روند تردیدی وجود ندارد و حمایت آن ها از تیم 
شهرشان و سرک کشیدن به کوچه و خیابان و مردمی 
که از فوتبال صحبت می کنند به وضوح نشان دهنده 

علاقه مردم قم به فوتبال است. 
در  تماشاگران  حضور  نفس  که  است  واقعیت 
ورزشگاه ها در تمام نقاط کشور با اما و اگرهایی مواجه و 
معضل عدم استقبال تماشاگران از بازی های لیگ بر تر 
تبدیل به یک مشکل عمومی برای تیم های لیگ برتری 

شده است.
 برای مثال تماشاگران تیم های استقلال و پرسپولیس 
که پرهوادار ترین تیم های کشور هستند در گذشته 
ورزشگاه ها را پر می کردند اما این تیم ها در مسابقات 
خانگی خود در تهران از تماشاگران بسیار کمی بهره مند 
هستند که آماری ناامیدکننده برای این تیم ها به شمار 

می رود.
 در تبریز نیز دیگر خبری از حضور پرشور تماشاگران 
تبریزی در دیدارهای خانگی تراکتورسازی نیست و 
پرشور ها که در گذشته ورزشگاه یادگار امام تبریز را پر 
می کردند حالا میل کمتری به حضور در استادیوم ها 

دارند.
 این شرایط در سایر شهرهای کشور از جمله مشهد، 
اهواز، شیراز، کرمان و اصفهان هم وجود دارد و اینکه 
صبا به طور کلی نمی تواند در دیدارهای خانگی از مزیت 
حضور تماشاگران پرتعداد استفاده کند ایرادی است که 
فقط به صبا مرتبط نیست و ریشه در مسائل مهم تری 

دارد.
 بهرامی: تسهیلات حضور تماشاگران در 

ورزشگاه مهیا شود 
رئیس هیئت فوتبال استان قم می گوید تسهیلات 
حضور تماشاگران در ورزشگاه یادگار امام باید مهیا شود 
ضمن اینکه مردم باید در جریان برگزاری مسابقات صبا 

قرار گیرند.
در  تماشاگران  حضور  کرد:  اظهار  بهرامی  کریم   
دیدارهای این فصل صبا باید به فال نیک گرفته شود 
و باید شرایطی مهیا کرد که آمار تماشاگران صبا در 

بازی های خانگی هفته به هفته افزایش پیدا کند. 
وی افزود: برخی از مسابقات لیگ بر تر در ساعات 
و روزهای نامناسبی برگزار می شود و عدم استقبال 
تماشاگر در آن مسابقات طبیعی است اما در مسابقات 
پایان هفته، باید شرایطی در نظر گرفته شود تا از ظرفیت 

علاقه مردم قم به فوتبال استفاده شود. 

رئیس هیئت فوتبال استان قم گفت: تسهیلات حضور 
تماشاگران در ورزشگاه مهیا شود در حالی که پیش از 
این مشاهده شده که وسایل حمل و نقل کافی در نقاط 
مختلف شهر برای انتقال تماشاگران وجود نداشته است.

 بهرامی بیان کرد: علاوه بر حمل و نقل، باید مردم را 
در جریان برگزاری مسابقات قرار داد و این امر از طریق 
نصب بنرهای اطلاع رسانی پرتعداد در تمام نقاط شهر 
و اطلاع رسانی از طریق رادیو و شبکه تلویزیونی استانی 

امکان پذیر است.
 درباره یک باور اشتباه

 تجربه ثابت کرده است که آنچه همواره به عنوان 
دلیل عدم استقبال تماشاگران از دیدارهای خانگی صبا 
در قم در میان عوام مطرح شده ارتباطی با حقیقت 

موجود ندارد.
 عده ای از علاقمندان به فوتبال در قم معتقدند صبا به 
این دلیل که نتوانسته در سال های اخیر بازیکنان قمی 
را به تیم اصلی برساند و در ترکیب خود استفاده کند از 

حمایت تماشاگران بهره مند نیست.
 این باور، با معیارهای حرفه ای فوتبال همخوانی ندارد 
چنان که در سایر تیم ها و باشگاه فوتبال در رده های 
با  باشگاهی  تیم های  نیز  و جهان  ایران  در  مختلف 

بازیکنان غیربومی در مسابقات شرکت می کنند.
 در این زمینه، می توان نسبت به باشگاه صبا در زمینه 
تعیین سهمیه امید برای تیم اصلی از میان بازیکنان صبا 
ایراد وارد کرد اما تفکر حضور بازیکنان بومی در صبا و 
سپس استقبال تماشاگران، تفکری مردود و غیرمنطقی 

است.
 علل عدم استقبال از دیدارهای صبا 

نیازمند  حضور تماشاگران در ورزشگاه ها همیشه 
این  می رسد  نظر  به  که  است  بوده  زیرساخت هایی 
زیرساخت ها در قم حتی به استاندارد ها نزدیک هم 

نیست .
 امروز در اغلب نقاط جهان ورزشگاه ها در حاشیه 
شهر ها ساخته می شوند و از این نظر، وجود ورزشگاه 
یادگار امام )ره( در حاشیه شهر قم نه تنها یک عیب 
نیست بلکه کاملا طبیعی و همگام با استانداردهای 

بین المللی است. 
بروز مشکل در حضور  میان، سبب  این  آنچه در 
تماشاگران در ورزشگاه می شود عدم وجود ساز و کار 
برای حضور تماشاگر در ورزشگاه از لحظه ای است که 
وی از منزل خود به قصد تماشای یک مسابقه فوتبال 

خارج می شود تا زمانی که به خانه باز می گردد. 
راه اندازی ورزشگاه ها باید به طور هماهنگ با ایجاد 
زیرساخت های حمل و نقل و تسهیل حضور تماشاگران 
در ورزشگاه ها صورت گیرد در حالی که این موضوع در 
قم هرگز به صورت کار شناسی مورد توجه قرار نگرفته 

است.
ورزشگاه  در  به حضور  علاقمند  که  تماشاگرانی   
هستند اغلب از قشری هستند که از نظر مالی در سطح 
بالایی نیستند یا سن و سال زیادی ندارند و باید وسیله 
ایاب و ذهاب آن ها به ورزشگاه یادگار امام قم به نحوی 

تامین شود.
 با توجه به عدم سرویس دهی به تماشاگران از سوی 
وسایل نقلیه عمومی به طور معمول، در گذشته گاهی 

باشگاه صبای قم به عنوان باشگاه میزبان اقدام به قرار 
به  تماشاگران  آمد  و  رفت  برای  اتوبوس هایی  دادن 

ورزشگاه ها کرده است.
 این اقدام با وجود تاثیرات مثبت، همانند مسکن بر 
بیماری است که هر آن ممکن است درد آن عود کند و 

تنها بخشی از مشکلات فعلی را حل می کند.
 راه اندازی یک سامانه حمل و نقل سازمان یافته برای 
دیدارهای صبای قم با مشارکت مسئولان و باشگاه صبا 
از یک سو و تبلیغات موثر شهری و رسانه ای نقش مهمی 

در جذب تماشاگران به دیدارهای خانگی صبا دارد.
 واقعیت این است که ارتباط میان باشگاه صبای قم 
و مردم این شهر دارای شکاف عمیقی است و صبا باید 
گام های عملی بیشتری برای پر کردن این شکاف و قرار 

گرفتن در انظار مردم قم انجام دهد.
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 به طور کلی و بر اساس یک قانون نانوشته در فوتبال 
ایران، تیمی که که در لیگ بر تر نتایج خوبی بگیرد از 

وجود تماشاگران بیشتری بهره مند خواهد بود.
 این روند بر خلاف آن چیزی است که در فوتبال 
اروپا به چشم می خورد برای مثال تیم فوتبال هامبورگ 
که فصل گذشته در آستانه سقوط به دسته دوم قرار 
داشت در مسابقات پایانی خود از پشتیبانی حداکثری 
هوادارانش برخوردار بود و سرانجام هواداران این تیم مزد 

این حمایت را گرفتند.
 نتایج خوب صبا در این فصل، مردم قم را بر آن داشته 
تا حمایت بیشتری از تیم شهرشان داشته و بی شک این 
حمایت در دیدارهای این فصل صبا تاثیر به سزایی در 

نتایج این تیم داشته است.
حضور علی دایی به عنوان یک چهره محبوب ملی 
در قم و هدایت صبا نیز عامل دیگری است که توانسته 
مردم قم را به حضور در ورزشگاه یادگار امام مجاب کند 
و تشویق پرشور علی دایی از سوی تماشاگران قمی در 

دیدارهای خانگی صبا شاهدی بر این مدعاست.
علیمحمدی: حضور تماشاگران به صبا انگیزه می دهد

هافبک جوان صبای قم می گوید حضور تماشاگران 
به صبا انگیزه می دهد و این تیم با حضور مردم قم در 

ورزشگاه بخت بیشتری برای موفقیت دارد.
جلال علیمحمدی اظهار کرد: من فصل گذشته 
نیز در صبا بازی می کردم اما هرگز چنین استقبالی از 
مسابقات خانگی صبا ندیده بود و این حاصل تغییرات 

مثبتی است که در تیم ما صورت گرفته است.
وی افزود: حضور تماشاگران در مسابقات خانگی به 
تیم ما انگیزه می دهد و بازیکنان و کادر فنی صبا از 
این اتفاق خوب خوشحال هستند و می خواهند محبت 
هواداران را جبران کنند. هافبک جوان صبای قم گفت: 
مردم قم قلبا صبا را دوست دارند و خوشحالیم که به 
دعوت علی دایی پاسخ گفته اند و از تیم ما حمایت بسیار 
خوبی دارند و این حمایت در بازی با سپاهان و ذوب 

آهن انرژی زیادی به تیم ما داد.
 علیمحمدی عنوان کرد: از مردم قم می خواهیم که 
به حمایت خود از صبا ادامه دهند و صبا با پشتیبانی 
و  برسد  بزرگی  اهداف  به  می تواند  تماشاگرانش 
امیدوارم ما هم بتوانیم تماشاگران قمی را راضی به 

خانه بفرستیم.



علمی و سلامت

آیا گوشت فرآوری شده سرطانزا است؟ 
امروزه مصرف فست فودها به طور گسترده شایع شده که استفاده بیش از حد از آنها 

زمینه ساز بسیاری از بیماری ها خواهد بود.
دکتر سید مرتضی صفوی متخصص تغذیه با بیان اینکه اگر گوشت به صورت تازه و سالم 
مصرف شود، مشکلی نخواهد داشت تصریح کرد: به گوشت فرآوری شده افزودنی هایی 
اضافه می شود که می تواند سرطان ایجاد کند به خصوص در تهیه سوسیس و کالباس به 
دلیل افزودن نیترات و نیتریت با حرارت دیدن این مواد تبدیل به نیتروزامین می شود که این 
ماده سرطانزا است.  این متخصص تغذیه با تاکید بر اینکه ماده غذایی سالمی مانند گوشت با 
افزودن نیترات و نیتریت می تواند به طور بالقوه باعث سرطان شود، گفت: اضافه کردن برخی 
مواد برای ماندگاری بیشتر و ایجاد رنگ صورتی که به زیبایی سوسیس و کالباس کمک می 
کند بیماری سرطان را در پی دارد.  وی درخصوص ارتباط سایر بیماری ها از جمله مشکلات 
قلبی و عروقی و پرفشاری خون با استفاده از گوشت های فرآوری شده اظهار کرد: معمولاً 
فردهمراه با استفاده از گوشت های فرآوری شده چه به صورت پیتزایی که در آن سوسیس 
و کالباس به کار رفته و چه به صورت غذاهایی مانند هات داگ،نوشابه مصرف می کند که 
علاوه بر نمک فراوان در این مواد غذایی زمینه ساز دیابت و پرفشاری خون نیز در مصرف 
کننده های دائمی گوشت های فراوری شده نیز می شود.  صفوی با تاکید بر اینکه فست 
فودها به ویژه سوسیس و کالباس همراه با سالاد فراوان مصرف شود، بیان کرد: معمولاً یک 
یا دوبار در ماه خوردن غذای فست فود به مقدار کم همراه با مقدار زیادی سالاد مشکلی 
ایجاد نخواهد کرد اما برای افرادی که عادت به خوردن فست فود دارند این مشکلات به 
صورت جدی واقع می شود.  وی با توصیه موکد بر اینکه افراد از فست فودها فاصله بگیرند، 
افزود: اگر اشخاص بتوانند به طور کامل استفاده از فست فود را از برنامه غذایی خود حذف 
کنند خیلی به سلامتی آنها کمک خواهد کرد و تا جایی که می توانند از مصرف فست فودها 
خودداری کنند و در نهایت استفاده بیش از دو بار از فست فود در ماه توصیه نمی شود.  این 
متخصص تغذیه با بیان اینکه نوجوانان گرایش زیادی به مصرف فست فود دارند، اظهار کرد: 
این نوع غذاهای خیابانی همراه با نوشابه که ۱۲ درصد از آن قند می باشد برای سلامتی و 
رشد نوجوانان مضر می باشد و زمینه ساز بیماری های دیابت و پرفشاری خون در آنها می 
شود.  وی در زمینه مواد تشکیل دهنده ناگت ها و برگرها بیان کرد: این موادغذایی معمولاً 
خود گوشت همراه با پیاز و برخی ادویه جات است که مشکلی ندارد اما روغنی که در آن 
سرخ می شوند، به دلیل اینکه چند بار حرارت می بینند سرطانزا است.  صفوی تصریح 
کرد: حتی در سرخ کن های منازل که برای سرخ کردن سیب زمینی و برخی مواد غذایی 
روغن چند بار حرارت می بیند و مصرف می شود نیز سرطانزایی را ایجاد خواهد کرد.   این 
متخصص تغذیه در خصوص رابطه فریز کردن فرآورده های گوشتی نظیر ناگت و برگر با 
سرطان اذعان کرد: فریز کزدن این مواد تاثیری بر سرطانزا بودن آنها ندارد و تنها کیفیت 

فرآورده های گوشتی با فریز کردن کاسته می شود.

معجزه خرمالو را در درمان بیماری ها 
فراموش نکنید 

خرمالو و قسمت های مختلف این میوه معجزه آسا برای درمان بسیاری از بیماری ها و 
عارضه ها مفید است.

سید مهدی غضنفری پزشک متخصص فیزیولوژی، عضو هیئت علمی و مدیریت 
طب سنتی دانشگاه علوم پزشکی ارتش با اشاره به اینکه میوه نارس خرمالو برای درمان 
بیماری های گوارشی مفید است اظهار کرد: میوه نارس خرمالو به دلیل خاصیت قابض و 
جمع کننده ای که دارد برای درمان بیماری های گوارشی، اسهال خونی طولانی و مزمن، 
هضم غذا، سیستم تنفسی، نرم کردن سینه و گلو، برخی از آسم ها، سلامت دهان و لثه ها 
مفید است.   وی افزود: میوه خرمالو در حالت نارس و رسیده برای درمان بسیاری از 
بیماری ها مفید است. البته باید با نظر متخصصان بیماری ها و عارضه های آنها درمان شود.

 غضنفری تصریح کرد: میوه خرمالو برای درمان انواع سکسه ها مفیداست. میوه رسیده آن 
خاصیت ملینی دارد و برای درمان بیماری های مختلف مفید است. میوه رسیده، شل و میوه 
خرمالویی که به صورت حالتی، پخته شده درآمده باشد به عنوان مرهم نرم کننده دستگاه 
گوارش در رفع یبوست مفید است.   این پزشک متخصص فیزیولوژی تاکید کرد: برگ های 
خرمالو به صورت جوشانده آن برای درمان تب و سرفه بسیار مفید است و می توان به عنوان 
یک تب بر طبیعی از آن استفاده کرد.   وی ادامه داد: گل میوه خرمالو به صورت دمنوش 
بهترین دارو ، مقوی برای درمان بیماری های معده و عارضه های تهوع و استفراغ مفید است. 
از پوست درخت و چوب خرمالو به دلیل خاصیت قابض آن که به صورت قطعات جوشانده و 
صاف شود، به عنوان مرهمی موضعی برای درمان زخم ها مفید است.   غضنفری اظهار کرد: 
خرمالو نارس برای درمان عارضه های لثه و التهاب و خونریزی های لثه مفید است زیرا خرمالو 
به دلیل خاصیت قابض و جمع کننده ای خود لثه را سفت و محکم می کند.  میوه خرمالو در 
دو حالت نارس و رسیده برای درمان بسیاری از بیماری ها و عارضه های لثه مفید است.میوه 

نارس خرمالو را می توان روی لثه ها مالید و با ماساژ دادن عارضه های لثه ای را از بین برد.

نان لواش برای دانش آموزان ممنوع 
مصرف این نان ها به دلیل کمبود املاح و ویتامین های لازم به افراد به ویژه کودکان و 

نوجوانان توصیه نمی شود.
دکتر ربابه شیخ الاسلام، متخصص تغذیه و رئیس انجمن عالی غذا و تغذیه حامی سلامت، 
در خصوص مصرف نان لواش در کشور عنوان کرد: نان لواش به دلیل کمبود ویتامین و مواد 
معدنی که نسبت به سایر نانها از ارزش غذایی پایین تری برخوردار است چراکه در این نوع نان، 
معمولا تخمیر صورت نمی گیرد و در واقع نانوایی هایی که نان لواش تهیه می کنند از مخمر 
)خمیر مایه( استفاده نمی کنند، به همین دلیل موادی که در آرد وجود دارد، و جذب آهن و 
کلسیم را کاهش می دهد، از آن جدا نمی شود و به همین دلیل مصرف روتین و مداوم نان 
لواش سبب ایجاد فقر آهن و کلسیم به ویژه در کودکان و نوجوانان که در حال رشد هستند، 
می شود.   وی افزود: گروه علمی تغذیه ی ایران با گسترش نان لواش مخالف است، چرا که 
علاوه بر فقر آهن و کلسیم به دلیل سفید بودن آرد در نان لواش و نان های فانتزی و درصد 
سبوس گیری بالا، این نانها از کمبود روی و ویتامین های گروه B و فیبرها و املاح مغذی 
برخوردارند، به همین دلیل مصرف آنها بویژه برای کودکان و دانش آموزان توصیه نمی شود و 
متاسفانه به دلیل ماندگاری بیشتر این نان مصرف آن رایج شده و حتی در بعضی موارد تولید 
بدون مجوز این نان و بدون کنترل وزارت بهداشت گزارش شده است. در نتیجه مصرف این 
ماده را رد می کنیم.   وی در پایان گفت: توصیه ما به والدین این است که از نان های صنعتی 
کامل برای تغذیه کودکانشان استفاده کنند، چرا که با توجه به اینکه درصد سبوس گیری در 
انواع نان ها سنتی روز به روز افزایش می یابد . مصرف یک نان کامل که دارای غلات مناسب 
می باشد، از جمله نان جو، گندم و یا نان های پنج غله و حتی هشت غله بسیار سالم و مغذی 

بوده و از ابتلای افراد به بسیاری از بیماری های متابولیکی غیر واگیر جلوگیری می کند. 

نگران پیش فعالی کودکتان نباشید 
پیش فعالی در کودکان نشانه های بارزی دارد که توسط رژیم غذایی مناسب، عکس العمل 

در مقابل این کودکان و داروی تجویز شده قابل کنترل و درمان است.
دکتر عبدی روانشناس با اشاره به بیماری  پیش فعالی گفت: پیش فعالی را می توان 
اختلالی شایع دانست که حدود ۸ تا ۱۰ درصد کودکان را درگیر کرده است، این بیماری 
دلیل مشخصی ندارد.   وی در ادامه گفت: پر تحرکی، کمبود تمرکز، انجام کارهای غیر 
قابل پیش بینی می تواند از ویژگی های بارز این مشکل باشد که معمولا با مصرف دارو و 
رژیم غذایی مناسب قابل کنترل است.   وی در ادامه افزود: البته نحوه رفتار والدین نیز با این 
کودکان بسیار اهمیت دارد، والدین باید رفتاری مناسب داشته باشند  چراکه این کودکان 
بیشتر الگو برداری می کنند، همچنین لازم است والدین با احترام با فرزندشان برخورد کنند 
چراکه در غیر این صورت میزان تحریک پذیری رفتاری فرزندشان را افزایش می دهند.   
وی بیان کرد: نه گفتن در مقابل این کودکان در زمینه های رفتاری فریاد زدن یا به زور 
درخواست کردن چیزی بسیار کار ساز است چراکه باید با فرزندان یاد بگیرند که قوی باشند 
و توانایی شنیدن پاسخ منفی را داشته باشند.   وی در ادامه بیان کرد: منابع غذایی این 
نوع فرزندان باید کمی متفاوت باشد، مصرف اسیدهای چرب ضروری مثل امگا و ماهی، 
ویتامین B6 در آهن، منیزیم و روی بسیار ضروری است.   وی در ادامه افزود: همچنین 
باید از مصرف شکر، شکلات، نوشابه های گاز دار و نوشیدنی های کافئین خودداری شود.   
وی خاطر نشان کرد: نحوه عکس العمل والدین، مواد غذایی و داروهای تجویز شده مکمل 

یکدیگرند و باید با رعایت توصیه های این زمینه برای درمان اقدام کرد. 

آیا از خواص آب چغندر باخبرید؟ 
نتایج یک مطالعه جدید که در دانشگاه کوئین مری لندن انجام شده نشان داده است که 
مصرف یک لیوان آب چغندر قند در روز میتواند تا حد زیادی فشار خون را در کسانی که 

فشار بالا دارند کاهش دهد.
چغندر قند مانند کاهو و کلم حاوی میزان بالایی از نیترات غیرارگانیک است. آنها این 
ماده را از طریق ریشه هایشان از خاک میگیرند. در بدن انسان این ماده به نیتریک اکسید 
تبدیل میشود که میتواند دیواره عروق خونی را گشاد کند.  در مطالعه ای که محققان انجام 
داده اند یک گروه 6۴ نفره که همه آنها مبتلا به پرفشاری خون بودند و بعضی تحت درمان 
دارویی برای بیماری خود بوده و بعضی دیگر نبودند مشخص شده و به نیمی از آنها روزی 
یک لیوان آب چغندر قند داده شد و به گروه دوم مایعی که تنها از لحاظ ظاهر شبیه به آن 
بود. این کار برای یک ماه ادامه پیدا کرد. در گروهی که از آب چغندر استفاده کرده بودند 
فشار سیستولیک به اندازه ۸ میلیمتر جیوه و فشار دیاستولیک ۴ میلیمتر جیوه کاهش 
پیدا کرده بود که با قطع آب چغندر بعد از دو هفته مجددا فشار به همین اندازه بالا رفت.  
اهمیت این میزان کاهش فشار خون وقتی بیشتر مشخص میشود که بدانیم به ازای هر دو 
میلیمتر جیوه کاهش در فشار خون احتمال مرگ و میر به علت سکته قلبی 7 درصد و به 

علت سکته مغزی ۱۰ درصد کاهش میابد.
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محققان موفق به کشف گونه های نادری از ماهی ها شده اند که ساختار میکروسکوپی 
پوستشان به آنها کمک می کند تا از دید شکارچیان مخفی بمانند.

گونه های بسیار متنوعی از ماهی ها در آبهای سراسر جهان زندگی می کنند اما اندک شماری 
از آنها از قابلیتهای خاص برخوردارند، قابلیتهایی که به آنها اجاز دهد تا دیده نشوند یا حداقل 
به سختی رؤیت شوند.اکنون گروهی از محققان دانشگاه تگزاس موفق به شناسایی گونه هایی 
از ماهی ها شده اند که ساختار سلولهای پوستی آنها به طرز شگفت انگیزی موجب می شود 
تا شکارچیان نتوانند آنها را دیده و شکار کنند. ساختار میکروسکوپی پوست این ماهی ها نور 
پلاریزه شده را منتشر کرده و بدین ترتیب جزئی از محیط اطراف به نظر می رسند.محققان 
دانشگاه تگزاس دریافته اند این ماهی ها با برخورداری از چنین قابلیتی خود را نامرئی نشان 
داده و به راحتی از شکار شدن توسط شکارچیان زیرآبی نجات پیدا می کنند.این محققان طی 
۵ سال گذشته در حال بررسی این نکته بوده اند که ماهی ها چگونه می توانند پوست خود را 
با نور پلاریزه شدن زیر آب تطبیق داده و به نوعی خود را تنظیم کنند.در این بررسی ۵ گونه از 
ماهی هایی که چنین قابلیتی دارند مورد مطالعه قرار گرفته و مشخص شده که برخی از آنها 

در مواقعی که به شکل نامرئی در می آیند عملکرد بهتری در حرکت و پیدا کردن غذا دارند.

منشأ ویروس هپاتیت A رمزگشایی شد

ساخت ستون جداکننده سلولی توسط محققان دانشگاهی کشور

حذف بو و فلزات سنگین از شیرابه با سیستم نانوتصفیه محققان کشور

محققان دانشگاهی موفق به ساخت نمونه اولیه ستون جداکننده سلولی شدند و امیدوارند 
بتوانند در نسخه پیشرفته آن، محصولی برای کمک به درمان ناباروی برای مراکز درمانی و 

تحقیقاتی ارائه دهند.
سینا اسد علیزاده از محققان این طرح در دانشگاه صنعتی شریف که محققان دانشگاه تهران نیز 
در آن همکاری داشته اند، دستگاه جدا کننده سلولی را از دستگاه های مورد نیاز در آزمایشگاه ها 
و مراکز تحقیقاتی و درمانی عنوان کرد و گفت: در پژوهشگاه ها و مراکز تحقیقاتی و درمانی برای 

جداسازی یا مرتب سازی سلول ها از دستگاه های جداکننده سلول استفاده می کنند.
وی افزود: با توجه به نیاز فراوان کشور به این دستگاه با اجرای پروژه تحقیقاتی در دانشگاه 
صنعتی شریف و با همکاری دانشگاه تهران موفق به طراحی و ساخت ستون های جدا کننده 

سلولی این دستگاه شدیم.
علیزاده درباره نحوه عملکرد این ستون ها در جداسازی سلول ها گفت: سلول های مورد نظر از 
طریق میکروبیدهای مغناطیسی با استفاده از آنزیم ها نشاندار می شوند و زمانی که سلول ها در 
داخل این ستون قرار می گیرند، سلول های نشاندار شده تحت تأثیر میدان های مغناطیسی، از 

سایر سلول ها جداسازی می شوند.
این محقق کاربرد این ستون ها را جداسازی هر نوع سلول اعم از انسانی و حیوانی ذکر کرد و 
ادامه داد: مراکز تحقیقاتی و درمانی از نمونه های آلمانی این دستگاه استفاده می کنند و این ستون 

به گونه ای طراحی شده است که قابلیت انطباق با دستگاه های وارداتی موجود در کشور را دارد.
عنوان  محصول  این  مزایای  از  را  شده  جداسازی  سلول های  بالای  خلوص  درصد  وی 
و خاطرنشان کرد: از این دستگاه می توان در فعالیت های درمانی،  تشخیصی و پژوهشی در 
حوزه های سلول های بنیادی، سرطان،  ایمونولوژی و سلامت جنین استفاده کرد.  علیزاده از 
طرح توسعه ای این ستون دستگاه جداکننده سلولی خبر داد و گفت: نسخه پیشرفته این ستون 
با کاربرد در درمان ناباروری در دستور کار قرار دارد.  وی با تاکید بر این که نمونه اولیه این ستون 
طراحی و عرضه شده است، اضافه کرد: در حال مذاکره با چند شرکت داروسازی برای واگذاری 
لیسانس این ستون هستیم.  علیزاده به اهمیت ساخت این ستون ها اشاره کرد و اظهار داشت: در 
حال حاضر کشور به ۵۰ هزار دستگاه جداکننده سلولی نیاز دارد و میزان گردش مالی بازار ایران 

از این محصول ۲.۵ میلیارد تومان است. 

پژوهشگران دانشگاه صنعتی شریف اخیرا سیستم تصفیه 
شیرابه بر اساس نانو الکترو اکسیداسیون عرضه کردند که قادر 

به حذف بو، رنگ و فلزات سنگین از شیرابه است.
بهنام عاقل از محققان این طرح با اشاره به جزئیات این 
سیستم، گفت: سیستم تصفیه شیرابه سیستمی است که بر 
پایه نانو الکترواکسیداسیون طراحی و عرضه شده است. این 
سیستم بر پایه دو فلز در مقیاس ۵۰ تا ۲۰۰ نانومتر عمل 
می کند.وی، هدف از طراحی این سیستم را حذف COD  )بار 
مواد آلی( و فلزات سنگین از شیرابه ذکر کرد و گفت: فرآیند 
تصفیه در این سیستم به صورت مرحله ای است؛ به این صورت 
که در مرحله اول کل لجن موجود در شیرابه حذف می شود 

و در انتهای این مرحله لجنی با میزان رطوبت ۳ درصد باقی 
می ماند. در مرحله دوم موادی به سیستم اضافه می شود که 
شرایطی را برای اکسید کردن COD  موجود در شیرابه فراهم 
می کند.وی با تاکید براین که در این مرحله مولکول های مواد 
آلی شیرابه به سایز ماکرو تبدیل نشده است، اضافه کرد: در 
مرحله سوم، مولکول های ترکیبات آلی با استفاده از آندهایی 
که در این پروژه تحقیقاتی در داخل کشور طراحی و ساخته 
شده است، شکسته می شوند و از این طریق اقدام به حذف 
ترکیبات آلی خواهند شد.به گفته این محقق در این مرحله 
میزان ترکیبات آلی شیرابه از ۴۴ تا ۱۰۰ هزار میلی گرم بر 
لیتر به ۲ تا ۳ هزار میلی گرم در لیتر کاهش می یابد.وی تصریح 

کرد: این سیستم به صورت مرحله ای اقدام به حذف بو، رنگ، 
مواد جامد، فلزات سنگین و کلر می کند. 

ایمپلنت مغزی با قابلیت بازگشت خاطرات
محققان امریکایی پروژه جدیدی را آغاز کرده اند که با استفاده از ایمپلنت مغزی می توان به 

قابلیت بازیابی و بازگشت خاطرات فراموش شده دست پیدا کرد.
 Restoring( پروژه جدیدی را با نام )دارپا )سازمان پروژه  های تحقیقاتی پیشرفته دفاعی
Active Memory )RAM  آغاز کرده که از اهمیت بالایی برخوردار بوده و توجهات 
بسیاری را به خود جلب کرده است. محققان دارپا با استفاده از این پروژه موفق به ساخت یک 
رابط عصبی قابل کاشت در مغز می شوند که منحصرا برای بازیابی و همینطور بازگشت خاطرات 
فراموش شده طراحی شده است. این ایمپلنت می تواند برای افرادی که در اثر حوادث یا ضربات 
سنگین خاطرات گذشته خود را فراموش کرده اند، مفید باشد. بنا به گزارشات منتشر شده از 
سوی دارپا، صدمات ناشی از ضربه های مغزی TBI سالانه بیش از ۱.7 میلیون نفر قربانی می 
گیرد. از سال ۲۰۰۰ میلادی تاکنون بیش از ۲7۰۰۰۰  هزار نظامی امریکایی دچار آسیب های 
مغزی ناشی از ضربه شدید شده اند. عارضه TBI مانع از به یاد آوردن خاطراتی می شود که 
پس از ضربه مغزی به شخص وارد شده و همینطور توانایی بیمار را برای شکل گرفتن خاطرات 
جدید نیز محدود می کند. دارپا در تلاش است تا با توسعه پروژه RAM فرآیند جدیدی را 
دنبال کند که به پر کردن شکاف های ایجاد شده در صدمات مغزی کمک کرده و روند بهبود 
 TBI را نیز تسریع می کند. در صورت موفقیت آمیز بودن پروژه دارپا، بیمارانی که دچار عارضه
هستند دیگر نباید نگران خاطرات فراموش شده خود یا عدم شکل گیری خاطرات جدید باشند. 
 BRAIN در حالی توسعه پیدا می کند که تنها بخشی از پروژه بزرگتری با نام RAM پروژه
Initiative است.  فرآیند بازیابی و بازگشت خاطرات گذشته در دو مرحله انجام می شود. دارپا 
قصد دارد در مرحله اول، الگوی محاسباتی چند مقیاسی را گسترش دهد که باعث کدگذاری 
خاطرات توسط نورون ها شده و این عملکرد را توضیح می دهد. محققان دارپا معتقدند، در 
صورتی که این مرحله با موفقیت انجام شود در مرحله بعدی می توان به ساخت یک رابط 
عصبی دست پیدا کرد که از قابلیت پر کردن شکاف های ایجاد شده در یادآوری خاطرات را 
برخوردار باشد.  این پروژه با تعدادی از داوطلبان انسانی مبتلا به آسیب های مغزی TBI به 
مرحله آزمایشات بالینی نیز خواهد رسید. از سوی دیگر، این مطالعات بر نمونه های حیوانی نیز 

در حال انجام است. مراحل اولیه این پروژه از سپتامبر سال جاری آغاز شده است.

شناسایی ماهی هایی که نامرئی می شوند

یک پژوهش جدید با بررسی ۱6 هزار نمونه از پستانداران 
کوچک از قاره های مختلف نشان می دهد که ویروس هپاتیت 
A مانند اچ آی وی یا ویروس ابولا به احتمال زیاد منشأ حیوانی 

دارد.
 ویروس هپاتیت A که در سراسر جهان یافت می شود، قبلا 
به عنوان یک پاتوژن کاملا انسانی در نظر گرفته می شد که 
در اکثر در نمونه های ایزوله شده پستانداران غیر انسانی یافت 
می شود. عفونت ویروس هپاتیت A می تواند باعث التهاب حاد 
کبد شود و به طور کلی هیچ علائمی در کودکان ایجاد نمی کند 
و بدون عوارض عمده ای از بین میرود. ژان فلیکس درکسلر، از 
موسسه ویروس شناسی در دانشگاه مرکز پزشکی بن و مرکز 
تحقیقات عفونی آلمان اظهار کرد: در مناطق گرمسیری، تقریبا 
تمام کودکان به ویروس هپاتیت A آلوده هستند و از آن زمان 
به بعد، به این بیماری ایمن می شوند. در مقابل، اگر بزرگسالان 

به ویروس هپاتیت A آلوده شوند، این علائم می تواند جدی تر 
باشد و حتی می تواند منجر به مرگ شود. این ویروس تا 
به امروز فقط در انسان و چند پستانداران غیر انسانی یافت 
می شود و منشأ آن ناشناخته است. ویروس شناسان دانشگاه 
بیمارستان بن، همراه با همکارانشان، به جستجوی ویروس های 
مرتبط با ویروس هپاتیت A پرداختند. آنها در مجموع از 
۱۵۹۸7 نمونه از ۲۰۹ گونه مختلف از پستانداران کوچک 
از جمله جوندگان، حشره خوارها، خفاش ها و جوجه تیغی ها را 
مورد بررسی قرار دادند. ویروس های این پستانداران با توجه 
به خواص ژنتیکی آن ها، ساختارهای پروتئینی، پاسخ ایمنی 
و الگوهای عفونت بسیار شبیه به ویروس هپاتیت A انسان 
است. درکسلر افزود: این ویروس که به ظاهر کاملا انسانی 
است، به احتمال زیاد منشأ حیوانی دارد. این یافته ها به نسبت 
دور ویروس هپاتیت A با ویروس های حشرات اولیه اشاره دارد. 

درکسلر گفت: ممکن است که میلیون ها سال قبل حشرات 
آلوده به ویروس ، پستانداران کوچک حشره خوار را گزیده باشند 
و به همین دلیل این ویروس ها پس از آن به پیش سازهایی از 
ویروس هپاتیت A توسعه یافتند. محققان بر این باورند که 
پستانداران کوچک میزبان مهمی برای حفظ و تکامل این 
ویروس ها بودند.  درکسلر گفت: در غیر این صورت ویروس 
هپاتیت A در جمعیت های کوچک انسانی با توجه به مصونیت 
مادام العمر افرادی که یک بار با آن آلوده شده اند، در واقع مدتها 
پیش منقرض شده بود. وی افزود: با این حال، بیماران نباید 
نگران آلوده شدن به ویروس هپاتیت A از طریق خفاش ها یا 
خارپشت ها باشند و احتمالا یک زمان بسیار طولانی از موقعی 
که انسان برای اولین بار از طریق حیوانات به ویروس هپاتیت 
A مبتلا شد می گذرد. علاوه بر این، این گونه حوادث بسیار 

نادر است. 

 خطرات نشستن و راهکارهایی
 برای پیشگیری از آن

احتمالا تا همین چندی پیش، صندلی دفتر کارتان را وسیله ی بی ضرر قلمداد می نمودید. 
اما بعد این عناوین در همه جا به گوش شما می رسید که:

نشستن، سبکی از سیگار کشیدن جدید است!
بیماری نشستن رو به افزایش است!

نشستن را متوقف کنید، پیش از اینکه شما را به کشتن دهد!
همه ی این موارد به این واقعیت اشاره دارد که صندلی های اداری به هیچ وجه بی ضرر 

نیستد .
خطرات بهداشتی

کارشناسان برجسته بر این باورند که نشستن می تواند مانند سیگار کشیدن موجب 
تاثیرات منفی بر سلامت افراد باشند، البته اگر تاثیرات منفی آن از سیگار بیشتر نباشد. 
مطالعات حاکی از آن است که نشستن به مدت طولانی خطر ابتلا به دیابت، حملات قلبی 
عروقی و یا ابتلا به انواع خاصی از سرطان را افزایش می دهد. در یک مطالعه ی ۱۴ ساله 
بر روی ۱۸۵۰۰۰ شرکت کننده که نتایج آن در مجله ی بیماری های همه گیر در امریکا 
منتشر شد، نشان داد که زمان نشستن مستقیما با مرگ ومیر در ارتباط است. شاید شگفت 
انگیزترین نکته این باشد که این نتیجه فارغ از میزان فعالیت بدنی شرکت کنندگان بوده 
و کاملا تائید شده است. خطرات نشستن به اندازه کافی روشن است، در مجله ی پزشکی 
استرالیا مقاله ایی به چاپ رسید مبنی بر اینکه نشستن طولانی مدت پشت میز می تواند 
“خطرناک” باشد، همین امر پزشکان و کارفرمایان را ترغیب نمود تا جایگزین هایی را تجویز 
یا درنظر بگیرند. نشستن، به ویژه نشستن روی صندلی، بهای سنگینی بر سلامت تحمیل 
می کند، زیرا اساسا عملکرد بدن را مختل می کند. هنگامی که در صندلی فرو می روید، 
عضلات رها می شوند، مفاصل ران سفت شده و ستون فقرات تقریبا خشک می شوند. در 
وضعیت نشسته جریان خون کند می شود، که بر فعالیت مغز و ابتلا به بیماری های قلبی 
تاثیر گذار است و حتی خطر لخته شدن خون را افزایش می دهد. صندلی شما همچنین 

می تواند موجب افُت چشمگیری در تولید آنزیم های چربی سوز و کالری سوز باشد.
 واقعیت این است که ما برای نشستن های طولانی بر روی صندلی در طی روز طراحی 
نشده ایم. ما برای راست قامت ماندن و فعالیت تکامل یافته ایم. هنگامی که از روی صندلی 
بلند می شویم، زنگ بیدارباش بدن به صدا در می آید. ایستادن عضلات بیشتری را درگیر 
می کند، خون را به جریان می اندازد و شما را هوشیارتر و باانرژی تر می کند. مفاصل ران را 

بازتر می کند و به ستون فقرات اجازه می دهد تا آزادانه پیچ بخورند.
چطور کمتر بنشینیم 

با این حال پادزهر نشستن  در طول روز، ایستادن در تمام روز نیست. بدن ما بهترین 
واکنش را زمانی از خود نشان می دهد که از آن به شیوه های مختلف بهره ببریم، از جمله 
پیاده روی کردن، ایستادن، خم شدن و حتی اسکوات رفتن. جایگزین نمودن روش هایی 
برای تغییر موقعیتتان فرهنگ صندلی محور را به چالش می کشد. چند روش خلاقانه برای 
کاهش زمان نشستن که همواره می توان امتحان نمود عبارتند از:  ۱. برخی از کارهایتان 
را ایستاده انجام دهید. به عنوان مثال صحبت کردن با تلفن، مرور مدارک یا چک کردن 
فیس بوک. کارتان هر آنچه که هست، به آن تنوع ببخشید. ایستادن در حین انجام کارها 
حصار نشستن های طولانی در طی روز را می  شکند. ۲. یکی از وعده ها ی غذایی خود در 
روز را ایستاده  میل کنید. نشستن در حین غذا، موجب می شود تا زمان کلی نشستن شما 
افزایش یابد. حتی الامکان صبحانه را روی کانتر آشپزخانه بخورید، یا ناهار را در مکان هایی 
با میزهای بلند میل کنید. ایستادن در حین غذا خوردن ابدا بدان معنا نیست که مجبورید 
سریع تر غذا بخورید و یا غذاهای نامرغوب بخورید. کیفیت و نحوه ی غذا خوردن می تواند 
کاملا مشابه نشستن بر روی صندلی باشد.  ۳. ۱۵ دقیقه روی زمین بنشینید. در فرهنگ 
گره خورده ی ما با صندلی، بزرگسالان زمان زیادی برای نشستن روی زمین صرف نمی کنند. 
در نتیجه، بخشی از تحرک خود را از دست می دهند. با ۱۵ دقیقه نشستن روی زمین 
می توان آن تحرک را دوباره بدست آورد. چنانچه فرزند دارید، آن ها نیز عاشق پیوستن به 
شما بر روی زمین و خواندن یک داستان یا بازی کردن، خواهند شد. روی زمین بنشینید 
و بخش اول برنامه ی تلویزیونی موردعلاقه خود را تماشا کنید یا کتابی بخوانید.  ۴. هر شب 
صندلی خود را به سمت میزتان هل دهید. صبح روز بعد، وضعیت غیر معمول صندلی 
یادآوری می کند تا کمی بیشتر روی پاهای خود بایستید. سعی کنید کاری ایستاده را برای 
صبح برنامه ریزی کرده یا پیاده روی نمائید. روز خود را ایستاده شروع نمائید، تا بدنتان بیدار 
شود و در تمام روز فعال بماند .  با همین توصیه های کوچک، در مسیر روزی با نشستن های 
کمتر و حرکت های متنوع تر گام بردارید. به صندلی های زندگی خود استراحتی دهید و 

ببنید در طول روز چقدر احساس بهتری خواهید داشت.

پس از سن چهل سالگی به راحتی و با توجه به چند نکته 
کاربردی در زمینه تغذیه، خواب و فعالیت بدنی می توان تناسب 

اندام دائمی داشت.
 شیوع بروز بیماری های مزمن همچون دیابت، بیماری های 
قلبی و عروقی، فشارخون و بیماری های کلیوی در دهه چهارم 
زندگی بیشتر می باشد. بنابراین توجه به برخی نکات پس از سن 
چهل سالگی می تواندباعث ارتقای وضعیت سلامتی، تناسب 

اندام و کاهش بروز بیماری های مزمن شود.
• در سنین بالای 40سال سعی کنید همچنان فعال 

باقی بما نید 
تغیرات متابولیکی و هورمونی در سنین بعد از ۴۰ سالگی می 
تواند منجر به افزایش ذخایر چربی در بدن به خصوص در مردان 
شود. به همین دلیل به افراد بالای چهل سال همیشه توصیه 
می شود که برای جلوگیری از چاقی همیشه فعال بوده و فعالیت 

بذنی منظمی داشته باشند. 
• بعد از چهل سالگی روزانه حداقل چهل دقیقه ورزش 

کنید
 از دهه چهارم زندگی به بعد سعی کنید الگوی فعالیت های 
بدنی و ورزشی خود را تغییر دهید. فعالیت های بدنی خود را با 
یک شدت بالاتر انجام دهید و سعی کنید در این دوران ورزش 
ها و فعالیت های بدنی را انجام دهید که نیاز به انعطاف پذیری 
و قدرت عضلات بیشتری داشته باشند. چون که پس از سن 
۴۰سالگی میزان انعطاف پذیری و قدرت عضلات مرکزی در 

بدن کاهش می یابد.
  • یوگا و ورزش پیلاتس بهترین انتخاب ها برای افراد 
بالای 40سال:  به نظر متخصصان علوم ورزشی، انجام یوگا به 
دلیل این که می تواند انعطاف پذیری و قدرت عضلات مرکزی 
را در مدت کوتاهی بازگرداند، به عنوان بهترین ورزش در دوران 

میانسالی است.
در ضمن تلاش کنید روزانه ورزش پیلاتس را انجام دهید. به 
خاطر این که بسیاری از مردم گزارش کردند که بعد از انجام 
انعطاف پذیری قدرت عضلات  بهبودی در  ورزش پیلاتس 

بدنشان به وجود آمده است. 
• سعی کنید فعالیت های ورزشی با وزنه هم انجام 
دهید:  با افزایش سن به طور طبیعی عضلات کوچک تر می 
شوند. به همین دلیل توصیه می شود که برای تقویت عضلات و 
بهبود سوخت و ساز بدن ورزش های با وزنه را در سنین بعد از 

چهل سالگی بیشتر انجام دهید.
توصیه کلی آن است که برای کمک به افزایش توده عضلانی 
حداقل دو تا سه بار در هفته از ورزش های باوزنه برای تثبیت و 

افزایش قدرت عضلات استفاده نمایید.
• ورزش های هوازی هم انجام دهید:  بعد از سن چهل 
سالگی برای آن که سیستم قلبی و عروقی، عملکرد بهتری 
داشته باشد، باید ورزش های هوازی بیشتری انجام دهید. برای 
مثال به پارک بروید و بدوید و یا این که بر روی تردمیل بدوید. 
این امر باعث می شود تا قابلیت چربی سوزی در بدن شما 

بیشتر گردد.
  • به استخر بروید تا توان اکسیژن رسانی شما افزایش 
یابد:  بعد از سنین ۴۰سالگی سعی کنید به طور منظم به 
استخر بروید. در یک مطالعه بر روی مردان و زنان مشخص شد 
که انجام ورزش شنا به مدت ۱۲هفته می تواند میزان حداکثر 

اکسیژن مصرفی در بدن را به بیش از ۱۸درصد بهبود دهد.
 •کمتر تلویزیون تماشا کنید:  بعد از ساعات کاری بهتر 
است به جای تماشای طولانی مدت تلویزیون، کمی استراحت 
کنید و به فعالیت های تفریحی بپردازید. مطالعات علمی نشان 
داده اند که تماشای روزانه بیش از دو ساعت تلویزیون می تواند 
خطر بروز دیابت، بیماری قلبی و مرگ زودرس را به ترتیب تا 

۲۰، ۱۵و ۱۳درصد افزایش دهد.
 • کبد خود را سم زدایی نمایید

 اگر شما سنی بیش از ۴۰ سال دارید، در مورد سم های 
موجود در کبد خود آگاه باشید و در این مورد مصرف قند و مواد 
شیرین کننده مصنوعی و اسیدهای چرب ترانس را در رژیم 
غذایی خود محدود نمایید. مصرف نوشیدنی ها و مواد غذایی 
شیرین را از رژیم غذایی خود حذف نمایید. قانون کلی آن است 
که شما مجاز هستید تنها ۱۵۰تا ۲۰۰کالری انرژی روزانه از 
مواد غذایی شیرین به دست آورید که این به معنای خوردن 
تنها ۳7تا ۵۰گرم قند و شکر و مواد شیرین است. پس سعی 
کنید مصرف نوشیدنی های پرکالری را محدود نمایید. پس برای 
نوشیدن قهوه و چای به جای اضافه کردن قند و شکر به آن از 

دارچین برای طعم دادنش استفاده نمایید.
 • مواد غذایی طبیعی و ارگانیک بیشتر بخورید

 رسیدن به سن چهل سالگی به این معنی است که حدود 
چهار دهه هر نوع ماده غذایی و نوشیدنی وارد بدن شده است، 
اما از حالا به بعد باید با مصرف مواد غذایی طبیعی و ارگانیک روز 
به روز سعی کنید که سموم کمتری وارد بدنتان شود تا به این 
صورت از بروز بیماری های مزمن در بدن شما پیشگیری گردد.
 •یک رژیم غذایی مطلوب با وعده های غذایی منظم 
داشته باشید:  برنامه غذایی نامنظم در سنین بالای چهل سال 
می تواند باعث بروز مشکلاتی در متابولیسم بدن شود. محققین 
دانشگاه جان مور لیورپول دریافتند زنانی که غذاهای کم کالری 
و پرکالری به مقدار زیاد و به طور متناوب در طی روز می خورند، 
نسبت به خانم هایی که از یک رژیم غذایی با وعده های غذایی 
متعادل استفاده می کنند، کمتر احساس شادی می کنند. یک 
مطالعه دانشگاهی دیگر هم در سال ۲۰۱۲نشان داد که خوردن 
غذاهای پرچرب می تواند به صورت قابل توجهی، وزن بدن را 
در افراد با سنین بالای چهل سال افزایش دهد. البته با تنظیم 
وعده های غذایی به خصوص خوردن ۴تا ۵وعده و میان وعده 

غذایی در روز می توان بر این مشکل فائق آمد.
 •بر سر میز غذا تمرکزتان را بر مواد غذایی کم کالری 
معطوف نمایید:  در وعده های غذایی بخصوص وعده شام 
سعی کنید که یک بشقاب از غذاهای سالم و حاوی میوه ها و 

سبزی ها داشته باشید.
 • مواد پروتئینی بیشتر میل کنید:  خوردن مواد غذایی 
تامین  در  توانند  می  درصد  ماست۵/۳  و  ماهی  کم چرب، 
پروتئین مورد نیاز بدن مفید باشند. پس سعی کنید در رژیم 

غذایی از این موادغذایی بیشتر استفاده نمایید.
 •میان وعده غذایی سالمی داشته باشید:  پس از سن 
۴۰سالگی، همیشه شما باید در طی روز مواد مغذی برای 
خوردن به عنوان میان وعده داشته باشید. متخصصان تغذیه 
مصرف بادام خام را به عنوان یک ماده غذایی خوب برای میان 
وعده توصیه می کنند. در ضمن میوه هایی مانند سیب، موز، 
خشکبار به عنوان میان وعده های خوب برای سلامت مطرح 
می باشند. پس بهتر است به جای استفاده از تنقلاتی مانند 
چیپس و پفک در روز سعی کنید از میان وعده های مغذی 

سود ببرید.
 •مصرف فیبرهای غذایی را افزایش دهید:  بعد از سن 
چهل سالگی نیاز به فیبرهای غذایی برای بهبود عملکرد سیستم 
گوارشی افزایش می یابد. هدف در این سنین آن است که روزانه 

۲۵تا ۳۸گرم فیبر از راه رژیم غذایی دریافت شود.
 •سعی کنید در وعده های غذایی خود سبزیجات 
بیشتر بخورید:  مصرف سبزیجات با برگ های سبز، فلفل 
و کلم بروکلی طبیعتا می توانند باعث کنترل وزن شوند. پس 
سعی کنید از این نوع سبزیجات در رژیم غذایی خود بیشتر 

استفاده نمایید.

 •به حجم غذای مصرفی خود دقت کنید
 همیشه سعی کنید زمانی که ۸۰درصد از حجم غذای خود 
را خوردید از غذاخوردن دست بکشید. به این صورت کم کم فرا 
خواهید گرفت که میزان متعادلی غذا میل نمایید. در زمان غذا 
خوردن همیشه به خاطر داشته باشید که شما همیشه زمان 
برای خوردن غذا دارید، پس در خوردن حجم زیاد غذا عجله 

نکنید.
 •سعی کنید از مصرف غذاهای پرچرب دوری کنید

 به جای مصرف غذاهای پرچرب در وعده های غذایی سعی 
کنید از انواع آجیل خام، آواکادو و دانه های روغنی که منابع 
غنی از ویتامین ها و املاح هستند برای تامین مواد مغذی مورد 
نیاز سلول های خود استفاده نمایید. البته سعی کنید، این مواد 

غذایی را در حجم کم میل نمایید.
 •غذاهای فرآیند شده میل نکید:  این مواد غذایی حاوی 
مقادیر بالایی از چربی هستند. سعی کنید غذاهای کاملی که 
حاوی مقادیر بالایی از میوه ها و سبزی ها، غلات و حبوبات و 
پروتئین های کم چرب است را برای سلامتی قلب و عروق خود 

استفاده نمایید.
  •هرگز دیر وقت غذا نخورید:  همانطور که غذا نخوردن 
در وعده شام مضر است. غذا خوردن دیر وقت یا مصرف وعده 
های غذایی حجیم در ساعات پایانی روز می توانند باعث بروز 
مشکلاتی در سیستم سوخت و سازی بدن شما شوند که نهایتا 
منجر به بهم خوردن نظم خوابیدن و مشکلات چاقی در بدن 

شما می شود.
  •عادت کنید چای سبز بنوشید:  محققان سلامت 
دریافته اند که ترکیبات آنتی اکسیدانی موجود در چای سبز 
می تواند میزان سوخت و ساز سلول های چربی را افزایش دهد 

و به این صورت باعث لاغری و یا تثبیت وزن شود.
 •آب زیاد بنوشید:  یکی از مهمترین موارد که شما می 
توانید برای کاهش وزن انجام دهید آن است که آب بیشتری در 
طی روز بنوشید. به علاوه این که سعی کنید از مواد غذایی آب 

دار در رژیم غذایی خود بیشتر استفاده نمایید.
 •خواب کافی داشته باشید:  مطالعات علمی محققان علوم 
پزشکی و سلامت نشان داده که یک راه خوب برای تحریک 
ترشح طبیعی هورمون رشد، خواب کافی می باشد. متاسفانه در 
طی دوران میانسالی میزان ترشح هورمون رشد در بدن کاهش 
می یابد. به همین دلیل به افرادی که در سنین پس از سن 
۴۰سالگی قرار دارند، توصیه می شود که در این دوران خواب 
آرام و کافی داشته باشند. برای خوابیدن کافی و خوب توصیه 
می شود به یک محیط تاریک بروید و بخوابید. چون مطالعات 
علمی نشان داده اند که محیط های تاریک با افزایش میزان 
ملاتونین می توانند باعث بهبود حس خواب آلودگی شوند. پس 

سعی کنید 7تا ۹ ساعت در طی شبانه روز بخوابید.
 •قبل از خواب، یک نوشیدنی پروتئینی بنوشید:  برای 
داشتن یک خواب کافی و آرام توصیه می شود که قبل از 
رفتن به رختخواب حتما یک نوشیدنی پروتئینی )مانند شیر 
یا دوغ( مصرف کنید. به این صورت می توانید یک تحریک 
مناسبی به سیستم سوخت و ساز بدن خود بدهید و میزان 
ترشح هورمون ها و در نتیجه سیستم سوخت و ساز را در بدن 
خود تنظیم نمایید. محققان دریافته اند، مردانی که یک میان 
وعده حاوی ۳۰گرم پروتئین در عصر و شب )ترجیحا به صورت 
نوشیدنی مانند شیرموز( می خورند، در صبح روز بعد هم میزان 
سوخت و ساز بالاتری خواهند داشت و این به معنی کنترل 

سوخت و ساز بهتر و پیشگیری از افزایش وزن می باشد.
 •تیروئید خود را آزمایش نمایید:  از آنجایی که احتمال 
بروز مشکلات تیروئیدی بعد از سن چهل سالگی بیشتر است 

پس سعی کنید در این دوران حتما آزمایش تیروئید بدهید.

توسعه واکسن جدید و ایمن ابولا
یک کارآزمایی بالینی جدید بر روی یک واکسن جدید ابولا نشان می دهد که این واکسن 
در بدن به خوبی مورد پذیرش قرار می گیرد، ایمن است و سبب پاسخ های ایمنی قوی در 

بزرگسالان می شود.
 این پژوهش شامل آزمایش این واکسن برای اولین بار در کارکنان بزرگسال مراقبت های 

بهداشتی و سایر افراد در معرض خطر آفریقا بود.

این پژوهش به شناسایی دوز مورد نیازی که در کارآزمایی های بالینی متعاقب و تولید 
واکسن در مقیاس بزرگ استفاده می شود، می پردازد.

بر اساس اعلام یک کنسرسیوم جهانی که محققان به دستور سازمان بهداشت جهانی در آن 
گرد هم آمده اند، اگر آزمایش های بزرگتر )که برخی از آنها در حال حاضر در مالی در حال انجام 
هستند( پذیرش بالینی واکسن و ایمنی آن را تایید کنند، این واکسن می تواند مصوبات قانونی 

را برای تبدیل شدن ابزاری جهت قطع انتقال شیوع ابولا در آینده به دست آورد.
برای دستیابی به این هدف باید تمام کسانی را که در معرض افراد مبتلا به ابولا هستند، 

واکسینه کرد.
مایرون ام لوین، رئیس بخش بهداشت جهانی دانشکده پزشکی دانشگاه مریلند اظهار کرد: 

این کار گامی مهم در راه رسیدن به استفاده از این واکسن در انسان ها است.
این واکسن شامل یک آدنوویروس )ویروس سرماخوردگی( اصلاح شده است، به طوری که 

در انسان ها ایجاد بیماری نمی کند و نمی تواند تکثیر شود.
این پژوهش به مقایسه آزمایشات قابل قبول بالینی و پاسخ های ایمنی از ۲۰ شرکت کننده 
بزرگسال در بالتیمور و ۹۱ نفر در مالی را که به هر گروه سطوح مختلفی از دوز واکسن داده 

شده بود، پرداخت.
این پژوهش نشان داد که هیچ نگرانی ایمنی وجود ندارد و توصیه می شود که مطالعات 

بیشتری صورت پذیرد.

تناسب اندام بعد از 40 سالگی با راه کارهایی ساده



اجتماعی 6

هشت راز برای زندگی زناشویی شاد
در این نوشته، هش��ت تجربه افراد موفقی که توانسته اند سال ها در کنار همسرانشان  

به خوبی و خوش��ی زندگی کنند، ذکر شده و در کنار این تجربه ها به توصیه های چند 
روان شناس نیز اشاره شده است.

توصیه های مشاوران
 تیلور، روان درمانگر، معتقد است دوست داشتن به معنای همیشه خوب بودن نیست، 
بلکه مواقعی پیش می آید که نه گفتن هم باعث تحکیم روابط زناشویی می شود. او معتقد 
است این کار شاید اوایل باعث رنجش همسرتان شود، ولی به مرور، همسرتان صداقت 
شما را تحسین خواهد کرد. ماری پاندر، خانواده درمانگر، معتقد است این فکر غلطی است 
که باید اول به بچه ها رسیدگی کرد، بعد به همسر. البته مراقبت از بچه ها جزو ملزومات 
زندگی است، اما این کار هرگز نباید باعث شود که عشق شما به همسرتان کم شود. در 
واقع، بهترین چیز ممکن برای فرزندان داشتن پدر و مادری است که همدیگر را عمیقاً 
دوست دارند. وی همچنین می گوید هیچ وقت با عصبانیت وارد منزل نشوید، چرا که در 

این حالت تنها چیزی که منتقل می کنید اضطراب است.
پیشنهاد خوب

موقع تهیه کارت های عروسی، به همسرم پیشنهاد دادم که بخشی از کارت را برای نظرها 
و نصیحت های مهمانان خالی بگذارد. خواندن این موارد بعد از گذشت سال ها همیشه 
برایم لذت بخش بود. در یکی از آنها نوشته بود: به مشکل حمله کنید، نه به همدیگر. من 
و همسرم سعی کردیم این توصیه را تا حدودی در زندگی روزمره مان به کار ببندیم. وقتی 
در موضوعی اختلاف نظر پیدا می کردیم، سعی می کردیم تمرکزمان بیشتر روی مشکل 

باشد تا ضعف های شخصی خودمان.
صریح بودن

خواهرم وکیل است، همیشه توصیه ای به من کرده که زندگی ام را در این پنج سال بدون 
مشکل کرده. می گوید دوست داشتن به معنای خواستن به صورت ذهنی نیست. بنابراین، 
اگر کدورتی پیش آمد، محکم و صریح بپرس منظورت از این حرف چیست، چرا که در 
بسیاری از موارد، ریشه دردسرهای بزرگ دریافت های غلط زن و شوهر از همدیگر است.

قناعت
عمه ام همیشه به من توصیه می کند که ساده زیست باشم و به همسرم برای خریدن 
وسایلی که چندان لازم نیست فشار نیاورم. طی سال هایی که از مدت زندگی مان می گذرد 
هرگز چیزی که بالاتر از توان مالی همسرم باشد نخواسته ام و همیشه قناعت و صرفه جویی 
را سرلوحه کارهایم قرار داده ام. در واقع، یاد گرفته ام که ساده زیستی و قناعت از رموز مهم 

زندگی است.
فراموش کردن

مادرم که ۵۵ سال از ازدواجش می گذرد، همیشه توصیه می کند عادات بد همسرت را 
روی یک تکه کاغذ بنویس و سعی کن آنها را فراموش کنی، چرا که هیچکدام از ما بی عیب 
و نقص نیستیم. می گوید وقتی تعهد بزرگی را قبول می کنید، نباید بگذارید چیزهای کم 

اهمیت آن را لوث کند. در واقع، او ما را با اهمیت زندگی و ازدواج آشنا کرد.
داشتن خلوت

بهترین دوستم می گوید سعی کن اوقاتی برای خلوت کردن با خودت داشته باشی. گاهی 
در زندگی چیزهایی پیش می آید که اگر به جای خلوتی پناه ببرید و در مورد آن فکر کنید، 
مشکل حل می شود. راه حلی که من و همسرم آن را به کار می گیریم این است که وقتی 
حرفمان می شود، یکی از ما به اتاق مجاور می رود و بعد از چند لحظه که آرامش حکمفرما 

شد، برمی گردیم و مشکل را حل می کنیم.
خندیدن

موقع ازدواج، پدرم به ما گفت س��عی کنید همیش��ه بخندید و زندگی را خیلی جدی 
نگیرید، چون به قول شاعر، »زندگی سخت می گیرد بر مردمان سخت کوش«. بعد از چهار 
سال، پی بردم که این جمله یکی از راهبردهای زندگی زناشویی ما شده. در واقع، من و 
همسرم با جوک گفتن، حتی لابه لای بحث های جدی، لحظات شادی برای هم به وجود 

می آوریم. راستی، اگر شخصی به مشکلش بخندد، موفق تر نیست؟
تفاوت ها

موقع ازدواج، عاقد به من و همسرم توصیه کرد شما به تنهایی کامل و بی عیب نیستند و 
مکمل همدیگرید. طبیعتاً اختلاف نظر بین شما وجود دارد. پس سعی کنید نظر همدیگر 
را بپذیرید و به آن احترام بگذارید. این توصیه باعث شد که من این اعتقاد را که همیشه 
باید بین ما توافق وجود داشته باشد رها کنم. من و همسرم یاد گرفته ایم که تفاوت ها هم 

بخشی از زندگی است و همین هاست که ما را خاص می کند.
زمان بندی

مادرم وقتی اختلاف ما را در مورد دیدن برنامه های تلویزیون دید، پیش��نهاد کرد که 
هفته ای س��ه شب انتخاب تماشای برنامه به عهده من باشد و شب های دیگر به عهده 
همسرم. الان وقتی همسرم آن شبی که حق انتخاب دارد برنامه دلخواهش را می بیند 

عصبانی نمی شوم.

 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان: 

آسیب های اجتماعی از بحث های جدی در 
حوزه جوانان است 

معاون س��اماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با اش��اره به اینکه آس��یب های  
اجتماعی یکی از بحث های جدی و اساسی در حوزه جوانان است، گفت: البته کمبود منابع 

انسانی در کنار کمبود منابع مالی کار را سخت تر کرده است. 
محمدرضا رستمی در مراس��م تودیع و معارفه مدیرکل طرح های ملی جوانان وزارت 
ورزش و جوانان اظهار داش��ت: پیش از این یک درصد از اعتبارات دس��تگاه ها در حوزه 
ماموریت های وزارت ورزش و جوانان به حوزه ورزش اختصاص داده می شد اما مصوب شد 
این بودجه به حوزه جوانان نیز اختصاص داده شود که بخشی از آن در زمینه طرح های 
ملی توسعه که به زیرساخت ها و برنامه ها مربوط است، به کار گرفته می شود و به استان ها 

نیز این موضوع را ابلاغ کرده ایم.
وی اضافه کرد: پیش از این از محل این درآمد در حوزه ورزش، برای حوزه جوانان استفاده 
نمی شد، اما قرار شد تا از این ظرفیت در سطح استانی و ملی برای جوانان بهره مند شویم.

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان افزود: ما براساس فعالیت های تعریف 
شده ۲۵۰ میلیارد تومان برای سال آینده بودجه درخواست کرده ایم اما با توجه به شرایط 
کشور امکان دارد این رقم به صورت کامل تخصیص پیدا نکند، امیدواریم براساس مذاکرات 
انجام شده و قول های داده شده بخش قابل توجهی از این رقم به عنوان بودجه به حوزه 

جوانان در سال آینده تخصیص یابد.
رستمی در ادامه این نشست با اشاره به حوزه فعالیت دفتر طرح های ملی اظهار کرد: در 
حوزه طرح های ملی کارهای جدیدی را آغاز کرده ایم و اقدامات قبلی نیز با تغییرات نسبی 

ادامه پیدا کرده است.
وی با بیان اینکه حوزه طرح های ملی وظایف نس��بتاٌ زیادی دارد، تصریح کرد: مسائل 
اجتماعی و فرهنگی حوزه جوانان و بخش های تخصصی مانند گردشگری، اوقات فراغت، 
بین الملل در حوزه طرح های ملی تعریف می شوند، برگزاری جشنواره های حوزه جوانان در 

سطح ملی نیز در حوزه وظایف این دفتر است.
معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با بیان اینکه آسیب های اجتماعی 
یکی از بحث های جدی و اساسی است، تاکید کرد: این موضوع نیز مرتبط با دفتر طرح های 
ملی است و تلاش می شود در حد مقدورات در سطح ستاد و صف وظایف دفتر طرح های 
ملی عملیاتی شود، البته کمبود منابع انسانی در کنار کمبود منابع مالی کار را سخت تر 
کرده است. ظرفیت بزرگی به نام سرمایه ملی جوانان داریم که باید از آن برای نقش آفرینی 

در عرصه اجتماع بهره  برد.
رستمی در ادامه گفت: از زمانی که متشکل کردن جوانان در قالب سازمان های مردم نهاد 
در سطح کمی و کیفی جدی گرفته شده، تلاش می کنیم از این ظرفیت در حوزه های 
مختلف کمک بگیریم و بتوانیم به جای اتکای صرف به نیروی دولتی، از افراد توانمند در 

این تشکل ها نیز بهره ببریم.
به اعتقاد وی، شرط موفقیت دفتر طرح های ملی نیز استفاده از این ظرفیت ها و فعال 

کردن آنها در جهت برنامه ها و اقدامات است.
معاون جوانان وزارت ورزش با اشاره به ظرفیت خانه های جوان نیز اظهار کرد: نوع و جنس 
کارها جاذبه اقتصادی برای بخش خصوصی دارد در همین جهت خانه های جوان را در دو 
مورد راه اندازی کرده ایم و قصد داریم در تمام مراکز استان ها و شهرستان ها این خانه ها را 
تجهیز کنیم. خانه های جوان می توانند مشارکت بخش خصوصی و دولتی را درک کنند.

معاون س��اماندهی امور جوان��ان وزارت ورزش و جوانان در پایان با تقدیر و تش��کر از 
تلاش های داوود نوری در سمت سرپرست طرح های ملی جوانان وزارت ورزش و جوانان، 

محسن طلایی ماهانی را به عنوان مدیرکل جدید این حوزه معرفی کرد.
به گزارش تس��نیم؛ داوود نوری در مراس��م تودیع و معارفه مدیران کل دفتر طرح های 
مل��ی جوانان وزارت ورزش و جوانان اظهار کرد: برنامه های متعددی را برای هفته جوان 
در س��ال آینده تدارک دیده ایم و قصد داریم جشنواره »جوانان، همدلی و همبستگی« 

را برگزار کنیم.
وی با اشاره به موضوع اوقات فراغت گفت: تنها سه ماه تابستان را به عنوان اوقات فراغت 
در نظر نگرفته ایم بلکه اوقات فراغت شامل تمام سال می شود. در این شرایط منتظر دریافت 

گزارش دستگاه ها در زمینه اقداماتشان در حوزه اوقات فراغت تا پایان سال هستیم.
در ادامه این نشست، محسن طلایی ماهانی مدیرکل جدید طرح های ملی جوانان وزارت 
ورزش و جوان��ان نیز با بیان اینکه حوزه جوان��ان وزارت ورزش و جوانان را مرکز مهمی 
برای فعالیت های کیفی خواند و اظهار کرد: ما در کشور در حوزه کارهای کمی، عملکرد 
خوبی داریم به عنوان نمونه شهرداری تهران در مقایسه با کشورهای پیشرفته فضاها و 
امکانات خوبی را فراهم کرده است اما در زمینه تاثیرات این فضاها، بر افراد در حوزه کیفی 
مشکلاتی داریم. وی با بیان اینکه وزارت ورزش و جوانان از جمله مراکزی است که قصد 
دارد کار کیفی انجام دهد، گفت: انجام کار کیفی مشکل است. اما اگر موفق به تحقق آن 
شویم نه تنها می توانیم از ثمراتش در حال حاضر بهره ببریم بلکه بر آیندگان نیز تاثیرات 

مثبتی خواهد داشت.

در گفت و گو با یک آسیب شناس تشریح شد؛

دلایل وبگردی جوانان 
حرف جدیدی نیست که اینترنت همان اندازه که مشکل گشاست، می تواند مشکل ساز 
نیز باشد؛ اینترنت ابزار دو لبه ای است که با توجه به دسترسی آسان به اینترنت، باید 

فرهنگ صحیح استفاده از آن در خانواده نهادینه شود. 
امروزه جست وجو در اینترنت و وبگردی، یکی از تفریحات بسیاری از جوانان شده 
است که ساعات بسیاری از شبانه روز خود را با آن سپری می کنند؛ در این میان فراهم 
شدن امکان مشاهده آنلاین فیلم ها بر روی اینترنت و سایت های مختلف با توجه به 
وجود سایت های غیراخلاقی و ... بر نگرانی والدین در خصوص نحوه نظارت بر عملکرد 

فرندانشان در این فضاها افزوده است. 
دسترسی آسان کودکان و نوجوانان به تصاویر و فیلم های غیراخلاقی سایتها، آمار 
روز افزون جرائم اینترنتی و... که در حال حاضر بسیاری از متخصصان علوم رفتاری 
و خانواده ها را به چالش کشانده است؛ بهانه ای شد برای گفت و گو با مصطفی اقلیما، 
مددکار اجتماعی و آسیب شناس، که معتقد است شرایط کنونی کشور به گونه ای شده 
که همه افراد در خانه خود اینترنت داشته و زندگی مجازی به عنوان بخشی جدانشدنی 
از زندگی واقعی افراد شده است، و در این میان مادران و پدران نیز خوشحال اند که 
کودکان کم سن و سال آنها آنقدر به این تکنولوژی و اینترنت تسلط داشته و به راحتی 

می توانند از آن استفاده کنند. 
وی همچنین استفاده بیش از اندازه از فضای مجازی در سالهای اخیر را باعث از بین 
رفتن ارتباط حقیقی و انسانی میان افراد جامعه دانست و گفت: باید بدانیم نوجوانان 
۱۰ الی ۱۴ ساله که در اوج سن بلوغ قرار دارند و اینقدر راحت توانایی دسترسی به 
سایت های گوناگون را در اختیار دارند در این سایتها به دنبال چه چیزی هستند؟. 
دختران و پسران در این سایت ها به سمت غرایز جنسی رفته و همچنین کودک و 
نوجوانی که همواره در خانه تنها بوده و والدین خود را در خانه نمی بیند و تنها تفریح 
آن استفاده از اینترنت و وبگردی است، خواه ناخواه برای بهره مندی از یک لذت آنی به 

سمت این سایت ها گرایش می یابد. 
این آسیب شناس همچنین اظهار کرد:  در حال حاضر شاهد آن هستیم که دختران 
نوجوان ۱۳ الی ۱۴ ساله به آرایش های غلیظ گرایش یافته و پسران نیز از سنین کم 
به دنبال آرایش افراطی موهای خود و... هستند که تمامی اینها نشان دهنده آن است 
که گروهی از جوانان ما هیچ تفریحی نداشته و تنها راه لذت بردن را پاسخ به غریزه 

خود می دانند. 
وی در ادامه در ارتباط با تجربه موفق کشورهای اروپایی در تربیت کودکان و نوجوانان و 
ایجاد اوقات فراغت برای آنها اظهار کرد: در اروپا حتی کلاس های استخر، ورزش، موزیک 
و غیره به طور رایگان در اختیار کودکان، نوجوانان و جوانان قرار می گیرد تا گرایش آنها 
به انحرافات اجتماعی به حداقل برسد، این در حالیست که تنها تفریح بسیاری از کودک،  

نوجوان و یا حتی جوان در جامعه ایرانی، تفریحات مجازی شده است. 
اقلیما ادامه داد: بسیاری از دختران و پسران ما توانایی مالی استفاده از کلاس های 
ورزشی و غیره را ندارند؛ لذا وجود موانع بسیار در زندگی واقعی باعث شده است که آنها 

به فضای مجازی گرایش افراطی پیدا کنند. 
این آسیب شناس همچنین عنوان کرد: ما در کشور به جوانان خود هیچ امکاناتی 
نمی دهیم. این در حالی است که سالی یک میلیون فارغ التحصیل کارشناسی بیکار در 
کشور تولید و در حال حاضر نرخ تحصیل کرده های بیکار در کشور به هفت میلیون 

رسیده است. 
اقلیما ادامه داد: هر فردی حتی اگر سه روز بدون کار در خانه بماند هزاران فکر منفی 
به او هجوم می آورد و به انحراف کشیده خواهد شد. چطور انتظار دارید جوانی که هیچ 

مشغله ای ندارد به انحراف کشیده نشود؟. 
وی همچنین اظهار کرد: درحال حاضر در برخی مواقع حتی شاهد آن هستیم که 
نوجوانان در سن بلوغ استفاده و تماشای فیلم ها و تصاویر غیراخلاقی را به عنوان یک 
»پز« و کلاس اجتماعی در میان همسالان خود میدانند؛ این عوامل نشان دهنده آنست 
که سیستم تربیتی ما در کشور به هم ریخته و هیچ برنامه ریزی مدونی برای آن وجود 

ندارد. 
وی با بیان اینکه هیچ دولتی نمی تواند با راهکارهای مقابله ای مانع دیدن ماهواره، 
فیلم های غیراخلاقی و غیره شود مگر آنکه آنقدر به جوانان امتیازات و امکانات دهد که 
فرد فرصت تماشای این گونه تصاویر و فیلم ها را نداشته باشد تصریح کرد: محدودیت های 
قانونی، فیلترینگ سایت ها و غیره هیچ تاثیری در این روند نداشته و نوجوان و جوانان را 
حریص تر کرده است. باید بدانیم هرچه جوان را از مسئله ای محدودتر کنیم بیشتر به 
سمت آن خواهد رفت.  به اعتقاد اقلیما، جوانی که سالها در دانشگاه درس می خواند اما 
پس از فارغ التحصیلی شاهد آن است که از توانایی های آن در کشور استفاده نمی شود، 
درس خواندن را بی معنی تلقی می کند. به این ترتیب در سایت ها به دنبال محتواهای 
علمی نمی گردد و پاسخ به غرایز جنسی خود را در اولویت قرار می دهد تا بتواند حداقل 

از این طریق به لذت آنی برسد. 
وی در ادامه به گران بودن ورزش در کشور اشاره کرد و گفت: در حال حاضر شاهد آن 
هستیم که هزینه های ورزشی و استفاده از باشگاه ها در کشور بسیار زیاد بوده و به طوری 
که بسیاری از خانواده ها توانایی تامین این هزینه ها را ندارند؛ به این ترتیب فردی که 
توانایی ازدواج، کار، ورزش، تفریح و غیره ندارد به دنبال چه چیزی خواهد رفت؟ پاسخ 

این سوال همان چیزی است که در حال حاضر مشاهده می کنیم. 
اقلیما تصریح کرد: زمانی که جوان مملو از افکار منفی  اعم از بیکاری، عدم فرصت های 
برابر، محرومیت و غیره باشد طبیعی است که به دنبال مسائلی برود که حداقل برای 
مدتی کوتاه وی را آرام ساخته و از فکر و خیال رها کند و برخی از جوانان ما برای رهایی 

از این افکار به سمت تصاویر و فیلم ها رفته و عده ای به اعتیاد روی می آورند. 
وی تصریح کرد: در حال حاضر در جامعه شاهد آن هستیم که شیشه و یا سایر مواد 
مخدر بسیار در دسترس بوده و آنقدر ارزان است که جوان به راحتی می تواند از آن 
استفاده کند. جوانان برای رها شدن از قید و بند، فکر و خیال و رسیدن به یک آرامش 

لحظه ای به این مسائل روی می آورند. 
این آسیب شناس در ادامه عنوان کرد:  وقتی در کشوری موبایل تنها وسیله تفریح شود 

نتیجه همان است که مشاهده می کنید. 
اقلیما افزود: برنامه ریزی، مشخص کردن اهداف،  در دسترس قرار دادن ابراز مطلوب 
باعث می شود فرد کمتر به چنین مسائلی گرایش پیدا کند همچنان که نیاز است امید 

از دست رفته در جوانان را در کشور برای رسیدن به آینده ای خوب احیاء کنیم. 
این آسیب شناس همچنین اظهار کرد: بسیاری از افراد هستند که دارای مدرک 
تحصیلی بالا بوده و در حال حاضر به علت بیکاری در مترو دستفروشی می کنند. اینها 
تجربه های ناموفقی هستند که وقتی یک نوجوان ۱۵ ساله با آنها روبرو می شود به این 
نتیجه می رسد که درس خواندن و یا تلاش برای ساختن آینده ای بهتر بی معنا است و 

به این ترتیب تنها به سمت لذت های آنی گرایش پیدا می کند. 

گزارش/ سمیه رضایی

متاسفانه در سال های اخیر شیوع طلاق در قم روبه فزونی 
گذاشته است که بخش عمده ای از آن به دلیل فقدان آموزش 

مهارت های زندگی است.
یکی از معضلات اجتماعی موجود در جامعه که تبعات آن 
به شدت منفی است مسئله طلاق و جدایی والدین است. 
مسئله ای که گرچه از نظر دین و شریعت به عنوان یک راه 
آخر حساب می شود اما از منفورترین حلال ها نزد خداوند به 
حساب می آید. طلاق و جدایی والدین آثاری سوء بر نظام و 
کیان خانواده وارد می کند و می تواند ستون خانواده را از هم 

فرو پاشد.
متاسفانه در جامعه ایرانی در سال های اخیر میزان طلاق 
به شدت بالا رفته و گویا روز به روز از میزان قبح این عمل 
کاسته و به گونه ای قبح زدایی می شود. متاسفانه آمار طلاق در 
کلانشهرها نیز بیش از شهرهای کوچک در حال افزایش است 
که این مسئله می تواند خطری جدی برای کیان اجتماعی 
جامعه باشد. این روزها حتی در بسیاری از کلانشهرها جشن 
طلاق توسط برخی افراد که به اصطلاح خود را روشنفکر 
می دانند برگزار می شود که می تواند نشان از قبح زدایی شدید 

در خصوص این مسئله باشد.
متاسفانه در استان قم نیز با وجود بافت مذهبی و سنتی 
افزایش یافته و  میزان طلاق نسبت به سال های گذشته 
موجی از نگرانی را در میان مسئولان حوزه اجتماعی و سایر 
افراد پدید آورده است. برخی از صاحب نظران در این زمینه 
معتقدند که علت اصلی این افزایش آمار طلاق، مهاجرپذیر 
بودن این شهر است. با این حال مسئولان و کارشناسان به 
دنبال راهکاری برای کاهش میزان طلاق و مقابله با این عمل 

مذموم در استان قم هستند.
مریم علی شیری معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی 
قم راه اندازی دبیرخانه طلاق در قم را یکی از اقدامات این اداره 
عنوان و بیان کرد: 6۴۰ پرونده از ابتدای سال به این دبیرخانه 
ارجاع شده که از این تعداد مشکل  ۴۵ مورد حل و فصل شد 
و ۴۴۵ مورد نیز به طلاق انجامید و بقیه پرونده ها نیز در حال 

بررسی است.
وی با اشاره به طلاق های توافقی گفت: در طلاق های توافقی 
چون هر دو طرف راضی به جدایی از یکدیگر هستند ایجاد 
سازش میان آنها سخت است اما در طلاق های غیرتوافقی 

امکان سازش بیشتر وجود دارد.
معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی قم ادامه داد: طی 
6 ماه نخست سال جاری تعداد زوج های در آستانه طلاق 
معرفی شده به این مرکز ۲۸۰ زوج بود که از این تعداد ۱۲۴ 
زوج از یکدیگر جدا شده، ۵۰ مورد با یکدیگر سازش کردند 
و همچنین ۲۰ مورد نیز سازش مشروط اعلام شد و پرونده 

مابقی افراد نیز در دست بررسی است.
علی شیری با بیان اینکه بیش از ۵۰ درصد از افراد مراجعه 
کننده کمتر از پنج سال زندگی مشترک داشته اند، گفت: 
مسائلی چون خیانت، نداشتن مهارت های ارتباطی، اعتیاد و 
نرسیدن به بلوغ فکری از جمله مهمترین علت جدایی ها است.

وی به پیامدهای طلاق در خانواده و جامعه اشاره کرد و 
خانوادگی  روابط  رفتن  بین  از  افسردگی،  استرس،  گفت: 
و همچنین عزلت گزینی و بروز رفتارهای ناهنجار و افت 

تحصیلی در فرزندان از جمله آثار منفی طلاق است.
علی یاری پور مسئول مرکز مشاوره فرماندهی انتظامی قم 
نیز در گفت وگو با خبرنگار فارس با بیان اینکه در 6 ماه ابتدایی 
سال چهارهزار و ۳۲۰ پرونده در این مرکز مورد مشاوره و 
بررسی قرار گرفته است، گفت: ۳۳ درصد از این پرونده ها 

مربوط به مسائل و مشاجرات خانوادگی بوده است.
وی با بیان اینکه این مرکز به صورت رایگان به مراجعه 
کنندگان خدمات ارائه می کند گفت: مشاوره خانواده، روان 

سنجی و ارائه مشاوره به زوجین و همچنین مشاوره قبل از 
ازدواج از جمله خدمات این مرکز است.

یاری پور با بیان اینکه این مرکز از سال 7۹ آغاز به کار کرده 
است ادامه داد: متاسفانه براساس بررسی های صورت گرفته 
قریب به ۴۳ درصد از افراد در دوران نامزدی خواستار جدایی 
و طلاق می شوند از این رو ضروری است که قبل از ازدواج 

مشاوره صورت گیرد.
معصومه ظهیری مدیرکل دفتر امور بانوان استانداری قم نیز 
با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای بررسی علل طلاق در 
استان گفت: با همکاری دانشگاه الزهرا)س( اقداماتی در دست 
اجراست که به صورت پژوهشی به بررسی و مطالعه این آسیب 

اجتماعی در قم می پردازد.
وی بیان کرد: مراکز مشاوره دهنده و همچنین فعالان در 
حوزه مرتبط با ازدواج و طلاق آماری دقیق در این خصوص 
ارائه نداده بلکه آماری جزئی و موضوعی در خصوص طلاق 

می دهند.
ظهیری با اشاره به طرح پژوهشی انجام شده گفت: این طرح 
به صورت کاملا تخصصی این آسیب را بررسی می کند که 
البته هزینه های زیادی را در برداشته است و لازم است دیگر 
دستگاه های مربوطه خود را در هزینه این تحقیقات آموزشی 

شریک بدانند.
وی مطالعه اکتشافی دلایل طلاق در استان قم و همچنین 
دلایل اثر گذار بر نگرش به طلاق زنان بین سنین ۱۵ تا 6۵ 

سال را نتایج این طرح پژوهشی عنوان کرد.
با این حال باید دانست که مسئله طلاق یکی از مهمترین 
مشکلات جامعه است و چاره اندیشی در خصوص حل این 
معضل تنها برعهده یک اداره و سازمان نیست و جزیره ای 
عمل کردن نمی تواند ما را در پیشبرد اهداف و حل معضلات 
یاری گر باشد. این مسئله نیاز جدی به فرهنگ سازی بین 
خانواده ها دارد و باید با آگاه سازی و اطلاع رسانی در خصوص 
پیامدها و تبعات منفی این امر خانواده ها را از اقدام به این امر 
منصرف کرد و در زمان قبل از ازدواج و در دوران آشنایی، 
با مراجعه به مراکز مشاوره از خصوصیات و اخلاقیات طرف 
مقابل اطلاع و آگاهی کسب کرد. امروزه بسیاری از مشکلات و 
دلایل جدایی ها به دلیل عدم شناخت طرف مقابل، عدم درک 
مشترک و داشتن فرهنگی متعارض با یکدیگر است که تمام 
این مسائل تنها با گذران مدت زمانی اندک قبل از آغاز زندگی 

مشترک آن هم به شکلی منطقی قابل حل است.
غلامرضا  والمسلمین  حجت الاسلام  خصوص  این  در 
مرتضوی مدرس دانشگاه و کارشناس مسائل اجتماعی بیان 

کرد: متاسفانه هیجانات و جذابیت های دوران نخست آشنایی 
مانع از شناخت دقیق و اصولی شخصیت طرف مقابل می شود 

و همین زمینه ساز بسیاری از مشکلات است.
وی کنترل احساسات و برخورد منطقی و عاقلانه در اوایل 
آشنایی را ضروری دانست و گفت: گاه در دوران آشنایی بیشتر 
به تفریح و مسائل عادی توجه می شود که همین سبب عدم 
شناخت درست خواهد شد و لازم است دختران و پسران 
جوان به صورت منطقی برخورد کنند تا شناخت کافی صورت 

گیرد.
حجت الاسلام مرتضوی با اشاره به معیارهای ازدواج گفت: 
ایمان نخستین شرط ازدواج پایدار و سالم است چراکه اگر 
شخص نسبت به مسائل دینی خود متعهد و پایدار باشد 

مسلما نسبت به خانواده خود نیز وفادار خواهد بود.
وی دومین معیار را اخلاق نیکو ذکر کرد و افزود: تنها داشتن 
اخلاق نیکوست که می تواند سدی در برابر  مشکلات زندگی 

باشد و تلخی ها را به شیرینی مبدل سازد.
این کارشناس مسائل اجتماعی با بیان اینکه ظاهر افراد نباید 
ملاک اصلی ازدواج باشد، خاطرنشان کرد: تصمیم عجولانه 
قابل اعتماد نیست چراکه ازدواج معنایی وسیع تر از آن چیزی 
دارد که بخواهیم با احساسات بر آن اقدام کنیم چون در این 
صورت یا متحمل شکست خواهیم شد و یا باید زوجین بار 

زندگی  را به دوش بکشند که رضایتی از آن ندارند.
ازدواج مهمترین انتخابی است که هر شخصی در طول 
دوران زندگی به آن دست می زند حال اگر این انتخاب طبق 
اصول و به صورت عقلانی انجام نگیرد مطمئنا ازدواجی پایدار 
و موفق نخواهد بود و با شکست مواجه خواهد شد. ضروری 
است افراد قبل از اقدام به این عمل ابتدا با مهارت های یک 

زندگی سالم و موفق آشنا شوند.
بدون شک آموزش مهارت های زندگی باید از همان اوان 
کودکی به فرزندان ارائه شود اما متاسفانه در نظام جامع 
آموزشی ما توجه زیادی به مهارت های زندگی داده نمی شود و 
درسی که به صورت تخصصی در این زمینه وارد شود، وجود 
ندارد. بسیاری از افراد حتی در دوران بعد از ازدواج هم از 
ایجاد  و همین سبب  نبوده  برخوردار  زندگی  مهارت های 
مشکلات در زندگی مشترک شده که گاه به طلاق می انجامد 
در نتیجه ضروری است که مراجعه به مشاور قبل از ازدواج 
اجباری شود و تا افراد به شناختی کامل و دقیق از اخلاقیات، 
خصوصیات رفتاری و درکی مشترک از هم نرسیده اند، ازدواج 

صورت نگیرد.

رفتار هر فردی نشانه حیا و عفاف اوست. زنان و مردان به وسیله رفتار ، می توانند خویشتنداری 
را در خود وجامعه تقویت کنند و به نوعی با رفتارشان توان بازدارندگی و امنیت اخلاقی و عفاف 

را افزایش دهند.
 رفتار هر انسانی اعم از این که وی زن باشد یا مرد می تواند تحریک کننده باشد. رفتار 
نامناسب زنان بیش از مردان می تواند بیماردلان را تحریک کند و قرآن کریم در خطاب هایش 
از آشکار سازی زینت ها نهی و نفی کرده است. اگر رفتار زن و مرد در خارج از منزل رفتاری با 
وقار باشد، می تواند حاوی پیام عفاف و حیا را منتقل نماید که این مهم سبب می شود امنیت 
جامعه به میزان زیادی افزایش یابد و خود فرد نیز زندگانی سالم تری داشته باشد. حتی در نگاه 
قرآنی حیا هنگام راه رفتن نیز مثال زده شده است  به مواردی از این قسم رفتار ها می توان اشاره 
نمود. کنترل نگاه : از مهمترین مهارت های تاثیر گذار بر روی رفتارهای ما کنترل نگاه است 
و باید دانست دیدن اشخاص یا تصاویر مستهجن سبب برانگیختگی هیجانات شده و این باعث 
ناامنی جنسی می شود. همانطور که در سخنان علوی فرموده اند هنگامی که چشمان طلب کرد، 
هیجان تحریک می شوند)۳( باید توجه داشت تحریک باعث فساد شده و کنترل نگاه که مورد 
توجه قرآن است به مردان و زنان توصیه شده است. پوشش مناسب: استفاده از پوشش مناسب 
می تواند عامل مهمی در حفظ و تقویت خویشتنداری گردد و این مهم می تواند افراد جامعه را از 
بی عفتی نجات بدهد. در هنگامی که پوشش را مورد توجه قرار می دهیم می بینیم با پوشاندن 
زیبایی هایی که ممکن است تحریک آمیز باشد به مدیریت و بازدارنگی احساسات و هیجانات 
پرداخته ایم. فرامین اسلام در حوزه پوشش نیز این نکته را تایید می کند و بر آن صحه می گذارد 
برای نمونه در جاهایی مشاهده می شود شخص به خاطر نوع پوشش توسط معصوم دعا شده 

است. در این جا برخی  پوشش های نامناسب را که فضا را برای تشدید تحریک اشخاص دیگر 
فراهم می سازد و آموزه های دینی ما نیز در باره ی آنها سخن گفته اند، نام می بریم که عبارتند 
از:پوشش های تحریک کننده،پوشش های نازک و بدن نما، پوشش چسبان است. کنترل کلام: 
سخن از دو بخش تشکیل می شود و نحوه بیان و کلمات و جملاتی که استفاده می شود بسیار 
موثر است. گاهی موضوع سخن تحریک کننده است و گاهی موسیقی کلام و شیوه بیان جملات 
به گونه ای است که همراه با ناز و عشوه بیان شود. همچنین شوخ طبعی با نامحرمان خواسته یا 
ناخواسته منشا فساد است. به همین جهت ، قرآن کریم ، مخصوصا به زنان ، توصیه کرده است 
که با نامحرمان، نازک و نرم و دلربا سخن نگویند: پس به ناز ، سخن مگویید ، تا آن که در دلش 
بیماری است ، طمع نورزد و گفتاری شایسته گویید.)6( به جهت پیامدهای منفی هم سخنی با 
نامحرم ، امام صادق علیه السلام می فرماید : هم صحبتی با زنان ] نامَحرم [، از دام های شیطان 
است.)7( مسئله دیگر ، شوخی کردن با نامحرم است . دین ، با »شوخ طبعی« مخالف نیست و 
حتّی آن را توصیه می کند ؛ امّا اگر شوخی ، زمینه ناخویشتنداری و فساد را آماده سازد، به دلیل 
این پیامدش ، با آن مخالفت می شود .  کنترل شنوایی: برخی از شنیدنی ها که با مضامین 
غیر اخلاقی همراه است و از این جهت خویشتنداری را کاهش دهد باید دانست حفظ عفت 
در شنوایی و حضور در برخی مجالس نهی شده است. برخی از موسیقی هایی که امروزه و در 
گذشته رواج داشته است از این قسم بوده و پیشوایان دینی از قرار گرفتن در معرض این قبیل 
چیز ها بازداشته اند. کنترل خیال: فکر و خیال، اگرچه به صورت عملی مشهود نباشد، تاثیر 
عمیقی بر روی رفتار آدمی دارد و باید دانست انسان به سوی اندیشه و آنچه بدان فکر می کند، 
گرایش دارد از مهارت های مهم در کنترل عواطف کنترل خیال و اندیشه های هوس آلود است.

شیوع طلاق زیر پوست شهر؛

 گمشده ای به نام »مهارت زندگی«

آیا رفتار شما حجاب دارد؟

بسیج؛ یادگار ماندگار امام خمینی)ره( 

 بسیج ماندگارترین یادگار بنیانگذار انقلاب اسلامی و 
میراث پربرکت امام خمینی )ره( است و تشکیل بسیج 
با پیام نورانی آن پیر سفرکرده بدون تردید از معجزات 

الهی و الهامات غیبی بوده است. 
اندیشه شکل گیری بسیج را امام خمینی)ره( قبل از 
پیروزی انقلاب اسلامی مطرح کردند. امام)ره( معتقد 
بودند اگر تفکر مردم در یک جهت قرار گرفته و همسو 
شود، با دست خالی کارهای بزرگ را می توان انجام داد 
و آن چیزی که می تواند تفکر مردم را همسو و هم جهت 
کند و خواسته های مردم را متعالی سازد اسلام و دین 

خداست و این افراد را به صورت عمومی می شود در 
جهت دین اسلامی متشکل و هم جهت کرد. همین 
تفکر امام)ره( قبل از پیروزی انقلاب آرام آرام مردم 
را همسو و متحد کرد و علیه رژیم ستمشاهی به پا 
خاستند . حضرت امام)ره( از نجف پیام می فرستادند 
و مردم چون سخنان امام)ره( را الهی تلقی می کردند 
که منافع شخصی در آن وجود ندارد بسیج شدند و امام 
توانست با دست خالی رژیم شاه را ساقط و نظام اسلامی 

را برپا کند، و این مفهوم بسیج است.
اما تأسیس بسیج با صدور فرمان امام خمینی)ره( 

ماه ها پیش از آغاز جنگ تحمیلی و در تاریخ ۵۸/۹/۴ 
و  ثبات  انقلاب،  اصل  که  یافت  تحقق  شرایطی  در 
قرار  تهدید  معرض  در  اسلامی  جمهوری  استقرار 
داشت و این تهدیدات محدود به عرصه های نظامی 
نبود، بلکه تهدیدات و خطرهایی همه جانبه را به تصویر 
می کشید. با این توصیف حضرت امام فرمودند: »باید 
ما همه قوایمان را مجتمع کنیم برای نجات دادن یک 
کشور، باید اگر مسائلی برایمان پیش بیاید، هر چه هم 
سخت باشد، تحمل کنیم.« )صحیفه امام ج ۱۱ ص 

)۱۲۱-۱۲۰

تاریخ تحولات انقلاب اسلامی بیانگر این واقعیت است 
که سازمان بسیج، پس از تسخیر لانه جاسوسی امریکا 
در تهران توسط دانشجویان مسلمان پیرو خط امام، 
به فرمان رهبر کبیر انقلاب تأسیس گردید؛ زمانی که 
ابعاد و عمق توطئه های استکبار جهانی برای سلطه بر 
ملت های منطقه، به ویژه ملت ایران بیش از پیش آشکار 
شده و شیطان بزرگ که از دست جوانان انقلابی کشور 
به شدت زخمی شده بود عزم خویش را در هجمه و 
فشار همه جانبه بر کشور جزم کرده و سودای براندازی 
نظام را در سر می پروراند. در چنین فضایی تشکیل 
بسیج در واقع انسجام بخشی به تمامی توانمندی ها و 
دارایی های کشور در برابر فتنه گری زورمداران قلمداد 
شد. بسیج تاکنون این نقش را به خوبی ایفا کرده است و 
ماندگاری و سربلندی و امنیت و اقتدار همه جانبه کشور 

دلیل گویا بر این مدعاست.
بسیج و بسیجی در هر عصر و نسلی برای انجام 
رسالت خطیر حفاظت از دستاوردهای انقلاب در ابعاد 
سیاسی، فرهنگی و... از عهده مسئولیت های خطیری 

که بر دوشش بوده برآمده است.
بسیج از امتحان سرنوشت ساز دفاع مقدس سرافراز 
بیرون آمد، گرچه نقش بسیج در سال های دفاع مقدس 
چنان چشمگیر و عظیم بود که بر همه فعالیت های 
پس از آن سایه ای پررنگ  انداخت، اما امروز هم بنا 
به مقتضیات کنونی جامعه اسلامی توانسته است در 
زمینه تولید علم به موفقیت های بزرگی دست یابد. در 
این مورد فقط همین اندازه اشاره می کنیم که بسیاری 
از نخبگان کشور و جوانان مبتکر و مخترع، بسیجی 
هستند و توانسته اند در زمینه تولید علم و تکنولوژی در 

کشور و جهان افتخارآفرین باشند.
بسیج در عرصه سازندگی هم سرافراز بیرون آمده 
است، نظیر احداث راه های روستایی و برنامه های متنوع 
دیگری که در قالب طرح هجرت انجام می شود و مهم تر 
از همه ریشه کن کردن بیماری هایی مثل فلج اطفال و... 
حاصل تلاش شبانه روزی بسیجیان در واکسیناسیون 
مردم در دورافتاده ترین نقاط ایران هست و همینطور 
در عرصه های ورزشی، هنری و... که به واسطه خواست 

عمومی بسیجیان و پرهیز از تبلیغات برای گمنام کار 
کردن، فعالیت هایش آنچنان که باید و شاید در سطح 

جامعه انعکاس نیافته است.
یکی دیگر از افتخارات بسیج حضور جوانان مؤمن 
است.  کشور  فرهنگی  و  دینی  عرصه   در  انقلابی  و 
و  جوانان  تربیت  برای  مأمن  بهترین  امروز  بسیج 
انتخاب  فرهنگ سازی،  کادرسازی،  است.  نوجوانان 
الگوی کارآمد و صحیح برای مشارکت در عرصه های 
سرنوشت ساز کشور به نحوی اطمینان بخش در این 
سازو کار مقدس شکل می گیرد. امروز حرکت بسیجی 
حرکتی روشنگرانه، هدایتگرانه، منطقی و هدفمند 
است که با انقلاب اسلامی هم جهت و گره  خورده 
است و سرنوشت این دو از یکدیگر جدایی ناپذیر است. 
سرنوشت نظام به میزان حضور، صلابت و سلامت 
بسیج بستگی دارد. بدین لحاظ هدف و آرمان بسیج 
را حراست از دستاوردهای انقلاب اسلامی برشمرده اند.

طبیعی است که بسیجیان باید برای تحقق اهداف 
چشم انداز ۲۰ ساله کشور بیشتر از همه نقش داشته 
باشند. روحیه و تفکر بسیجی در تولید علم و جنبش 
نرم افزاری، گره های کور و خلأهای متعدد را از پیش رو 
برمی دارد و کارهای بسیار بزرگی را رقم می زند. باید در 
این مسیر موانع تولید علم را شناسایی کرد و بسترهای 
رشد نیروهای نخبه را فراهم ساخت و انگیزه های آنان را 

برای یک جهاد علمی تقویت کرد.
رهبر معظم انقلاب می فرمایند: »روحیه بسیجی و 
معرفت بسیجی باید فراگیر شود تا این کشور بتواند بار 
سنگینی را که بر دوش دارد- که همان بار هدایت الهی 
و سعادت انسان هاست- به سرمنزل مقصود برساند، لذا 
بسیج تمام شدنی نیست.« )دیدار با فرماندهان بسیج 

)7۱/۸/۲7
در یک کلام؛ بسیج بدنه فعال ملت است، نیروی 
بازوی  بسیج  نظام.  پرارزش  میوه  و  انقلاب  کارآمد 
توانمند کشور است. در هفته بسیج از خدای عزوجل 
می خواهیم تا به همه توفیق دهد تا با نشان و بی نشان 
بسیجی باشند، چرا که هر کس دل در گرو نظام و 

انقلاب دارد بسیجی است.
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سیزدهمین جلسه رسیدگی به اتهامات متهم ردیف اول پرونده 
فساد نفتی دیروز در شعبه 15 دادگاه انقلاب و به ریاست قاضی 

صلواتی برگزار شد.
بابک زنجانی در ابتدای سیزدهمین جلسه رسیدگی به این پرونده 
برای قرائت ادامه دفاعیات در جایگاه حاضر شد و در خصوص پروژه 
ایران زمین گفت: مبلغ ثبتی این پروژه 703 میلیارد است و 8هزار 
میلیارد واگذار شده است. باید بگویم کارشناس ملک ایران زمین را 
پس از معرفی به وزارت نفت به مبلغ 703 میلیارد اعلام کرد و من 
اعتراض کردم که تراکم آن 9هزار متر نیست و لذا به کارشناسی 
مجدد فرستادند و من 8هزار میلیارد تومان آن را از آقایان خریدم تا 

بدهی بنده در ایران تسویه شود.
متهم نفتی در پاسخ به سوال قاضی مبنی بر اینکه در خصوص 
اس تی تی بنکرز دوبی و ایران توضیح دهید گفت: وقتی امکان ثبت و 
داشتن خط سوئفیت وجود داشته باشد پس اس تی تی بنکرز وجود 

داشته است و اگر وجود نداشت در تحریم ها اسمش را نمی آوردند.
وی در توضیح حواله ها و آی بان تو آی بان گفت: آی بان تو آی بان 
شرکتی است که مربوط به بانک فرست اسلامیک مالزی است وقتی 
این سیستم راه اندازی شد در بانکهای )م(،)ص(،)ت(ٍ،)م(،)ص(،)ا( 
وصل شد و 3400فقره از سیستم آی بان برای بانک ها انجام شده 
است و هیچ کس در خصوص این سیستم از ما شکایتی نداشته است 

ما نه به کسی طلب و نه بدهی داریم.
بابک زنجانی در پاسخ به سوال قاضی مبنی بر اینکه شما به 
شرکت آی بان بین المللی وصل بودید گفت: کسی به سیستم 
سوئفیت وصل است از مزیت های آن استفاده می کند ما اگر وصل 

نبودیم نمی توانستیم 3۶00 فقره حواله کنیم.
وی در پاسخ به سوال قاضی مبنی بر اینکه کارت چه مقدار اعتبار 

داشت، گفت: نزدیک به ۲میلیارد یورو اعتبار داشت.
متهم نفتی در پاسخ به سوال قاضی مبنی بر اینکه در اصل شما 
صرافی می کردید و جابجایی منابع چطور انجام می شد؟ تصریح کرد: 
خیر من صرافی نمی کردم و پولها از حساب بانک ها به حساب اس تی 

تی بنکرز واریز می شده است.
وی در پاسخ به سوال دیگر قاضی مبنی بر اینکه آیا شما از بانک 
مرکزی مجوز داشتید، خاطر نشان کرد: نیازی به این کار نیست چرا 

که این کار مانند استفاده از عابر بانک در یک کشور دیگر است.
۸4میلیارد یورو کل پرداختی های ما از آی بان بوده است

متهم نفتی در پاسخ به سوال قاضی مبنی بر اینکه آیا در خارج ارز 
می گرفتید و چقدر از این طریق حواله جابجا کردید؟ گفت: بله یورو 
غیر قابل انتقال می گرفتم و 84میلیارد یورو کل پرداختی های ما از 
آی بان بوده است که ۲میلیارد یورو آن مربوط به ایران بوده است؛ اما 

رقم آن را دقیق به خاطر ندارم ولی مدارک آن موجود است.
زنجانی در پاسخ به سوال قاضی مبنی بر اینکه مقررات کشور 
برای همه لازم الاجرا است و شما مجوز نداشته اید، گفت: آیا مقررات 
کشور این است که من برای بانک )م( در گونی پول بریزم و در بانکی 
در کیش ببرم و سپس به حساب آنها بریزم عملیاتی که ما انجام می 
دادیم نوعی پولشویی در کشور خارجی محسوب می شود؛ اما اگر 
انجام نمی دادم گوشت، مرغ و غلات چگونه وارد کشور می شد این 
در حالی است که سه وزیر دولت سابق و رئیس بانک )م( و معاون 

ارزی مجوز این بانک آن را امضاء کردند.
متهم نفتی در پاسخ به سوال قاضی مبنی بر اینکه نحوه جابجایی 
حواله ها به چه صورت بوده است گفت: بانکها از بانک )م( یوان چین 
و وون کره و ... دریافت می کردند و چون پولشان قابل انتقال نبود 
قراردادهایی با ما تحت آی بان نوشتند لذا من این پولها را مصرف می 
کردم و پولهای غیر قابل انتقال آنها را می گرفتم، هیچ بانکی نیست 

که بگوید من پولش را گرفتم و کارش را انجام ندادم.
متهم نفتی در پاسخ به سوال قاضی مبنی بر اینکه اول پول می 
گرفتید و حواله می دادید یا برعکس گفت: ما دو روش داشتیم، کارت 
فروشی می کردیم که برخی مواقع اشخاص مورد اعتماد ما بودند که 

ما کارت را می دادیم و بعد پولش را می گرفتیم.
وی در پاسخ به سوال قاضی مبنی بر اینکه شما بیان کردید که به 
آی بان بین المللی وصل بودید در حالی اظهارات )س. م( خلاف این 
است گفت: )س . م( یک برنامه نویس حرفه ای در ایران است اینکه 
سیستم آی بان به کجا ارتباط دارد و به کجا وصل می شود ایشان 
اطلاعی ندارند )س .م( 40 میلیون از ما گرفت و برنامه ای برای ما 
نوشت، برنامه قشم ایر هم ایشان نوشته اما نمی توان گفت که از آن 

اطلاع دارد چرا که وی یک برنامه نویس معمولی است.
نجفی معاون دادستان اظهارات )س .م( را قرائت کرد و گفت: )س. 
م( یکی از برنامه نویس های حرفه ای است و وقتی یک نفر نویسنده 
برنامه ای است بهتر از هر کسی می داند که کارآیی برنامه چیست 
)س.م( گفته است که زنجانی در اواخر سال 89 به من پیشنهاد 

طراحی سیستم آی بان را داد.
اعترافات )س.م(: اعتبار کارتها کاملا مجازی بود

معاون دادستان ادامه داد: طبق اظهارات )س.م( اعتبار کارت ها 
کاملا مجازی بود کاربر یا اپراتور ایران حواله ها را پرینت می گرفت 
این مبلغ اعتباری بود که به مشتری این اجازه را می داد که دستور 
پرداخت به مجموعه زنجانی بدهد و هیچگونه ارتباطی با سیستم 
بانکی جهانی و ایران نداشت. آی بان شماره حساب جهانی و ارتباطی 

با این سیستم نداشت.
وی در رابطه با جابجایی ارز توسط اشخاص ادامه داد: زنجانی با 
تاسیس چند شرکت در خارج از کشور به افتتاح حسابهای بانکی در 
محل تاسیس اقدام می کند و موضوع آی بان را طراحی می کند 
این سیستم به سیستم بین المللی وصل نبوده است و در گزارش 
بانکها اعلام شده که کلا 1۶مشتری ازاین آی بان استفاده می کردند.

نجفی گفت: رقم حواله ها 1میلیاردو 500 یورو بوده است نه 
۲ میلیاردی که اعلام کردید در کشور ما بانک مرکزی به عنوان 
عالی ترین نهاد پولی وبانکی در قضیه ارز و پول نظارت دارد و هیچ 
کس بدون مجوز این بانک حق صرافی نداشته است و عملیاتی که 
شما انجام می دادید مصداق صرافی است، اگر کارت شما مالزیایی 
است چرا در ایران توزیع می شده است این کار حتما نیاز به مجوز 

داشته است.
توضیحات سه بانک در خصوص انتقال 

حواله ها در سیستم آی بان
نماینده بانک )م( درپاسخ به سوالات قاضی مبنی براینکه چگونگی 
استفاده از آی بان را توضیح دهید و اینکه این کارتها چگونه به شما 
معرفی شد؟ آیا وجه آن به بابک زنجانی پرداخت می شد و بانک شما 
در چند مرحله وجه را به زنجانی یا شرکت اس تی تی بنکرز واریز 
کرده است و در مجموع از طریق بابک زنجانی و شرکت اس تی تی 
بنکرز چه مقدار ارز برای مشتریان بانک شما حواله شده است گفت: 
در مجموع 419میلیون و ۲50هزار کارت آی بان از شرکت اس تی 

تی بنکرز خریداری شده است.
وی ادامه داد: 395میلیون و ۲50هزار آن توسط بانک )م( از 
طریق سیستم آی بان هزینه شده است، بانک در ابتدا چند حواله 
را به صورت آزمایشی انجام داد و بعد وجه را دریافت کرد اما در بقیه 
حواله ها ابتدا وجه واریز شده است و به خاطر عدم رضایت از این 
سیستم امکان کارسازی حدود 50میلیون از حواله ها میسر نشد و 

آن را تسویه کردیم.
نماینده بانک )م( تصریح کرد: 11میلیون و 500هزار کارت که 
بلااستفاده مانده بود به شرکت اس تی تی بنکرز عودت داده شد چرا 
که از این سیستم رضایت وجود نداشت. وی ادامه داد: نحوه انتقال 
وجوه کارتها بر اساس تقاضای اس تی تی بنکرز بوده است و طبق 
درخواست زنجانی در بانکهای ترکیه، روسیه، تاجیکستان و بانکهایی 
در چین ابتدا وجه کارتها پرداخت شده و بعد حواله ها انجام شده 
است، اوایل که شروع کار بود پرداختها به روز انجام می شد اما اواخر 

پرداختها منظم نبود ومشتریان ناراضی بودند.
کوهپایه زاده وکیل بابک زنجانی از نماینده بانک )م( پرسید: چرا 
بانک شما با بابک زنجانی همکاری می کرد و نماینده بانک )م( پاسخ 
داد به خاطر شرایط تحریم بانک )م( امکان نقل و انتقال پول در 

حسابهایش را نداشت.
نماینده بانک )م( در پاسخ به سوال وکیل مدافع متهم نفتی مبنی 
بر اینکه آیا بانک شما از موکل بنده طلبکار است گفت: بانک )م( 

تسویه کرده است.
به  بنا  )م(  بانک  تاریخ 91/04/7  در  داد:  ادامه  زاده  کوهپایه 
 FIIB درخواست شرکت )ن( در بانک ترکیه ارز مورد نیاز را در بانک
واریز کند و تاکید می شود که بانکهای داخلی توان این کار را ندارند 
بنابراین موکل من توانسته خدمت کند و تحریم ها را دور بزند و 

۶۶0میلیون یورو را جابجا کرده است.
نجفی نماینده دادستان پس از صحبتهای وکیل متهم نفتی گفت: 
صرف خدمات زنجانی مانع رسیدگی به اتهامات وی نیست. وکیل 

مدافع بابک زنجانی گفت: اینها ادعا است و هنوز ثابت نشده است.
نماینده بانک )ت(: 

۲60میلیون کارت آی بان دریافت کرده است
نماینده بانک )ت( در جایگاه حاضر شد و در پاسخ به سوالات 
قاضی مبنی بر چگونگی استفاده از سیستم آی بان تو آی بان گفت: 
بانک )ت( ۲۶0میلیون از این کارت را دریافت کرد که ۲0۲میلیون 

پرداخت.
وی در پاسخ به سوال قاضی مبنی بر اینکه این کارتها توسط 
چه کسانی به شما معرفی شد گفت: 5 نمونه از بانک )م( به صورت 
آزمایشی برای ما ارسال کردند و از همان روز اول که کارتها را دریافت 
ایجاد کردیم و موقع  کردیم حسابی برای شرکت نزد واحدمان 
پرداخت از این حساب کسر می کردیم اما پرداختها با تاخیر انجام می 

شد و چون مورد نارضایتی مشتریها بود متوقف شد.
نماینده بانک )ت( در پاسخ به سوال قاضی مبنی بر اینکه کارمزد 
آن چقدر بوده است گفت: بانک 3درصد می گرفت که یک درصد 

برای کارت بود و مجموع کارمزدها 3 درصد از مشتری بود.
کوهپایه زاده وکیل متهم نفتی خطاب به نماینده بانک )ت(گفت: 
شما بیان کردید پرداختها با تاخیر و نارضایتی مشتریان انجام می 
شد این در حالی است که بانک شما به طور مطلق قادر به پرداخت 

نبوده است.
گروه )ص( مجموعا 34 میلیون و ۷00هزار یورو 

از خدمات آی بان استفاده کرده است
نمایندگان شرکت )ص( برای پاسخ به سوالات قاضی مبنی بر 

چگونگی استفاده از سیستم آی بان در جایگاه حاضر شدند.
نماینده شرکت )ص( گفت: عملیات انجام شده از طریق سیستم 
آی بان دو مرتبه اتفاق افتاد وقت اول مبلغ 3۲8هزارو 13۶یورو که 
مستقیما از طریق سیستم آی بان مستقر در دفتر شرکت اس تی 
تی بنکرز صورت گرفت و مورد دوم 10میلیون یورو که وجوه شرکت 
)ص( ابتداً به شرکت زنجانی کسر شده است و کارمزد مربوطه در 
انتقال 7درهزار بوده وهزینه نصب سیستم 5400یورو  خصوص 
بوده است. وی ادامه تصریح کرد: گروه )ص( مجموعا 34میلیون 
و700هزار یورو از خدمات سیستم آی بان استفاده کردند در صورتی 
که دفاتر شرکت این را نشان نمی دهد و مبلغ آن 4میلیون و 51۶ 

هزارو 441یورو بوده است.
معاون مالی سابق شرکت)ص( گفت: ۲9مورد پرداخت از داخل 

سیستم انجام دادیم که مجموع آن همان عدد 5میلیون است.
نجفی نماینده دادستان تصریح کرد: بند 5 نامه شماره 11 در 
تاریخ 94/08/17 به امضای مدیر عامل )ن( بیان می دارد که مبلغ 
ابتدا در حساب خارجی کارسازی سپس به شرکت اس تی تی بنکرز 

ارسال می گردید.

نماینده بانک )م(: 
61میلیون و 500 یورو مقدار کارتها بوده است

نماینده بانک )م( در توضیح سوالات قاضی در مورد چگونگی 
استفاده از سیستم آی بان گفت: مقدار کارتها ۶1 میلیون و 500 
یورو بوده است که 48 میلیون یورو میزان حواله ها بوده است کارمزد 

نیز 7در هزار بوده است و ما طلبمان را در سال 91 تسویه کردیم.

نماینده بانک )م( در پاسخ به سوالی وکیل مدافع متهم مبنی بر 
اینکه پول را در کدام بانک می ریختید و علت همکاری بانک شما با 
موکل من چیست گفت: بانکهای خارج از کشور بوده است وعلت آن 
به دلیل این است کل سیستم بانکی قادر به انجام حواله و عملیات 

بانکی نبود.
نجفی نماینده دادستان تصریح کرد: خانم )م( در مورد نحوه انجام 
حواله در آی بان نوشته اند که تفاوت سیستم نصب شده با شرکت 
اس تی تی بنکرز این بود که این سیستم قابلیت ثبت حواله وجود 

نداشت و می توانست حواله ها را دریافت کند.
کارشناس بانک مرکزی به مصوبه این بانک اشاره کرد و گفت: این 
مصوبه مربوط به شرکت )ن( بوده و اینکه به اس تی تی بنکرز ارسال 

شده ربطی نداشته است.
توضیحات کارشناس بانک مرکزی درباره 

نقل و انتقالات صوری حواله با سرور اجاره ای
کارشناس بانک مرکزی در ادامه گفت:  اس سی تی فاقد مجوز 
لازم بوده است. آی بان شرکت نیست بلکه یک استاندارد جهانی است 
که متولی این استاندارد سوئفیت مشابه شماره شبا است. شرکت 
آی بان زنجانی ارتباطی با استاندارد آی بان و سوئفیت جهانی ندارد.

وی ادامه داد: تا قبل از فعالیت سیستم آی بان حواله ها به صورت 
دستی ایجاد می شده و از طریق روشهایی نظیر عابر و ایمیل از 
شرکت های متقاضی اخذ شده است. بر اساس اظهارات کتبی آقای 
)م( سفارش آی بان تبدیل اتوماسیون فقط بین بانک و اس سی تی 
بوده است. این اتوماسیون فقط میان متقاضی حواله و اس سی تی 
صورت گرفته و وضعیت حواله توسط اپراتور به ACK تبدیل می شد 

و در حساب مشتری تغییر ایجاد نمی شد.
آی بان سیستمی ارتباطی ندارد

وی ادامه داد: گفته شد پانزدهم هرماه به یک آکانتی ایمیلی 
ارسال و تمام عملکرد آی بان را بر اساس این عملیات بررسی کردیم. 
آی بان به صورت خودکار می تواند ایمیلی ارسال کند که این ادعا 

رد شد.
روش دستی حواله ها

کارشناس بانک مرکزی تصریح کرد: مشتری از طریق ایمیل 
فکس و یا درخواست حواله به اس سی تی ارسال و این شرکت به 
واسط زیر مجموعه های خارجی اش، حواله را به پرسنل خودش 
ارسال می کرده است. به خاطر تحریم وقتی قرار بود حواله صادر شود 
برگشت می خورد حالا کار ساده این بود که نام متقاضی عوض شود.  
آی بان تو آی بان ارتباط اس سی تی با بانک را نصب دستگاه کارت 
خوان مکانیزه کرده است و بر این اساس ارتباط بانک و اس سی تی 
انجام می شده است. شرکتهای ثبت شده در خارج اسمشان به عنوان 
متقاضی در حواله آمده است. علت ارسال سریع حواله ها در ابتدا این 
بوده است که این سیستم هنوز شناسایی نشده بود ولی بعد از مدتی 

لو می و حواله ها برگشت می خورد.
محل استقرار سرور آی بان تو آی بان

وی افزود: سرور اجاره ای این سیستم در کاندا بوده است. این 
سیستم به فضاهای متعارف بانکی نظیر سوئفیت و پرداخت یورویی 
اروپا و نظایر آن دسترسی مستقیم و خود کار ندارد امنیت بسیار 
پایین داشته است و حتی رخداد اتفاق ها در سیستم ثبت نمی شد.

فرایند کار در آی بان
کارشناس بانک مرکزی تصریح کرد: سریال کارت به همراه مبلغ 
درج شده بر روی آن در سیستم وارد می شود این سریال ها را در 
سیستم وارد بانک مراجعه می کرده و به اس سی تی و کارت می 
خریده و متصدی بانک کارت را روی دستگاه کارت خوان کشیده و 
موجودی کارت به موجودی قبلی در آی بان اضافه می شود. متصدی 
بانک اطلاعات حواله را در آی بان وارد کرده است عملا پیامی جابجا 
نمی شده است و از جدولی به جدول دیگر این اطلاعات درج می 

شده است.
وی اظهار کرد: بر اساس نظر کارشناسی اس سی تی فاقد مجوز 
لازم برای نقل و انتقال بوده است و این شرکت با استفاده از سیستم 
آی بان امور مربوط به FIIB را در تهران انجام می داده است بدون 

آنکه مجوز تاسیس دفتر FIIB در تهران را داشته باشد.
در ادامه جلسه قاضی صلواتی و با اشاره به اینکه بابت خرید نفت 
11 فقره الی سی باز شده است که چهار مورد مربوط به میعانات 
گازی بوده است از کارشناس بانک مرکزی در مورد گشایش ال سی 
838 توضیح خواست و گفت : نحوه گشایش و ابلاغ آن را توضیح 

بفرمایید. 
کارشناس بانک مرکزی در پاسخ به سوال قاضی صلواتی گفت: در 
رابطه با اعتبارات اسنادی شرکت SCT که بابت خرید نفت ال سی 
گزارش کرده است 11 فقره قرارداد بین HK و ISO موجود است که 

مکانیزم پرداخت آن اعتبار اسنادی بوده است.
 وی اظهار داشت: در این الی سی ها دو تأیید کننده از جمله 

SCT و بانک FIIB دیده شده است. 
کارشناس در رابطه با اعتبار اسنادی گفت: سندی است که به 
موجب آن یک بانک به درخواست یک متقاضی )خریدار( متعهد می 
گردد مبلغ معینی را به یک ارز توافق شده به صورت دیداری یا مدت 
دار به یک  ذی نفع خاص بپردازد البته مشروط بر اینکه ذی نفع 

اسناد شخصی را ظرف دوره خاصی تحویل بانک بدهد.

شرایط گشایش اعتبار اسنادی
وی ادامه داد: ماده 30قانون پولی و بانکی کشور معتقد است 
تأسیس بانک واشتغال به عملیات بانکی طبق مقررات ایران است و 

تشخیص عملیات بانکی با شورای پول و اعتبار است. 
گفت:  رابطه  این  در  مرکزی  بانک  مقررات  در خصوص  وی 
بانک  ارزی  بخشنامه م.ب / 109۶ مورخ 1380/10/1۲ فعالیت 
مستلزم 3 مجوز است آنچه که به موضوع اسناد اعتباری ربط دارد در 
مرحله دوم اخذ مجوز است یعنی مجوز عملیات مربوط به LC است.

کارشناس بانک مرکزی ادامه داد: شرکت SCT در سال 88 در 
کیش به ثبت رسیده است. انجام خدمت مالی سوئیفت و در قالب 
MT بوده که سرمایه شرکت یک میلیون تومان بوده است. اوج 
فعالیت این شرکت همزمان با فعالیت ها و مبادلات نفتی بوده است.  
اگر به مرحله پرداخت برسد قطعاَ به مشکل بر می خورد چون اصلَا 
SCT بانک نبوده است که LC گشایش کند. موضوع فعالیت انجام 
خدمات الی سوئیفت عنوان کرده است که این برای ما مبهم است 
چرا که سوئیفت یک ابزار بانکی برای رساندن پیامهایشان در بانک 
است. انجام خدمات سوئیفت برای یک شرکت بازرگانی قابل تأمل 
است. در آن زمان متهم اصلَا به سوئیفت جهانی وصل نبوده است که 
بخواهد خدمات بدهد. کارشناس بانک مرکزی در ادامه و در خصوص 
UCP گفت: مقررات متحدالشکل مربوط به LC است و به هیچ وجه 
قانونی نیست. اینکه مجموعه ای که نه بانک و نه موسسه بانکی است 

بخواهد از این امتیازها استفاده کند قابل تأمل است.
 وی در پاسخ به این سوال که آیا موسسه ای به غیر از بانک می 
تواند LC گشایش کند، گفت: پاسخ به این سوال منفی است و اجازه 
به غیر بانکها داده نمی شود و طبق مقررات ایران شرکت SCT بنکرز 

اجازه افتتاح LC را نداشته است.
 کارشناس بانک مرکزی با ارائه یک نمونه از قرارداد بین زنجانی 
و نفت گفت: این 11 فقره قرارداد است و اینکه دوستان می گویند 
قراردادی وجود نداشته، صحت ندارد. بند ۲0 در قرارداد ها وجود دارد 
مبنی بر اینکه اگر ظرف یک روز در مورد قرارداد پاسخ ندهید شرایط 
 LC نافذ و جاری است و شما 3 روز پس از این مرحله اقدام به افتتاح

کرده اید و این یعنی قرارداد را قبول داشتید.
وی افزود: این 11 فقره قرارداد در بازه زمانی 91/۲/30 لغایت 
91/۶/17 با امضای I.S.O و HK انجام شده است واین درحالی است 

که شرکت I.S.O سابقه خاصی نداشته است.
کارشناس بانک مرکزی با اشاره به موضوع قرارداد گفت: خرید 
نفت خام ) یک فقره(، نفت کوره )۶( و میعانات گازی ) 4 فقره( 
توسط I.S.O از HK است دیده می شود در قرارداد گشایش 11 فقره 
متقاضی شرکت I.S.O وابسته به زنجانی بانک گشایش کننده شرکت 
 FIIB وابسته به زنجانی و بانک ابلاغ کننده و تأیید کننده بانک  SCT

مالزی وابسته به زنجانی بوده است.
وی در خصوص موضوع ذی نفع واحد که در قرارداد به آن اشاره 
شده است، توضیح داد: دو یا چند شخص حقیقی یا حقوقی است 
که به واسطه هر یک از روابط مالکیتی، مدیریتی در معرض ریسک 
مشترک قرار گیرند به گونه ای که مشکلات یکی از آنها بتواند به 
دیگری یا دیگران تسری یابد و منجر به عدم بازپرداخت یا ایفای به 

موقع تسهیلات و تعهدات آنها شود.
کارشناس بانک مرکزی با اشاره به یکی از قراردادها گفت: موضوع 
یکی از فقره ها  خرید ۲ میلیون تن نفت خام سبک و سنگین است 
که مبدا حمل جزیره خارک در مقصد بنادر مالزی ذکر شده است  
و نحوه تسویه اعتبار اسنادی یا LC مطرح شده بوده است. متهم 

در حالی اسم SCT  دبی را در نامه هیات رئیسه خود آورده است.
این کارشناس به دریافت پیام های سوئیفتی در این مرحله اشاره 
و تصریح کرد: کنت بانک پیامی را به SCT ارسال می کند در حالی 
که اصلَا به سوئیفت وصل نبوده است که این بیانگر ساختگی بودن 
پیام ها بوده است. عدم امکان انتقال وجوه دلاری به اشخاص ایرانی 
نیز از نکات قابل توجه است. از سال ۲008 تحریم ها تشدید شد 
و نقل و انتقالات U- TURNE نیز رفع شد که همه اینها گواه بر 

ساختگی و جعلی بودن پیامها است.
وی به مرحله ابلاغ و تأیید اعتبار اسنادی اشاره و تصریح کرد: 
 HK به شرکت FIIB ابلاغ و تأیید اعتبار اسنادی علی الظاهر توسط
صورت گرفته است و این بانک همان بانکی است که به عنوان تأیید 
کننده اعتبار در قرارداد به آن اشاره شده بود و این بانک اجازه دریافت 
سپرده و افتتاح آن را طبق قوانین نداشته است مجوز آن در سال 

۲014 باطل شد.
 این کارشناس امور بانکی حاضر در دادگاه ادامه داد: در مرحله 
ابلاغ و تأیید اعتبار اسنادی عنوان گیرنده مشخص نیست و به اعتبار 
اسنادی SCT دوبی و نه تهران اشاره نشده است و همچنین مبلغ ذکر 

نشده است که اینها همه قابل تامل است.
وی در خصوص مرحله ارائه و معامله اسناد این LC ها گفت: 5 
فقره تلکس اینویس از سوی شرکت HK ارائه می شود. در این مرحله 
بیش از 1 میلیون بشکه نفت خام سبک و سنگین در قالب سه نفت 

کش به ایشان تحویل داده می شود.
 FIIB وی با بیان اینکه سررسید پرداختها همگی قبل از تحریم
و 1۶و  و ۲01۲/8/1۶  پرداختها 15  است، گفت: سررسید  بوده 
۲01۲/11/15 و تاریخ بستانکارشدن حساب HK  1۶ و ۲01۲/8/15 

و ۲013/1/30 و قبل از تحریم ها بوده است.
 HK این کارشناس افزود: جریمه دیرکرد محاسبه و به حساب
منظور شده است و این در حالی است که جزء شرایط قرارداد و 
اعتبار اسنادی بوده است علاوه بر این به جز یک مورد اسناد محل 

هم دیده نشود.
وی با بیان اینکه اسنادی وجود دارد که دیده می شود نفت 
تحویل داده شده است، گفت: بارنامه های نفت خام دیده شده است 
و این درحالی است که متهم مدعی بود نفتی را تحویل نگرفته است.

 FIIB کارشناس بانک مرکزی با اشاره به رفتار غیر حرفه ای بانک
اظهار داشت: برداشت کارمزد بانکی )4.5 میلیون دلار( از حساب 
HK برخلاف شرایط اعتبار اسنادی کسر مبلغ سیاهه تجاری به دلیل 
کسری تخلیه از جمله رفتارهای غیر حرفه ای است که یک بانک 

می تواند داشته باشد.
 قاضی صلواتی خطاب به کارشناس بانک مرکزی سوال کرد که  

سیاهه ها چرا مستقیم به HK داده نشده است؟
را بین  اقدامات صوری  بانک مرکزی گفت: متهم  کارشناس 
مجموعه های خود در این خصوص انجام داده و حساب SCT را علی 
الظاهر بدهکار کرده است، در اسناد بانکهای مالزی چیزی به اسم 
cash desk وجود ندارد و این برخلاف گفته زنجانی است و سپس 
cash desk را بستانکار می کند و سپس جای بدهکار و بستانکار را 
تغییر می دهد.  وی اظهار داشت: ماهیت حساب cash desk  برای 

ما مشخص نشده است.

کدام نمایندگان در انتخابات 94 نامزد نخواهند شد؟

غایبان احتمالی مجلس دهم
انتخابات دهمین دوره مجلس با موافقت شورای نگهبان 7 اسفند سال جاری برگزار می 

شود و زمان ثبت نام نامزدها از ۲8 آذر ماه به مدت یک هفته آغاز خواهد شد.
با نزدیک شدن به روزهای انتخابات، تلاش نامزدها برای جلب آرای مردم نیز جدی 
تر شده و هر روز خبرهای بسیاری در راهروهای مجلس درباره انتخابات آتی شنیده می 
شود. اما در این میان بعضی از نمایندگان خانه ملت در سخنرانی ها و مصاحبه های شان 
با صراحت و یا تلویحا موضوع انصراف و عدم  کاندیداتوری خود در انتخابات مجلس آینده 

را مطرح کرده اند.
خروج قانونی دو نماینده از گردونه رقابت ها

سیدعلیرضا مرندی، نماینده مردم تهران با 7۶ سال و محمد رضا آشتیانی عراقی 
نماینده مردم قم نیز با 75 سال سن، به دلیل کهولت سن و منع قانونی در این زمینه، 
نمی توانند کاندیدای انتخابات مجلس دهم شوند. بر اساس قانون انتخابات، حداکثر سن 
کاندیداتوری برای انتخابات مجلس 75 سال است و نمایندگان مجلس نهم، ۲۲ مهر ماه 
امسال در جریان بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات با حذف حداکثر 75 سال سن برای 

نامزدی در انتخابات مجلس مخالفت کردند.
مجلسی هایی که به خبرگان می روند

البته آشتیانی قرار است در انتخابات مجلس خبرگان شرکت کند و در فهرست مورد 
حمایت جامعه مدرسین حوزه علمیه قم قرار گیرد؛ همچنان که غلامرضا مصباحی مقدم، 
نماینده مردم تهران و عضو جامعه روحانیت مبارز چنین قصدی دارد. او پیش از این با 
حضور در کافه خبر گفته بود که قصد نامزدي در انتخابات خبرگان را دارد اما درباره نامزدي 
در انتخابات مجلس هنوز مردد است و تصمیمي نگرفته است. برخي گمانه  هاي رسانه 
اي هم از احتمال نامزدي وي از حوزه انتخابیه خراسان براي انتخابات مجلس خبرگان 

حکایت دارند.
از مرتضی آقا تهرانی، نماینده مردم تهران که دبیر کلی جبهه پایداری را برعهده دارد نیز 

به عنوان یکی از نامزدهای مجلس خبرگان نام برده می شود.
پولی که اگر اثبات شود...

بعد از افشای ماجرای پرداخت پول از سوی محمدرضا رحیمی، معاون اول دولت 
احمدی نژاد -که اکنون به دلیل فساد مالی در زندان به سر می برد- به 170 نماینده 
دوره های هفتم مجلس برای شرکت در انتخابات دوره بعدی، حساسیت ها به نمایندگانی 
که این پول ها را دریافت کرده اند بیشتر شد. به خصوص این که اعلام شد این پرداخت ها در 
آستانه انتخابات مجلس نهم نیز انجام شده است. برخی نمایندگان به طور جدی از هیات 
رئیسه مجلس و نیز قوه قضاییه خواهان پیگیری ماجرا و افشای نام نمایندگان دریافت کننده 
پول شدند. سخنگوی شورای نگهبان نیز پیشتر در یکی از نشست های خبری خود اعلام 
کرده بود که در صورت تصمیم گیری مراجع ذی صلاح درباره این موضوع، شاید آن را در 
تایید صلاحیت ها مدنظر قرار دهند.  در این صورت شاهد حضور یک سوم از نمایندگان 

فعلی در مجلس دهم نخواهیم بود.
اظهارنظر چند ماه پیش  محمد اشرفی اصفهانی رئیس هیات بدوی رسیدگی به 
تخلفات اداری دولت یازدهم و اعلام این که دو نماینده فعلی مجلس درباره مسائلی در 
دوران مسئولیت پیش از نمایندگی در دولت احمدی نژاد، به پنج و ده سال محرومیت 
از خدمات دولتی محکوم شده اند نیز جنجال  آفرین شد. رییس هیات بدوی رسیدگی به 
تخلفات اداری گفته بود که وقتی دوره نمایندگی آنها تمام شد، طبق قانون به دلیل تخلفاتی 
که داشته اند، نمی توانند در پست های کلیدی کشور قرار بگیرند. حتی نمی توانند دیگر 

نماینده شوند.
نماینده پایداری زیر حرفش زد!

یک نماینده جنجالی منتسب به جبهه پایداری نیز ابتدا گفت که دیگر کاندیدا نخواهد 
شد و این آخرین دوري است که ساکن خانه ملت است. اما جالب این جاست که او در 
همان روز زیر حرف خود زده و پس از آنکه یکی از خبرنگاران به وی گفت »شما در 
صحبت هایتان بیان کردید کاندیدا نمی شوید«؛ او پاسخ داد: من نگفتم که کاندیدا نمی شوم 
و اگر گفتم هم سهو لسان بوده است! او افزود: گفتم آخر دوره است، الان احتیاج به رای 
کسی ندارم اما یکی از ضوابطی که در تصمیماتم تاثیر دارد کوری چشم کسانی است که 
مخالف نظام هستند، اگر ببینم که به کوری چشم آنان باید نامزد شوم، این کار را می کنم!

نمایندگانی که نمی خواهند باشند
در همین حال؛ حسن تامینی نماینده مردم رشت در مجلس نهم، در مراسم تجلیل از 
ورزشکاران مدال آور گیلانی در عرصه بین الملل گفت که برای دوره آینده انتخابات مجلس، 
نامزد نمي شود و تصریح کرد: به دنبال انجام قول هایی که به مردم دادم، خواهم بود. تامینی 

یادآور شد: تصمیمم براي انصراف از نمایندگی دوره آینده مجلس، سیاسی نیست.
احتمالی نامزذ نشدن به دلیل بیماری و بازنشستگی

احمد توکلی نیز سوم آبان ماه امسال در گفتگویی که با روزنامه شرق داشت، در لابه 
لای صحبت های خود به بیماریش اشاره کرد و گفت: من تحرک سابق را ندارم و به دلیل 
وضعیت بیماری ام تقریبا در جلسات حزبی شرکتی ندارم، چون به اعصابم فشار وارد می کند 
و ترجیح می دهم قدرتم را مستقیم تر صرف مردم کنم. در واقع دیگر در آستانه دوران 

بازنشستگی هستم.
در راهروهاي مجلس شنیده شده که الیاس نادران دیگر نماینده تهران که از ژنرال  هاي 
اقتصادي مجلس به شمار مي رود نیز مي خواهد از نمایندگي مجلس استعفا داده و به امور 
دانشگاهي و تعلیم و تربیت دانشجویان بپردازد. او این روزها حضور رسانه ای کمتری دارد 

و در مجلس نیز از تذکرهای انتقادی او خبری نیست. 
یکی از کسانی که به صورت تلویحی در میان یکی از گفتگوهای خود در جمع 
خبرنگاران گفته بود که تمایلی برای کاندیدا شدن ندارد کسی نیست جز کاظم جلالی، 
نماینده مردم شاهرود و رئیس فرکسیون رهروان ولایت. جلالی که ششم مرداد سال جاری 
پس از هتاکی چند نماینده به رئیس مجلس در میان خبرنگاران حاضر شد و با انتقاد از 
چند نماینده طیف پایداری گفت: متاسفانه برخی از دوستانی که دم از ولایت می زنند، به 
آنچه که رهبری مطرح می کنند، توجه نکرده و هر روز به هر بهانه رئیس مجلس را تخطئه 
می کنند.این که کار درستي نیست.بنده نیاز ویژه اي به کسي ندارم و از روز اول گفته ام که 
همین چهار دوره هم که نماینده بوده ام کافي است. الان هم خیلي علاقه مند نیستیم که 

در مجلس بعد حضور داشته باشیم.  
البته غلامعلی حداد عادل، رئیس فراکسیون اصولگرایان مجلس نهم که سابقه ریاست 
مجلس هفتم را نیز در کارنامه پارلمانی خود دارد گفته است که هنوز برای نامزدی در 
انتخابات مجلس دهم به نتیجه نرسیده است. این گفته شاید بدین معنا باشد که او به دنبال 
حضور تاثیرگذارتر در فرهنگستان زبان و ادب فارسی و شورای عالی انقلاب فرهنگی است 

تا اینکه در مجلس حضور داشته باشد.
نمایندگان مشهد مردد برای نامزدی در انتخابات

چندی پیش، سید هاشم بنی هاشمی، نماینده مشهد در مجلس در پاسخ به این سئوال 
که آیا در انتخابات مجلس دهم کاندیدا می شوید، اظهار کرده بود: در مشهد قحط الرجال 
نیست. بنا نیست یک نفر بیاید و نماینده شود و هر دوره با حضورش مانع حضور دیگر 

چهره های توانمند و تاثیرگذار شود لذا در این دوره بنای حضور ندارم.
هم چنین، حجت الاسلام نصرالله پژمانفر در پاسخ به سوالی درخصوص نامزدی در 
انتخابات مجلس دهم گفته بود: ورودم به صحنه انتخابات بر مبنای سنجش شرایط است. 
چنانچه در میان کاندیداها و کسانی که قصد ورود به انتخابات را دارند، اصلحی ببینم دیگر 
نیاز به حضور خود نخواهم دید، چرا که صحنه مجلس، صحنه حضور افرادی اصلح است و 

باید به دیگران فرصت حضور داد.
با این حال باید تا روز ثبت نام نامزدها یعنی ۲8 آذر صبر کرد و دید کدام یک از 
نمایندگان فعلی برای حضور در رقابت های انتخاباتی مجلس دهم نام نویسی کرده و 
کدام یک از نمایندگان بار مسئولیت خطیر نمایندگی مردم را به زمین گذارده و به جمع 

نمایندگان ادوار مجلس می پیوندند.

سعودی ها به شدت از اوباما خشمگینند

این روزها ایران تمام فکر و ذکر عربستان شده
اسد الشامان، از موسسه مطالعات دیپلماتیک سعودی معتقد است اوباما هم از لحاظ 

اخلاقی و هم راهبردی در دچار اشتباه شده است.
ایران که در بسیاری از مسائل منطقه ای حضور دارد، چالش بزرگی برای عربستان 
سعودی محسوب می شود. اما اینکه ایران به تمام فکر و ذکر عربستان تبدیل شده، موجب 
شده است توجه آن از دیگر موضوعات مهمی که خیلی داخلی تر هستند، منحرف شود. 
تروریست های داعش جدی ترین تهدید برای عربستان محسوب می شوند. در یک سال 
گذشته افراد وابسته به این گروه تروریستی مسئولیت حملاتی را که در استان شرقی 
عربستان، جایی که بیشتر شیعیان این کشور ساکن هستند، به عهده گرفته است. بیشتر 
قربانیان این حملات شیعیان بودند که کشته شدن آنها به تنش های فرقه ای در عربستان 

دامن زد.
نویسنده در ادامه نوشته است: ماه پیش به منطقه سفر کردم، کمی پس از آن که یک 
مرد مسلح مرتبط با داعش پنج نفر را در شهر سیهات کشت. روز چهارشنبه در همان شهر 
یک مرد مسلح دو نفر از نیروهای امنیتی سعودی را به قتل رساند. بسیاری از ساکنان شیعه 
که از دولت دور هستند، دچار وحشت شده اند. یک خبرنگار سعودی گفت: آنها احساس 
می کنند به خاطر اعتقاداتشان هدف قرار گرفته اند. در نسخه وهابی اسلام در عربستان که 
پایه های دولت محافظه کار و جامعه بر آن بنا شده است، شیعیان کافر شناخته می شوند 

و تبلیغات ضد شیعی بسیار رایج است.
دولت تلاش چندانی برای کاهش تنش ها انجام نداده است. در واکنش به این حملات، 
شیعیان خواستار اجرای قانونی ضد آنچه که آن را نژاد پرستی توصیف می کنند، شدند. اما 
شورای مشورتی، یک نهاد مشاوره ای که اعضای آن را پادشاه منصوب می کند، حتی اجازه 

نداد این درخواست مورد بحث قرار گیرد.
در زمینه مبارزه با تروریسم، واشنگتن به شاهزاده محمد بن نایف نمره خوبی می دهد 
اما بسیاری از مردم سعودی در اوج بی عدالتی سرکوب و به طور ظالمانه ای مجازات شده 
اند. به عنوان مثال علی محمد النمر به خاطر شرکت در یک اعتراض ضد دولتی در سال 

۲01۲ زمانی که تنها 17 سال داشت، به اعدام محکوم شده است.

نکته

ویژه

آیت الله هاشمی:

اتمام به موقع جنگ، بهترین کار در طول عمرم بود

ادعای طلب 10 میلیاردی متهم نفتی از وزارت نفت :

بابک زنجانی طلبکار شد!

غلامعلی رجایی نوشت: چندین روز پیش، سومین مصاحبه 
اختصاصی ام را با آیت الله هاشمی انجام دادم که ازساعت یازده 
ونیم آغاز و تا مدتی پس ازاذان ظهرطول کشید.قبلا دومصاحبه 
دیگرهم با ایشان انجام داده ام که  توسط  روابط عمومی مجمع 

تشخیص پیاده وتنظیم شده اند.
رجایی در وبلاگ خود آورده است: بنا دارم با موافقت ایشان 
مجموع این چند مصاحبه که درجهت آشنایی هرچه بیشترجامعه 
با  وبخصوص نسل جوان ودانشگاهی وطلاب جوان جامعه ما 
مقاطع مهم زندگی شخصی و مبارزاتی آیت الله هاشمی است در 
یک مجموعه درکناردومصاحبه دیگر - درباره نوجوانی  وجنگ- 

منتشر شوند .
نوع سوالهای من دراین مصاحبه ها ازآیت الله بسیار صریح وبی 
پرده و متفاوت از سایر مصاحبه هایی بود که بعضا با ایشان انجام 
شده است.آیت الله با صبروحوصله به همه سوالات من جوابهای 

خوب وکاملی دادند.
امروز وقتی از ایشان سوال کردم ازمیان کارهایی که دراین 
هشتاد سال کرده اید ازکدام یک خوشحال ترهستید - و بعضی 
اقدامات بسیارمهم از جمله ختم هوشمندانه جنگ و تاسیس 
دانشگاه آزاد اسلامی و... را نام بردم ،گفتند: ازاتمام به موقع جنگ 
که باعث شد عده ای از مردم ایران جانشان محفوظ بماند. من 
هم به ایشان عرض کردم اتمام جنگ حتی به نفع عراقیها هم شد 

وجان خیلی ازآنها را هم  نجات داد .تایید کردند وگفتند همین 
طوراست چون تلفات آنها درجنگ بیشترازما بود.

از آیت الله پرسیدم اگرخدا روز قیامت به شما بگوید چه چیزی 
را برای ما آورده ای، چه پاسخی خواهید داد؟مکثی کردند و 
گفتند: فکرمی کنم کارتفسیرقرآن که از دوران زندان شروع کردم 
و فرهنگ راهنمای قرآن که کارجامع وکم نظیری برای محققین 

علوم ومعارف قرآنی است!
آیت الله درتوضیح اقدامات خود دردوران بازسازی نکته جالبی 
گفتند که وقتی در دولت من بحث مترو مطرح شد وقصد داشتیم 
کار را شروع کنیم عده ای با آن مخالفت کردند وگفتند مترو یک 
اقدام اشرافی ولوکس است!بعد باخنده گفتند آقای ....- که من 
نامش را نمی برم-  که او هم با این کار موافق نبود وقتی درقم به 
ایشان کار را توضیح دادیم گفتند این همه خاک را که درکندن 

تونل مترو بر می دارید، می خواهید کجا بریزید!!؟
چقدربعضی  اندیشیدم  خود  با  گفت  الله  آیت  که  را  این 
با مردم زمان خود فاصله دارند  ازشخصیت های بزرگ تاریخ 

ودرک نمی شوند.
آخرین سوالی که از ایشان کردم این بود که فکر می کنید 
تاریخ درباره شما چه قضاوتی می کند؟مکث کوتاهی کردند وپاسخ 
زیبایی دادند که انشاء الله درمجموعه ای که منتشرخواهدشد 

ملاحظه خواهید کرد!



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.com172 تهذيب الأحكام : ج ۳ ص 7۶ ح 2۳۴؛ دنيا و آخرت از نگاه قرآن و حديث: ج 1 ص

امام باقر )ع( :

صاحب امتياز و مديرمسئول: حيدر ضيغمی
قائم مقام مديرمسئول و سردبير: حسين عبداللهی

تلفن: ۳290۳209 - ۳290۶1۶0 صندوق پستی: ۳7185/۴۴95 
نشانی: قم، ۴5متری صدوق، بين کوچه 28 و بانک صادرات، پلاک ۴2۶ 

اذان صبح:5/20 طلوع آفتاب:6/46 اذان ظهر:11/52 اذان مغرب: 17/17

ان
يح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 ۶5

۶0
79

17

بار خدايا! روزى حلالى نصيبم كن 
كه در حدّ كفايت من باشد و رزقى كه مرا به 

سركشى بكشاند، روزى ام مكن و به فقرى گرفتارم 
مساز كه باعث رنج و سختى من گردد.
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اخبار
معاون امور عمرانی استانداری قم عنوان کرد:

بهترین مکان یابی برای موزه 
دفاع مقدس در قم انجام شده است

معاون امور عمرانی استانداری قم با تاکید بر ضرورت حفظ آثار شهدا گفت: 
یکی از بهترین مکان یابی ها در قم برای موزه انقلاب و دفاع مقدس انجام شده 

است.

محسن بهشتی در دیدار احمد حسینی مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس استان که در محل استانداری قم صورت گرفت، طی سخنانی ابراز 
داشت: فهرستی از اتفاقات مهم در طول هشت سال دفاع مقدس رخ داده که 

بعضا فقط در کتابهای تاریخی ثبت شده است.
وی با اشاره به رزم و حماسه همرزمان شهیدش در دوران دفاع مقدس افزود: 
در آن زمان وقوع این حماسه ها برای کسانی که در متن نبرد بودند، شاید به 
طور کامل مورد توجه قرار نمی گرفت اما امروز وظیفه همگانی است که در زمینه 
حفظ آثار شهدا و شرح حماسه ایثارگران اسلام و ترویج و ماندگاری آن در تاریخ 

کشور، با جدیت بیشتری وارد شوند.
معاون امور عمرانی استانداری قم با بیان اینکه کل کشور درگیر موضوع جنگ 
تحمیلی بودند، تاکید کرد: وسعت حماسه های دفاع مقدس به گونه ای است 
که شرح آن در قالب کتاب و مجله و ...نمی گنجد و باید تلاش کنیم حتی 
المقدور شاخصه ها و سرخط های کلی آن دوران به عنوان برگ زرینی در تاریخ، 
به درستی صیانت روایت و منتقل شود؛ در این راستا لازم است زوایای حضور 
رزمندگان اسلام در خط مقدم و عموم مردم در پشت جبهه و کل اقداماتی که در 
این راستا صورت گرفته مدون و ثبت و ضبط گردد و به نسل جدید منتقل شود.

این پیشکسوت دفاع مقدس پیروی از راه و مرام شهیدان را تلاش در انتقال 
پیام آنان و خدمت به جامعه دانست و عنوان کرد: باید در عمل پیرو شهیدان 

باشیم به طوریکه شهدا از عملکرد ما راضی باشند.
رئیس کارگروه فنی مهندسی مرکز فرهنگی )موزه( انقلاب و دفاع مقدس در 
ادامه با اشاره به مراحل اجرایی ساخت موزه در قم خاطرنشان ساخت: بهترین 
مکان یابی برای ساخت موزه در قم صورت گرفته و با تکمیل و آغاز به کار آن 
و همت دستگاه های ذیربط می توان بخشی از عظمت دوران حماسه و ایثار را 
مجسم کرد.  بهشتی همچنین بر تشکیل کارگروه فنی مهندسی موزه در محل 
احداث و پیگیری ساخت کیفی تر و سریعتر آن و همچنین بازدید از مراحل 

تکمیل مرکز فرهنگی شهدای گمنام کوه خضر نبی)ع( تاکید کرد.
پیش بینی احداث مرکز فرهنگی ورزشی در محوطه سازی موزه 

حسینی مدیر کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس نیز در این دیدار، 
با ارائه گزارشی از اقدامات صورت گرفته در استان در راستای ماموریت های این 
اداره کل و ترویج فرهنگ دفاع مقدس، ابراز کرد: بنیاد حفظ آثار زیر نظر ستاد 
کل نیروهای مسلح و به صورت هیئت امنایی متشکل از چندین وزیر و مقامات 
کشوری و لشکری اداره می شود و در استان ها نیز، مقام استاندار ریاست هیئت 
امنا را بر عهده دارد. دبیر هیئت امناء مرکز فرهنگی انقلاب و دفاع مقدس روند 
احداث موزه از محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری را تشریح کرد و گفت: 
این مرکز به گونه ای طراحی شده که همه نیازمندی ها و ذائقه های مخاطبان، 
مراجعان، پژوهشگران و زائران و مجاوران حرم کریمه اهل بیت)س( و مسجد 
مقدس جمکران را در بر می گیرد و لذا در طرح جامع محوطه سازی آن، مرکز 
فرهنگی ورزشی و ... پیش بینی شده است. در این جلسه که رضا عموزاده معاون 
فنی و مهندسی سپاه استان قم نیز حضور داشت، تفاهمنامه فیمابین وزارت 
کشور و بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با تاکید بر ساخت موزه به 

معاون امور عمرانی استانداری قم تقدیم شد.

مدیرکل بهزیستی استان خبر داد: 

ایجاد 11 پایگاه خدمات اجتماعی 
در مناطق محروم استان قم 

 مدیرکل بهزیستی استان قم با بیان اینکه آسیب های اجتماعی بسیاری در 
محله های حاشیه نشین گریبان گیر اهالی شده است، گفت: 11 پایگاه خدمات 

اجتماعی در مناطق محروم استان قم ایجاد شده است. 
رضا سلیقه در رابطه بامشکلات و معضلات منطقه حاشیه ای استان قم، اظهار 
داشت: با توجه به اظهارات اهالی محله کمبود مراکز فرهنگی و آموزشی مهم ترین 
مشکل این مناطق به شمار می رود چه بسا وجود چنین مراکزی به رشد فرهنگ 
و ارتقاء آگاهی افراد کمک بسزایی کند که امروز در نبود این مراکز آسیب های 

بسیاری گریبانگیر این محلات شده است.
مدیر کل بهزیستی استان قم با بیان اینکه اعتیاد فراگیر دومین مشکل محلات 
حاشیه نشین است، افزود: معضل اعتیاد و مواد مخدر با با فراگیری ۶7.5 درصدی 
در این مناطق دومین مشکل این مناطق است که برای ساکنان این مناطق بسیار 

رنج آور و غیرقابل تحمل شده است.
وی خاطرنشان کرد: معاونت پیشگیری بهزیستی در این حوزه ورود کرده 
است و در قالب برنامه اجرای طرح اجتماع محور اعتیاد در این محلات علاوه 
بر آشنایی ساکنان این محلات با انواع مواد مخدر سنتی و صنعتی، راهکارهای 

پیشگیرانه آن هم آموزش داده می شود.
مدیرکل بهزیستی استان قم با بیان اینکه در رابطه با مشکلات بهداشتی این 
مناطق هم باید مسئولان بهداشت استان قم تدابیر خاصی را اتخاذ کنند، تاکید 
کرد: فرهنگ بهداشت چنین مناطقی باید ارتقاء یابد و برای این منظور وجود 
مراکز بهداشتی در این مناطق و آموزش اهالی در حوزه بهداشت و نظارت بیشتر 

شهرداری بر مناطق غیربهداشتی محله می تواند کمک کننده باشد.
سلیقه با اشاره به اینکه 31 درصد افراد این محلات به شغلی فصلی و ناپایدار 
و کم  درآمد مانند کارگری فعالیت دارند، افزود: کمبود امکانات رفاهی، تفریحی، 
عدم وجود فضاهای سبز، امکانات ورزشی، تسهیلات و خدمات شهری از دیگر 

مشکلات منطقه می باشد که توجه ویژه مسئولان را طلب می کند.

طی 6 ماه نخست سال جاری صورت گرفت:

جریمه ۲0 میلیاردی 
واحد های صنفی متخلف در قم

معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم اینکه 
ارزش ریالی تخلفات ۲0 میلیارد و ۶01 میلیون و 313 هزار ریال بوده است 
گفت: طی ۶ ماه نخست سال جاری ۶3 هزار و 797 مورد بازرسی در قم انجام 

شده که از این تعداد 7 هزار و 848 مورد پرونده تخلف تشکیل شده است.
احمدرضا سمیعی نصب، با اشاره به حوزه های نظارت سازمان صنعت، معدن 
و تجارت گفت: نظارت این سازمان شامل، واحدهای تولیدی و صنعتی، شرکت ها 
و واحدهای صنعتی می شود ولی نظارت بر واحدهای صنعتی به دلیل اینکه مردم 

سر و کار دارند بیشتر از سایر واحدها است.
وی با بیان اینکه نزدیک به 30 هزار واحد صنفی و بیش از ۲ هزار واحد 
تولیدی و صنعتی در قم وجود دارد، به اولویت های این سازمان در نظارت ها اشاره 
کرد و گفت: اولویت اول بازرسی و رسیدگی به گزارش ها و شکایات مردمی است.

 معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت قم ادامه داد: اولویت 
دوم در بازرسی توجه به کالا و خدماتی است که در سبد خانوار اولویت دارد مانند 
بحث آرد و نان، کالاهای اساسی، فرآورده های لبنی و پروتئینی که نظارت ها بر 
این نوع کالاها بیشتر است. وی نظارت بر توزیع و قیمت میوه و تره بار را از دیگر 
اولویت ها عنوان و بیان داشت: بازرسان از ابتدای صبح در محل میدان تره و بار 
حاضر شده و قیمت ها را در محل توزیع بررسی می کنند. سمیعی نصب در ادامه 
به بازرسی ها و تخلفات انجام شده اشاره و ابراز کرد: طی ۶ ماه ابتدای سال جاری، 
۶3 هزار و 797 مورد بازرسی انجام شده که از این تعداد 7 هزار و 848 مورد 

پرونده تخلف در قالب 8 هزار و 544 تخلف تشکیل شده است. 
وی ادامه داد: عدم درج قیمت با ۲ هزار و 807 مورد، گران فروشی با ۲ هزار و 
340 مورد، عدم رعایت ضوابط و دستوالعمل های بهداشتی با 77۲ مورد، کالای 
قاچاق با 113 مورد و عرضه خارج از شبکه آرد با 13۲ مورد بیشترین تخلفات را 
به خود اختصاص داده اند. مدیر بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم ارزش ریالی تخلفات را ۲0 میلیارد و ۶01 میلیون و 313 هزار ریال عنوان و 
بیان کرد: تعداد بازرسی های انجام شده از نانوایی ها نیز طی ۶ ماه اول سال هفت 
هزار و 143 مورد بوده که هزار و 77 پرونده به ارزش یک میلیارد و ۶13 میلیون 

و 147 هزار ریال تشکیل شد.

تائید حرکت  غیرقانونی برهم زنندگان همایش اصلاح طلبان
گفته می شود: روز پنج شنبه هفته گذشته، شورای هماهنگی اصلاح طلبان در شهر ورامین همایشی 
را برگزار کرد که این همایش با تجمع برخی به تشنج کشیده شد. برخی اخبار حاکی از آن است که 
سیدحسین نقوی حسینی، نماینده این شهر، این جمع را راهبری کرده است. او که به صراحت، حرکت  
غیرقانونی برهم زنندگان همایش اصلاح طلبان را تأیید می کند و تأکید دارد که »تا زمانی که فتنه گران 
هستند این رفتارها ادامه می یابد«. نماینده ورامین هدف از حضور خود در میان تجمع کنندگان را بآرام 

کردن آنان معرفی می کند . 

نخستین واکنش به مصاحبه شجونی
گفته می شود: عضو موسس مجمع روحانیون مبارز اظهارات حجت الاسلام شجونی در مورد مخالفت 
امام)ره( با مجمع روحانیون مبارز را کذب محض خواند و گفت: حضرت امام)ره(همان مبلغی را به مجمع 
روحانیون پرداخت کرد که به جامعه روحانیت مبارز پرداخت می کرد. حجت الاسلام علی اکبر آشتیانی با 
ابراز تاسف از تحریف،  اظهار کرد: اینگونه اظهار نظرها و روایت ناصحیح از امام خمینی اقدامی است که برخی 
در آستانه انتخابات انجام می دهند. عضو مجمع روحانیون مبارز با تاکید براینکه گفته های آقای شجونی 
درباره مجمع روحانیون دروغ محض است، ادامه داد: آقای شجونی هرجایی می رود و هرچه که بر دهانش 

می آید را بر زبان می آورد.

گاف های سرپرست سابق استانداری قم در مراسم معارفه اش
گفته می شود: فریدون همتی استاندارجدید قزوین که سابقه سرپرستی یکماهه استانداری قم در 
تیرماه امسال رادارد روز گذشته در مراسم معارفه خود دو بار سهوا بجای قزوین از قم نام برد یکبار گفت: 
خوشحالم که امروز در جمع مردم خوب استان قم هستم که همه حضار خندیدند. وی در بخش دیگری 
از سخنان هم گفت: امروز همش داشتم به شما مردم خوب استان قم فکر می کردم که باز هم همه 
حضار خندیدند. این بار که خودش هم شاکی شده بود برگشت و گفت: مثل اینکه من باید بروم همون 
قم استاندار بشم. همچنین در اقدامی جالب و کم سابقه، فرزند فریدون همتی پس از معارفه پدر خود به 
عنوان استاندار قزوین، با دسته گل بروی سن رفت و آنرا به نشانه احترام تقدیم پدر خود کرد که این حرکت 

تشویق طولانی و ممتد حاضرین در مراسم را در پی داشت.

تکذیب شایعه گروگان گیری در بازار موبایل تهران
گفته می شود: مرکز اطلاع رسانی پلیس تهران بزرگ شایعه منتشر شده در فضای مجازی مبنی 
بر گروگان گیری در بازار موبایل تهران را تکذیب کرد. گفتنی است از عصر روز شنبه شایعه ای مبنی بر 
گروگان گیری در بازار موبایل تهران به همراه چند تصویر از برخورد ماموران ناجا با متخلفان ،منتشر شد. در 
این شایعه آمده بود؛ این گروگانگیری با ۲7 کشته پایان یافته و همه گروگان گیران کشته شده اند.  بررسی 
ها نشان می دهد هر کدام از عکس های منتشر شده مربوط به رویدادهای متفاوت  بوده است ،در بین 
عکس ها تصاویری از مانور پلیس در اهواز و یاسوج نیز وجود دارند. یکی از عکس ها مربوط است به حادثه 

گروگانگیری در بانک انصار  که در آذرماه سال 9۲ در شهر شوش اتفاق افتاده بود.

دستور داعش به اعضایش در انگلیس
گفته می شود: یک روزنامه انگلیسی نوشت گروه تروریستی داعش به عوامل خود در انگلیس دستور 
داده است رفتن به سوریه را فراموش کنند ، در انگلیس بمانند و منتظر دستور حمله باشند. بخش 
تحقیقات روزنامه دیلی میل پیام هایی را مشاهده کرده که طی دو هفته گذشته برای فردی تندرو در 
انگلیس ارسال شده است. در این پیام ها از او درخواست شده است جنگجویایی را برای انجام دادن حملات 
تروریستی در انگلیس آماده کند. در این پیام ها همچنین از افراطیون مستقر در انگلیس سوال شده است 
که چه مقدار مهمات و تسلیحات در اختیار دارند. از آنها درخواست شده است از طریق اینترنت با داعش 

در تماس باشند و منتظر دستورات بعدی درمورد زمان و مکان حملات باشند.

اصلاح طلبان مظلوم نمایی می کنند!
گفته می شود: دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: واکنش  روزنامه های دوم خردادی حکایت 
از کلید زدن یک پروژه دارد. از این نوع پروژه ها در ایام انتخابات طی سه دهه گذشته همواره برای 
مظلوم نمایی یک طرف رقابت تدارک دیده می شد. وی در مورد آن چه »ادعای رسانه های اصلاح طلب 
در خصوص بر هم زدن گردهمایی اصلاح طلبان در قرچک ورامین« خواند، گفت: تیتر ها و واکنش های 
روزنامه های دوم خردادی حکایت از کلید زدن یک پروژه دارد. از این نوع پروژه ها در ایام انتخابات 
طی سه دهه گذشته همواره برای مظلوم نمایی یک طرف رقابت تدارک دیده می شد. اصولگرایان باید 
هوشیار باشند و در دام طراحی های اتاق فکر اصلاح طلبان برای مشوه کردن فضای رقابت نیفتند. از 
سوی دیگر دولت هم باید مراقبت کند تا کسانی که مقدمات فتنه 88 را تدارک دیدند در انتخابات 

آتی مسئله ساز نشوند.

آخرین مهلت متقاضیان اربعین برای ثبت نام
گفته می شود: مدیرکل عتبات سازمان حج و زیارت گفت: متقاضیان زیارت اربعین فقط تا سوم آذر 
فرصت دارند تا در سامانه سماح ثبت نام کنند. محسن نظافتی گفت: بر اساس مصوبه جلسه ستاد مرکزی 
ساماندهی اربعین که روز شنبه با حضور وزیر کشور در محل وزارت کشور برگزار شد، آخرین مهلت ثبت 
نام مشتاقان زیارت اربعین در سامانه سماح ساعت 1۶ روز سه شنبه سوم آذر 94 اعلام شد. وی در این 
خصوص افزود: مشتاقان زیارت اربعین که تا زمان یاد شده در سامانه سماح ثبت نام کرده باشند، لازم 
است حداکثر تا ساعت 14 روز پنجشنبه پنجم آذر مدارک خود را به دفاتر خدمات زیارتی که در سامانه 
سماح انتخاب کرده اند تحویل دهند. مدیرکل عتبات سازمان حج و زیارت یادآور شد: نام نویسی مشتاقان 
زیارت اربعین در سامانه سماح به نشانی http://samah.haj.ir از ابتدای شهریور امسال آغاز شده است و تا 

3 آذر ادامه خواهد داشت.

هشدار به زائران ایرانی: به هیچ وجه سوار خودروهای شخصی نشوید
گفته می شود: سرتیپ العبودی در دیدار با محمد نظارت مدیر پایانه مرزی شلمچه گفت:امکانات 
لازم برای انتقال زائران از مرز بین المللی شلمچه به بصره و دیگر شهرهای عراق فراهم است و با پیش بینی 
خودروهای مسافربری جمعی، این نیاز پاسخ داده می شود. وی با توصیه به زائران کربلا مبنی بر خودداری 
از سوار شدن بر خودروهای مسافربرشخصی گفت: البته تمهیدات لازم برای حمل و نقل مطمئن زائران 
اندیشیده شده است و برای تامین امنیت بیشتر زائران، به آنان توصیه می شود از خودروهای حمل و نقل 
عمومی استفاده کنند. العبودی تاکید کرد: احتمال دارد برخی مسافربرهای شخصی، بخواهند از زائران 
ایرانی سوء استفاده کرده یا مشکلی برای آنان به وجود بیاورند. العبودی با درخواست از مسوولان ایرانی برای 
ارائه نکات ایمنی و امنیتی به زائران از طریق رسانه های جمعی، گفت:هماهنگی های لازم در مرز شلمچه 
به بصره انجام شده است و نیازی نیست که زائران بر خودروهای مسافربر شخصی سوار شوند. کلانتر مرزی 
عراق در شلمچه تصریح کرد: بیم آن می رود، برخی سوء استفاده کنندگان بخواهند از فرصت حضور زائران 
ایرانی در مسیر شلمچه به بصره در راستای اهداف سوء،بهره برداری کنند. در ایام اربعین سال گذشته 580 
هزار زائر از مرز شلمچه برای حضور در آیین های اربعین حسینی تردد کردند و پیش بینی می شود این 

تعداد در سال جاری به بیش از یک میلیون تن افزایش یابد.

56هزارمعلم بدون هرگونه تدریس حقوق می گیرند
گفته می شود:  عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت : دستکم 5۶ 
هزار معلم استخدامی وزارت آموزش و پرورش در کشور بدون انجام یک ساعت تدریس حقوق دریافت 
می کنند. قاسم احمدی لاشکی بی برنامگی مسئولان دوره های گذشته در استخدام نیروهای بومی در 
ادارات و نهادها را علت اصلی بروز چنین مشکلاتی در کشور دانست و افزود : چنین وضعیتی در کشور 
یک آسیب است . وی ادامه داد : به عنوان نمونه در بخش کجور نوشهر عده ای از معلمان غیربومی جذب 
آموزش و پرورش منطقه شده اند و پس از استخدام و مدت کوتاهی فعالیت اقدام به دریافت انتقالی به 

دیگر مناطق استان کرده اند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم تشریح کرد:

جزییات کشف ۲6 کیلو گرم حشیش از خودرو پراید
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان قم از کشف ۲۶ کیلوگرم حشیش در نتیجه 

بازرسي از صندوق عقب یک دستگاه خودرو پراید در این استان خبر داد.
سرهنگ غلام عباس بُلفکه در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت: مأموران مبارزه با مواد 
مخدر فرماندهي انتظامي استان قم با انجام اقدامات اطلاعاتي یکي از قاچاقچیان مواد مخدر را که قصد 

داشت یک محموله مواد مخدر، به استان همجوار قم منتقل کند شناسایي و دستگیر کردند.
به گفته وي با اطلاع از موضوع و در راستاي اجراي دستور از دادستان دادسراي انقلاب قم ضمن 
هماهنگي هاي قضایي و انتظامي، سه اکیپ عملیاتي از عوامل پلیس مبارزه با مواد مخدر استان جهت 

شناسایي و دستگیري سوژه مورد نظر وارد عمل شدند.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان قم افزود: در ادامه مأموران پس از استقرار در 
محل هاي تعیین شده حین کنترل خودروهاي عبوري در یکي از محورهاي مواصلاتي استان یک دستگاه 

خودرو پراید را در این رابطه شناسایي و متوقف کردند.
سرهنگ بلفکه اضافه کرد: دربازرسي از خودرو مذکور بیش از ۲۶ کیلوگرم حشیش در قالب ۲۶ بسته 

یک کیلویي از داخل صندوق عقب کشف شد.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان قم گفت: نهایتاً متهم نیز جهت سیر مراحل 

قانوني تحویل مرجع قضائي استان شد.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم خبرداد:

مجروح شدن سه نفر بر اثر برخورد 
موتورسیکلت با خودرو

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از مجروح شدن سه نفر بر اثر برخورد 
موتورسیکلت با خودرو خبر داد.

مهدی فراهانی با اشاره به حوادث ۲4 ساعت گذشته گفت: برخورد شدید موتورسیکلت با خودرو از 
جمله این حوادث بوده است.

وی در تشریح جزئیات حادثه افزود: این حادثه ساعت 14 و 15 دقیقه دیروز در خیابان ۲0 متری زاد 
روی داد که سه سرنشین موتورسیکلت مجروح شدند.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم ادامه داد: حال مجروحان این حادثه 
وخیم گزارش شده بود که توسط سه دستگاه آمبولانس اورژانس به مراکز درمانی انتقال داده شدند.

فراهانی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به حوادث امروز یکشنبه بروز حادثه شغلی را از جمله 
حوادث امروز عنوان و اضافه کرد: این حادثه شغلی در شهرک صنعتی سلفچگان به وقوع پیوست.

وی به تشریح جزئیات حادثه پرداخت و بیان کرد: در این حادثه دو نفر بر اثر سقوط از ارتفاع دچار 
آسیب های متعدد شدند.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم اعلام کرد: یکی از این افراد بخشی از 
پاشنه پایش قطع و بازویش دچار شکستگی و خونریزی شده و نفر دیگر نیز دچار ترومای اعضای مختلف 

بدن از جمله ستون فقرات، کمر و پا شد.
فراهانی یادآور شد: با توجه به وخامت حال این دو نفر درخواست اورژانس هوایی اعلام و بالگرد اورژانس 

به محل اعزام شده و مجروحان را به بیمارستان شهید بهشتی انتقال داد.

نامحرمانه

حوادث

آیت الله علوي گرگاني از مراجع تقلید 
گفت:خدمت پلیس نسبت به جامعه درباره 
عفاف و حجاب خدمت به همه ملت است 
و این تامین کننده امنیت، عزت و شرافت 

خانواده هاست.
وی  در دیدار فرمانده انتظامي استان قم 
طي سخناني با بیان اینکه در قرآن کریم به 
مسئله تذکر تاکید شده است، افزود:خداوند 
در قرآن مي فرماید این تذکري که علماء مي 
گویند فرقش با تعلم این است که در تعلم 
پرده جهل کنار زده مي شود و انسان مطلبي 
را که نداند به دست مي آورد و به آن علم پیدا 
مي کند. وي اضافه کرد:انسان مرکز نسیان 
است در آیاتي داریم که اگر کسي متذکر 
شده و طرف مقابل آگاه شود معلوم است که 
تذکرش فایده داشته است و خداوند در قرآن 
مي فرماید هرگاه فراموش کردي یادآور کن 
حتي درباره "انشاءالله"مي گوید اگر مطلبي 
را گفتید یادتان رفت انشاء الله بگویید و این 
انشاء الله کلمه خاص خداست هیچ کاري 
نگویید ما فردا انجام مي دهیم مگر اینکه 

حتماً اولش بگویید انشاء الله.
افزود:امام  گرگاني  علوي  الله  آیت 
و  زدید  حرفي  اگر  فرمایند  صادق)ع(مي 
یادتان رفت و انشاء الله نگفتید بعد سخنراني 

یادتان آمد بگویید خدا قبول مي کند.
 این مراجع تقلید  سپس با تاکید بر اینکه 
از مطالبي که تذکرش واجب است  یکي 
مسئله عفاف و حجاب است، افزود: نفس بشر 

مي خواهد همیشه آزاد باشد و اگر جامعه 
یک لحظه رها شود به باد مي رود و انسان 
زیان مي بیند. وي با بیان اینکه دشمنان از 
راه عفاف و حجاب مي خواهند بر ما غالب 
شوند، تصریح کرد:نمونه آن اندلس بود که 

مسلمانان چقدر ضربه خوردند. 
قم   علمیه  حوزه  برجسته  استاد  این   
گفت:بي عفتي یکي از عوامل مهم دشمن 
است که اگر بخواهد یک کشور و جمعیتي را 
به هم بریزد از همین راه است و زن ها را بي 
حجاب مي کند و نباید فریضه امر به معروف 

و نهي از منکر کاهش یابد.
وي افزود:نتیجه اینکه هر کسي فریضه 
را کوچک  منکر  از  نهي  و  معروف  به  امر 
بشمارد زیاد شدن ظلم، تجاوز و بي عفتي 

است و امنیت از بین مي رود.
آیت الله علوي گرگاني گفت:خدمت و 
محبت پلیس نسبت به جامعه درباره عفاف 
و حجاب خدمت به همه ملت است و این 
یعني تامین امنیت و آبروي، عزت و شرافت 
براي خانواده هاست. این مرجع تقلید با بیان 
اینکه بي عفتي مانند روزنه یک کشتي است 
همه غرق مي شوند، تصریح کرد:بایستي جلو 
بي عفتي گرفته شود تا همه با امنیت کامل 

به سعادت برساند.  
 اجازه هنجارشکنی  
به کسی نمی دهیم 

نیز در در  قم  استان  انتظامي  فرمانده 
ابتداي این دیدار در سخناني با بیان اینکه 
کار پلیس سخت و طاقت فرساست فضاي 

جامعه را دیني، انقلابي و اسلامي دانست و 
تاکید کرد:پس از پیروزي شکوهمند انقلاب 
اسلامي همه دستگاه ها از جمله پلیس باید 
آداب، رفتار و عملکردهایش انقلابي، دیني و 
اسلامي باشد. وي با اشاره به اینکه انتظارات 
به حق مردم نیز این است که پلیس رفتار، 
عملکردها و تصمیماتش براساس آموزه ها و 
منطبق بر دستورات دیني باشد،گفت:همه 
باید بر این مدار حرکت کنند و نمي تواند 
از آن تخلف داشته باشد و از طرفي دشمنان 
نظام و انقلاب این را بر نمي تابند و به اشکال 
مختلف مسائل و اهدافي را دنبال کرده اما 
مجتبایي  سردار  مانند.  مي  ناکام  همواره 
حریم  دنبال  به  دشمنان  اینکه  بیان  با 
شکني و حرمت شکني هستند، افزود:آن 
ها مي خواهند با تمدید و تکرار رفتارهاي 
هنجارشکنانه مثل بدحجابي آن را در سطح 
جامعه نهادینه کنند و ما را به قبل از انقلاب 
برگردانند ولي پلیس الحمدالله هوشیار است. 
وي تصریح کرد:"سردار اشتري"فرمانده 
ناجا نیز در مصاحبه اي اعلام کرد، با کشف 

حجاب برخورد جدي مي شود.
فرمانده انتظامي استان قم با بیان اینکه 
پلیس در صحنه است و اجازه نمي دهد 
که برخي از افراد هنجارشکني کنند، تاکید 
کرد:پلیس محکم و استوار براي دفاع از ارزش 
ها و حریم هاي دیني و انقلابي به خصوص 
موضوع حجاب و عفاف در سطح جامعه 

آماده است.

آیت الله علوی گرگانی در دیدار با فرمانده انتظامي استان قم:

خدمات پلیس در حوزه عفاف وحجاب تامین کننده امنیت است

 مدیرعامل شرکت مخابرات ایران از اجرای 
مرحله نخست تغییر ساختار مخابرات تا پایان 
امسال خبر داد و گفت: این ساختار پیشنهادی 
حدود ۶ ماه در شرکتهای مخابرات استانی 

اجرا می شود. 
سید اسدالله دهناد ، با بیان اینکه با توجه 
به تغییر ماهیت مالکیت شرکت مخابرات 
ایران از دولتی به خصوصی، طبیعتا ضرورت 
ساختار  جدید،  شرایط  با  متناسب  داشت 
شرکت مخابرات نیز مورد بازنگری قرار گیرد 
اظهار داشت: به  عنوان بنگاهی اقتصادی برای 
ارکان مهمی چون  به  رقابت،  بازار  به  ورود 

مشتری مداری و پاسخگویی نیاز داریم.
وی با بیان اینکه در زمان دولتی بودن 

مخابرات، رقیبی برای این شرکت وجود نداشت و این شرکت 
تنها اپراتور مخابراتی کشور محسوب می شد اضافه کرد: اما 
بعد از خصوصی شدن این شرکت، شرایط تغییر یافت و براین 
اساس رفتار، استراتژی، چشم انداز، ساختار، ترکیب نیروی 

انسانی و تکنولوژی نیز باید تغییر می کرد.
دهناد بازنگری در ساختار شرکت مخابرات ایران را برای 
هم راستا کردن مهارت های کارکنان با استراتژی جدید و 
قرار دادن آنها در جهت حرکت و تعالی این شرکت برشمرد 
و گفت: این کار از سال 9۲ در دستور کار قرار گرفته و 
اهداف این پروژه، دستیابی به مناسب ترین مدل و ساختار 
سازمانی برای شرکت مخابرات و ارائه خدمات همگرا، به 
حداقل رساندن هزینه ها و تقویت نقش مخابرات در توسعه 
پایدار کشور، است. وی با بیان اینکه این ساختار هم اکنون 

مصوب و ابلاغ شده است، خاطرنشان کرد: مرحله نخست 
تغییر ساختار مخابرات تا پایان امسال اجرایی می شود که 
این ساختار پیشنهادی قرار است حدود ۶ ماه در شرکتهای 
مخابرات استانی و شرکت مخابرات ایران اجرا شود و پس 
از آن و بعد از انجام ارزیابی ها، مرحله مطلوب ابلاغ و اجرا 
خواهد شد. مدیرعامل شرکت مخابرات ایران در مورد این 
ساختار جدید گفت: ساختار شرکتهای مخابرات استانی در 
سه سطح استان های بزرگ، استان های متوسط و استان های 
کوچک درنظر گرفته شده است که حدود 7 استان به عنوان 
استان بزرگ، 1۲ استان به عنوان استان متوسط و مابقی 
نیز به عنوان استان های کوچک در این ساختار دیده شده 
است. وی با اینکه استان ها باید ساختار تفصیلی این طرح 
را متناسب با تعداد پست هایی که مخابرات ایران به آنها 
ابلاغ کرده،  ارائه دهند تاکید کرد: شرکتهای مخابراتی باید 

بر اساس ساختار جدید، پست های سازمانی 
کارمندان را تعیین کرده و ابلاغ ها را صادر کنند 
و تا پایان امسال این مرحله ساختار و مرحله 
پست های  کاهش  دهناد،  شود.  انجام  گذار 
سازمانی از ۲9 هزار به ۲3 هزار، چابک سازی، 
تناسب پست های مدیریتی و کارشناسی و 
ساختار فرآیندی و ایجاد حوزه تجاری، شبکه و 
فناوری اطلاعات را از مهم ترین ویژگی ساختار 

جدید شرکت مخابرات ایران دانست.
شرکت  قبلی  ساختار  به  اشاره  با  وی 
مخابرات ایران که در آن شرکت ارتباطات ثابت، 
تشکیل شد و زیرنظر هلدینگ تمامی استان ها 
را سیاستگذاری و نظارت می کرد افزود: در 
آن زمان، عملا ساختار استان ها هیچ تغییری 
نکرد و به قوت خود باقی ماند. پس از آن، طبق نظر مشاور، 
قرار شد مخابرات ایران به عنوان هلدینگ متمرکز عمل 
کند. مدیرعامل شرکت مخابرات ایران یادآور شد: در واقع 
مخابرات ایران بدون واسطه، هم سیاستگذاری داشته باشد و 
هم کنترل و نظارت بر فعالیت استان ها، که در حال حاضر در 

تغییر ساختار جدید همین اتفاق افتاده است.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران با تاکید براینکه در 
ساختار جدید، یک معاونت عملیاتی با سه اداره امور تجاری، 
شبکه و فناوری اطلاعات این وظیفه را بر عهده گرفته است، 
گفت: قرار نیست شرکتهای مخابرات استانی منحل شوند، 
بلکه به همین شکل فعلی خود به فعالیت ادامه می دهند اما 
باید ساختار جدید اجرایی، ارزیابی شود و بعد از مدتی راجع 

به ساختار جدید مطلوب، تصمیم گیری صورت گیرد.

مدیر حج و زیارت استان قم با اشاره به برنامه های این 
سازمان برای اعزام زائران قمی به مراسم اربعین حسینی 
گفت: طبق تقسیم بندی که ستاد مرکزی اربعین انجام داده 
زائران استان قم تنها از مرز مهران راهی سفر عتبات می شوند.

اکبر رضایی د، با اشاره به برنامه های این سازمان برای 
اعزام زائران به مراسم اربعین حسینی اظهار داشت: ثبت نام 
انجام  »سماح»  اینترنتی  سامانه  طریق  از  اربعین  زائران 
می شود که در آن جا از زائران اربعین می خواهد که یکی از 
دفاتر زیارتی مجاز تحت پوشش سازمان حج و زیارت رابرای 

دریافت ویزامعرفی کنند.
مدیر حج و زیارت قم افزود: زائران مدارک خود را به دفتر 
زیارتی که انتخاب کردند تحویل می دهند و این دفاتر نوبت 
مرز به آن ها می دهند و ضمن گرفتن ویزا مطابق تاریخ اعلام 

شده زائران از مرز خارج می شوند.
رضایی با بیان اینکه طبق تقسیم بندی که ستاد مرکزی 
اربعین انجام داده زائران استان قم تنها از مرز مهران راهی 
سفر عتبات می شوند، بیان کرد: زائرانی که متقاضی سفر به 
کربلا برای اربعین حسینی هستند تا روز چهارشنبه کار ثبت 
نام را انجام دهند تا در فرصت کافی ویزا به آن ها تحویل داده 
شود و مطابق تاریخی که سامانه نوبت مرز زده در همان 

تاریخ حرکت کنند.
ثبت نام 43 هزار نفر از زائران قمی در سامانه سماح

وی بابیان اینکه زائران عتبات باید عوارض خروج خود 
را در مبدأ پرداخت کنند، عنوان کرد: مبلغ عوارض خروج 
زمینی 1۲ هزار و پانصد تومان  و عوارض خروج هوایی 37 
هزار و پانصد تومان است، براساس تعرفه ای که شرکت های 
بیمه اعلام کردند زائران با حضور در دفاتر بیمه، خود را بیمه 
کنند که بر اساس حق بیمه ای که زائران پرداخت می کنند 

قیمت ها متفاوت است.
مدیر حج و زیارت قم با بیان اینکه تاکنون 43 هزار نفر 
از زائران قمی در سامانه سماح ثبت نام کرده اند، تصریح کرد: 
این زائران در قالب 11 هزار و ۲78 گروه ثبت نام کردند که 
مطابق تاریخی که درخواست زده اند ویزای آن ها را  تحویل 

می دهیم و راهی سفر کربلا می شوند.

 نرخ کرایه اتوبوس های قم به مرز مهران
مدیرکل حمل و نقل و پایانه های استان قم نیز طی 
سخنانی با اشاره به اینکه پایانه استان قم آماده سرویس دهی 
100 اتوبوس در ایام اربعین است، گفت: کرایه اتوبوس قم به 

مرز مهران در ایام اربعین ۶5 هزار تومان است.
ابوالفضل جمالی، در رابطه با تمهیدات اندیشه شده برای 
مدیریت مناسب پیاده روی اربعین، با اشاره به اینکه تمام 
مسافران و زائران قمی از مرز مهران عازم کربلا می شوند، 
اظهارداشت: اتوبوس هایی که در ایام اربعین برای حمل و نقل 

زائران فعالیت می کنند باید مسیر برگشت را بدون مسافر 
بازگردند و به همین دلیل میزان کرایه اتوبوس در برای پیاده 

روی اربعین با احتساب رفت و برگشت حساب می شود.
مدیر کل حمل و نقل و پایانه های استان قم با بیان اینکه 
نرخ اتوبوس ها از قم تا مرز مهران 33 هزار تومان بوده است، 
افزود: در ایام اربعین حسینی سقف کرایه های اتوبوس برای 

حمل و نقل زوار ۶5 هزار تومان است.
وی خاطرنشان کرد: تیم های گشتی و نظارت بر قیمت 
اتوبوس ها و پایان های اتوبوس رانی در این دوره فعال هستند 
و درصورت مشاهده تخلف جلوی آن گرفته شده و برخورد 
می شود. جمالی با بیان اینکه اتوبوس های کرایه اتوبوس های 
وی آی پی توسط صنف تعیین می شود و بیشتر از کرایه 
اتوبوس  صنف  کرد:  تصریح  است،  معمولی  اتوبوس های 
رانان خود مدیریت حمل و نقل زائران و نظارت بر قیمت 
گزاری را بر عهده گرفته است ولی لازمه این امر این است 
که تمام مسافرگیری ها از ترمینال انجام شود و از هر گونه 

مسافرگیری بیرون ترمینال اجتناب شود.
مدیر کل حمل و نقل و پایانه های استان قم با بیان اینکه 
از دوم تا دهم آذر ماه این مبلغ اتوبوس رانی برقرار است، 
افزود: تا روز دهم برای مسیر رفت به کربلا سرویس دهی 
می شود از بعد ازظهر روز یازدهم سرویس های برگشت اقدام 

به فعالیت می کنند.

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران خبر داد؛

تغییر ساختار مخابرات تا آخر سال

اجتماعي  و  امنیتي  سیاسي  معاون 
استانداري قم بر لزوم برگزاري کرسي هاي 
آزاد اندیشي و نظریه پردازي در دانشگاهها 

تاکید کرد.
کمیسیون  جلسه  در  جمالي  احد 
دانشجوئي و در جمع مسولین دانشگاهها 
و مراکز آموزش عالي استان طي سخناني 
دانشگاه ها و مراکز آموزش عالي را مراکز 
اصلی تولید فکر و اندیشه و تربیت کننده 
نیروهاي متعهد و متخصص وزمینه ساز 
تحقق تمدن درخشان اسلامی توصیف 

کرد.
اجتماعي  و  امنیتي  سیاسي  معاون 
استانداري یکي از مهم ترین دستاوردهای 
انقلاب شکوهمند اسلامی را پیشرفت هاي 
علمی دانست و بیان داشت: دهه چهارم 
انقلاب دهه پیشرفت علم و فناوری است 
و جمهوری اسلامی ایران با وجود تمام 
فشارها و تحریم ها، موفقیت های بزرگی را 

در عرصه علمی به دست آورده است.
رئیس کمیسیون دانشجوئي ادامه داد: 
همانگونه که رهبر معظم انقلاب فرموده اند 
سیاست پیشرفت علمی پرشتاب؛ جزو 
سیاست های بنیادین نظام اسلامی است و 
جامعه دانشگاهي مي بایست نقش خود را 

به خوبي در این خصوص ایفا نماید.
ایجاد نهضت  برنامه ریزي جهت  وي 
علمي و باز کردن دریچه هاي علم و توجه 

و برنامه  ریزي به منظور برپائي کرسي هاي 
آزاد اندیشي و نظریه پردازي در دانشگاهها 
را مورد تاکید قرار داد و افزود: میدان دادن 
منطقي به دانشجو و بستر سازی برای آزاد 
اندیشی و انتقاد سازنده توسط دانشجویان 
زمینه ساز پویایي و خلاقیت آنان خواهد 

شد.
اجتماعي  و  امنیتي  سیاسي  معاون 
تاکید بر ضرورت  با  ادامه  استانداري در 
پیوند دانشگاه و صنعت افزود: هرجامعه اي  
براي  رسیدن به  توسعه  حقیقي  و پایدار، 
نیازمند یك تعامل  تعریف شده بین سه  نهاد 
علمي، سیاسي  و فني  است  که  در قالب  

دانشگاه، دولت  و صنعت  شکل  مي گیرد

جمالي اضافه کرد: در صورت اتصال 
دانشگاه و صنعت در یک فرایند منطقی، 
زمینه توسعه همه جانبه کشور فراهم مي 
شود. وي با بیان اینکه امروز هیچ کشوري 
در ارتباط میان صنعت و دانشگاه تردیدي 
به خود راه نمي دهد خاطرنشان کرد: این 
ارتباط بدین معنا است که دانشگاه در 
راستاي نیاز هاي صنعت تولید دانش کند 
و صنعت باور داشته باشد که باید مسائل 
و معضلات خویش را از طریق این نهاد 

علمي حل نماید.
رئیس کمیسیون دانشجوئي برضرورت 
کاربردي نمودن تحقیقات و پژوهش ها و 
بهر گیري از ظرفیت دانشگاهیان در توسعه 

و پیشرفت استان تاکید کرد و بیان داشت: 
هاي  پژوهش  و  تحقیقات  ضروریست 
دانشگاهها و مراکز آموزش عالي استان 
به سمت رفع مشکلات و نیازهاي استان 

سوق پیدا کند. 
معاون سیاسي امنیتي استانداري قم 
تراز این شهر را یک تراز ملی و جهانی 
توصیف و تصریح کرد: قم مجموعه ای از 
عالی ترین ظرفیت ها و نیروهای کلیدی 
مسولین  لذا  داده؛  جای  خود  در  را 
دانشگاههاي استان بایستي با بهره گیري 
از این ظرفیت ها به دنبال تبدیل شدن 
استان به قطب صادرات علمي، فرهنگی و 
مذهبی باشند و بتوانند سهم خود را در 
تولید علوم انساني مبتني بر آموزه هاي 

اسلامي به خوبي ایفا ء نمایند.
جمالي در ادامه با اشاره به برگزاري 
شوراي  مجلس  دوره  دهمین  انتخابات 
اسلامي و پنجمین دوره مجلس خبرگان 
رهبري در اسفندماه سال جاري، تحقق 
مشارکت گسترده و دشمن شکن مردم را 
موجب سربلندي و اقتدار نظام و سرافرازي 
بیش از پیش کشور در عرصه بین الملل و 

ناامیدي و شکست دشمنان دانست.
تبلور  را  ماه  آذر   1۶ پایان  در  وي 
استبداد ستیزي دانشجویان دانست و بر 
ضرورت تبیین ابعاد مختلف این حادثه 

تاریخي براي دانشجویان تاکید نمود.

معاون سیاسي امنیتي استانداري قم:

میدان دادن منطقی به دانشجویان زمینه ساز پویایی آنان است

مدیر حج و زیارت استان قم عنوان کرد:

 سفر زائران استان قم به عتبات تنها از مرز مهران


